
W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 8  No . 2221  Mon. May 23. 2022  دوشنبه   2 خرداد 1401   21 شوال 1443  سال هشتم  شماره 2221  8 صفحه  قيمت:5000 تومان دلار
--

يورو
--

تمام سكه
14428000

شاخص بورس
1582143

از جاماندگان يارانه تا حقوق هاي ثابت

وزارتكارباسيلمطالباتچهميكند؟

يادداشت-5

 پساكرونا 
و چالش هاي پيش رو

حالا ك��ه آن روزه��اي تاريك 
و س��ياه كرونايي به سر آمده و 
اين بيماري رو به پايان اس��ت، 
چالش هاي پسا كرونا بيشتر رخ 
مي نمايند. از جمله اين چالش ها 
كسب و كارهايي است كه از بين 
رفته اند، كساني كه شغل خود را 
از دست داده اند و در اين مدت 
هم نتوانسته اند شغل مناسب با درآمدي مناسب پيدا كنند. 
آنهايي كه روزي كارگاه هاي كوچكي داشتند و كرونا باعث 
تعطيلي آنها شد و حالا بسياري از آنها براي امرار معاش با 
مشكلات بسياري دست و پنجه نرم مي كنند. اقتصاد ما در 
روزهاي قبل از كرونا هم با مش��كلاتي مواجه بود اما كرونا 
مانند ضربه آخر به پيكر نحيف اقتصاد بيمار ما بود. ضربه اي 
كه باعث شد فاصله طبقاتي در كشور هر روز بيشتر از روز 
قبل ش��ود و افراد بيشتري به دلايل مختلف زير خط فقر 
سقوط كنند. حالا اما در شرايط پسا كرونا اتفاقاتي از قبيل 
آزاد سازي قيمت ها و ... باعث مي شود كه با چالشي مهم از 
اين دس��ت مواجه باشيم. اين روزها بسيار مهم و حساس 
هستند، اينجاست كه همكاري و همراهي دولت و مردم 
مي تواند نقش مهمي در مقابله با چالش هاي پيش رو بازي 
كند. اينكه دولت بتواند به اقشار آسيب پذير و كم درآمد 
كمك كند تا اين وضعيت بغرنج اقتصادي را پش��ت سر 
بگذارند و مردم هم با پرداخت به موقع ماليات و جلوگيري از 
ادامه در صفحه 8 احتكار كالا و...  

يادداشت -3

گزارش روز

دولت بزرگ اقتصاد كوچك

رانندگان اسنپ و پيك هاي اسنپ فود دست از كار كشيدند
افزايش حقوق و بيمه اولين خواسته اسنپي ها

تغيير روند در معاملات بورس
اقتصاد ايران براي دوراني طولاني 
گرفتار ش��عار و وعده هايي بوده 
كه يا بس��ياري از آنها عملياتي 
نش��ده اند ي��ا زماني ب��ه نتيجه 
رسيده اند كه عملا ديگر كارايي 
لازم را نداشته اند. در واقع نگاهي 
به شرايط اقتصاد ايران در تمام 
سال هاي گذشته نشان مي دهد 
كه اقتصاد ما از بسياري از فرصت ها و عرصه هاي تازه در اقتصاد 
جهاني جا مانده و همين موضوع رسيدن به اهداف كلان را 
با دشواري مواجه كرده اس��ت. اقتصاد امروز جهان، عرصه 
همراهي دولت ها براي س��اختن بازارها و عرصه هايي است 
كه مي تواند به بهبود شرايط همه جانبه ملت ها كمك كند. 
در واق��ع امروز ديگر طرح هايي مانند خودكفايي در تمامي 
بازارها، جاي خود را به همكاري بين المللي داده و امروز ديگر 
حتي در بسياري از طرح ها دولت ها نقش محوري را ندارند 
و اين شركت ها و كمپاني هاي بزرگ هستند كه با همكاري 
يكديگر افق هاي تازه اقتصادي را كشف مي كنند. در ايران اما 
نه تنها اين اتفاق دنبال نشده كه ما هنوز درگير اولين مسائل 
و مشكلات هستيم. موضوعي كه امروز ترديدي در آن وجود 

ندارد، لزوم كوچك شدن و كاهش تصدي گري شركت هاي 
دولت است. در اين حوزه نيز ما براي سال هاي طولاني شعار 
داده ايم كه بخش خصوصي بايد كارها را در اختيار بگيرد اما 
در عمل وقتي به نتايج اين شعارها نگاه مي كنيم نه تنها خبري 
از خصوصي سازي گس��ترده نيست كه حتي تصدي گري 
دولت و نهادهاي حاكميتي گسترده تر نيز شده است. نگاهي 
به بودجه شركت ها و نهادهاي دولتي و حاكميتي به خوبي 
نشان مي دهد كه بخش مهمي از اقتصاد در اختيار آنهاست و 
با توجه به اينكه هر سال با پول نفت به آنها بودجه داده شده، 
عملا مشخص نيست چند درصد از آنها سودده هستند و چه 
درصدي زيان ده و ورشكسته هستند كه يا بايد تعطيل شوند 
يا نياز به اصلاحات جدي دارند. وقتي تمام تمركز كش��ور 
براي اداره امور جاري و مس��ائل روز هزينه مي ش��ود، عملا 
توجه به توسعه زيرساخت ها و افزايش امكانات براي جذب 
سرمايه گذار نيز فراموش مي شود كه اين ديگر مشكل اقتصاد 
ايران است. حتي اگر تحريم هم نباشد وقتي ما زيرساخت هاي 
لازم را فراهم نكرده ايم رونق و توس��عه اي رخ نخواهد داد و 
وقتي اين اصلاحات در ميان دعواهاي سياسي گم مي شود، 
نمي توان انتظار داشت كه با يك معجزه، بي توجهي به علم 

براي اقتصاد ايران جنبه مثبت به وجود آورد.

گلي ماندگار |
اگر ش��ما هم از آن دس��ته اف��رادي باش��يد كه براي 
جابه جايي در شهر از اسنپ استفاده مي كنيد و براي 
سفارش غذا به اسنپ فود مراجعه مي كنيد، حتما اين 
روزها با دير پيدا ش��دن ماشيني كه شما را به مقصد 
برس��اند مواجه شده ايد، اگر غذا س��فارش مي دهيد 
برخلاف هميش��ه كه در عرض بيس��ت دقيقه تا نيم 
س��اعت غذا به دست شما مي رس��يد حالا نزديك به 
يك س��اعت بايد منتظر باش��يد. همه اينها به دليل 
كاهش ميزان رانندگاني است كه در اين دو اپليكيشن 
فعاليت مي كنند.  اما چه چيزي باعث ش��ده تا برخي 
از رانندگان كه زماني اين ش��غل را بهترين شغل دوم 
خود مي دانستند از درآمدي كه داشتند راضي بودند، 
حالا عطاي اس��نپ را به لقايش ببخش��ند و به همان 
مسافركش��ي س��نتي قديم روي بياورند. البته براي 
كساني كه از اسنپ استفاده مي كنند افزايش قيمت ها 
كاملا محسوس است و گاهي اعتراض هم مي كنند، 
مثلا مس��افتي كه تا قبل از گراني ها هزينه س��فرش 
بين 25 تا 30 ه��زار تومان بوده در برخي از روزها و به 
خصوص ساعات شلوغ به بيش از 70 هزار تومان رسيده 
است. اما رانندگان اسنپ و پيك هاي موتوري فعال در 
اين اپليكيشن نظر ديگري دارند و معتقدند دريافتي آنها 
با توجه به گراني هاي اخير بسيار ناچيز است و به همين 

خاطر هم دست به اعتراض زده اند. 

  اعتراض رانندگان اسنپ و پيك هاي موتوري 
اسنپ فود

حالا ديگر شبكه هاي اجتماعي به محلي براي گفتمان در 
مورد مشكلات بدل ش��ده است، اسنپي ها هم از اين فضا 
استفاده كرده و مي خواهند براي نشان دادن اعتراض خود 
به درآمد پايين و تورم بالا دس��ت از كار بكشند. به همين 
منظور فراخواني در شبكه هاي اجتماعي دست به دست 
مي شد تا از يكم تا پنجم خرداد رانندگان اسنپ در اعتراض 

به س��طح پايين دس��تمزد 
خود، دست از كار بكشند. در 
اين فراخوان آمده اس��ت كه 
رانندگان شاغل در شركت 
اسنپ، در اعتراض به افزايش 
سرس��ام آور هزينه ه��اي 
زندگ��ي، گراني ه��اي اخير 
و عدم هم خواني دس��تمزد 
با ت��ورم موجود ب��ه صورت 
از كار  نمادي��ن دس��ت 
مي كشند. مطرح شدن اين 
اعتراض از زماني قوت گرفت 
كه هفته گذش��ته سازمان 
حماي��ت مصرف كنندگان 
ز  ا ن  ليدكنن��دگا تو و 
منتفي ش��دن افزايش نرخ 

تاكس��ي هاي اينترنتي خبر داد. محمد خلج، مديرعامل 
اسنپ با اعلام اينكه پيگير خواسته هاي رانندگان ناوگان اين 
شركت است تأكيد مي كند كه اسنپ همواره دردسترس 
بودن و بهينه بودن قيمت را ماموريت اصلي خود مي داند. 
خلج ب��ا تأكيد بر ناراضي بودن رانن��دگان از ميزان تعرفه 
كرايه ها گف��ت: در حال حاضر با توجه به تورم س��الانه  و 
افزايش قيمت خودرو و تأثيرات آن بر نامتعادل شدن عرضه 
و تقاضا با نارضايتي هايي در بحث قيمت گذاري و همچنين 
دردس��ترس بودن خدمات 
مواجهيم. بدون شك نيازها 
و خواس��ته هاي هر دو گروه 
از كاربران اس��نپ منطقي 
است و ادامه فعاليت اسنپ 
ه��م در گرو رضاي��ت هر دو 
گروه اس��ت؛ ه��م رانندگان 
كه در ص��ورت پايين بودن 
قيمت ها از فعالي��ت در اين 
ناوگان دلسرد مي شوند و هم 
مسافران كه شايد رفته رفته 
ناچ��ار ش��وند رفت وآمد با 
اسنپ را از سبد مصرفي خود 
حذف كنند. او تأكيد مي كند 
كه تاكسي هاي اينترنتي نيز 
براساس مصوبات مربوط به 

نرخ افزايش تاكسي هاي اينترنتي افزايش قيمت سالانه را 
متناسب با نرخ تورم خواهند داشت.

  رايزني براي افزايش نرخ 
براس��اس اظهارات خلج اين ش��ركت در حال حاضر در 
حال رايزني با س��تاد تنظي��م بازار و س��ازمان حمايت از 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان كش��ور است و پس از 
دريافت مجوزهاي لازم افزايش نرخ مصوب س��ال ۱۴0۱ 
اعلام خواهد شد. خلج اعلام مي كند كه قيمت  سفرهاي 
تاكس��ي هاي اينترنتي به نحوي تعيين خواهد ش��د كه 
دغدغه هاي معيشتي كاربران راننده و هزينه هاي مربوط 
به استهلاك، قيمت خودرو و همچنين هزينه هاي سوخت 
تأمين ش��ود و از طرفي دغدغه هاي كاربران مسافر نيز در 

تعيين نرخ جديد در نظر گرفته خواهد شد. 

  اعتراض پيك هاي موتوري اسنپ فود
در كنار رانندگان اس��نپ، پيك هاي موتوري اسنپ فود 
نيز از آخر هفته گذشته دست از كار كشيده و سعي دارند 
با نشستن در مقابل ساختمان اصلي اسنپ خواسته هاي 
خود را به گوش مديران اين مركز برسانند. بسياري از آنها 
معتقدند با افزايش قيمت كالاهاي اساسي ديگر كرايه هايي 
كه براي شان در نظر گرفته ش��ده جوابگوي هزينه هاي 
معيشتي آنها نيست. مساله ديگر در مورد بيمه اين افراد 
ادامه در صفحه 2 است كه...   

حجم معاملات خ��رد بازار 
بالغ بر 55۴3 ميليارد تومان 
بود كه همچنان برفراز عدد 5 
هزار ميليارد تومان است كه 
دلالت بر شرايط متعادل بازار 
دارد. در روند معاملات ديروز 
در گروه هاي بزرگ ش��اهد 
رشد چش��مگيري نبوديم 
و به نظر مي رس��د فعالان بازار تصمي��م گرفته اند تا 
با اس��تفاده از معاملات در س��هام هاي كوچك بازار 
كس��ب س��ود نمايند. در مورد س��هام شركت هاي 
بزرگ با توجه به ابهاماتي كه در روند سود سازي آنها 
به خصوص در گروه پالايش��ي، پتروشيمي و فلزات 
اساس��ي ايجاد شده اس��ت، تحليل گران نتوانستند 
شرايط آتي را پيش بيني و تحليل نمايند. شايان ذكر 
اس��ت با توجه به اينكه احتمال رفع محدوديت هاي 
مربوط به قرنطين��ه در چين وجود دارد و تنش هاي 
ميان روسيه و اوكراين همچنان ادامه دارد براي قيمت 
كاموديتي ها نمي توان روند نزولي متصور شد. ليكن به 
علت عوامل داخلي و ابهامات موجود پيرامون قطعي 

برق و گاز و همچنين افزايش نرخ خوراك نمي توان 
چش��م انداز واضح��ي از صناي��ع كاموديتي محور را 
تداعي نمود. البته شايعاتي پيرامون تخفيف خوراك 
صنايع پالايش��ي و پتروش��يمي به گوش مي رسد. 
در ح��ال حاضر قيمت خ��وراك وابس��تگي زيادي 
به قيمت ه��اي جهاني دارد و در عم��ل دولت با اين 
سياست، افزايش نرخ هاي جهاني را به توليد كننده 
و مصرف كننده داخلي منتقل مي كند. حال اگر اين 
نحوه قيمت گذاري تغيير يابد و فروش داخل بورس 
كالا عام��ل تاثيرگذار در تعيين نرخ خوراك ش��ود، 
شاهد تغييرات اساسي در سود سازي صنايع مرتبط 
خواهيم بود. در هر صورت به نظر مي رسد تا زماني كه 
ابهامات رفع نشده است اقبال به سمت سهام بزرگ 
كم رنگ مي باش��د در نتيجه انتظار مي رود در چند 
روزآينده بازار روندي متعادل داش��ته باش��د و فعلا 
خبري از رشدهاي خوب در شاخص ساز ها نخواهد 
بود. بنابراين بازار براي شروع يك رشد خوب نيازمند 
دو ركن مهم اس��ت؛ اول اخبار خوب در مورد صنايع 
بزرگ و رفع ابهامات و دوم ورود نقدينگي جديد براي 

ايجاد تحرك در بازار.

سعيد اميرشاهكرميعلي اكبر نيكواقبال

مجيد ابهري

 مديرعامل شركت آب و فاضلاب: 
تهران امسال جزو ۵ استان پرتنش آبي است

 رييس اتاق ايران 
به دولت پيشنهاد داد 

 التهاب در بازار موبايل 
با خبر ممنوعيت واردات گوشي هاي آيفون

 پشت پرده 
شوك هاي خشكسالي به تهران

صفحه5 صفحه7

صفحه2

 سه اقدام اصلاحي 
در مسير حذف ارز 4200 توماني

 آيفون ِ 
دردسرساز

يادداشت- 1

آيا انحصاري ديگر در راه است!
بعد از كش و قوس هاي فراوان 
نهايتا دولت ب��ا آزادي واردات 
خودرو در سال جاري در نيمه 
ارديبهش��ت موافقت كرد. در 
حالي كه فشار براي خلاصي از 
مصوبه بي تاثير سران قوا براي 
ممنوعي��ت واردات خودرو در 
سال گذشته فزوني يافته بود، 
واردات خودرو نهايتا در قانون بودجه سال جاري مصوب 
و توسط شوراي نگهبان تاييد شد. حذف ناگهاني رديف 
درآمدي واردات خ��ودروي س��واري در ابلاغيه بودجه 
نهايتا با راي هيات وزيران بي اثر ش��د و واردات خودرو به 
كش��ور از پيچ و خم تنگ نظري ها عبور كرد. مقاومت ها 
و ممانعت ها در قبال واردات خودرو با حواش��ي گسترده 
و البته نارضايتي شديد اجتماعي همراه بود. اما گويا بنا 
نيست حواشي واردات خودرو به اتمام برسد.  در حالي نيمه 
ارديبهشت واردات خودرو توسط دولت آزاد شد كه طي 
يك فرايند عجيب، با موافقت هيات وزيران، تعرفه واردات 
خودرو با حجم موتور زير هزار سي سي دو هفته قبل از رفع 
ممنوعيت واردات خودرو به تنها 5 درصدكاهش يافت! 
تعرفه اي بس��يار نازل كه نهايتا خودرو را در رده اهميتي 
كالاهاي حياتي مانند تجهيزات پزشكي و مواد اساسي 
غذايي دسته بندي كرده است. در واقع هيات وزيران براي 
ادامه در صفحه 6 قاچاقچيان كالايي كه...  

فربد زاوه

يادداشت-2

خطرات جراحي يك بُعدي!
اصطلاح جراح��ي اقتصادي 
كه اين روزها ابعاد وسيعي در 
رس��انه ها پيدا كرده، موضوع 
جديدي نيست و سال هاست 
ك��ه اقتصاددان ه��ا، اس��اتيد 
دانش��گاهي، مديران اجرايي 
و تصميم س��ازان در ضرورت 
آن س��خن مي گويند. واقع آن 
است كه اقتصاد يك كش��ور را براي هميشه نمي توان به 
پرداخت يارانه ها وابس��ته كرد. نظ��ام يارانه اي دهه هاي 
اخير به گونه اي است كه دولت ها با كسري بودجه بزرگي 
مواجه شده اند. در كنار اين نظام يارانه اي بحران زا، نهادها، 
ارگان ها و سازمان هايي نيز در كشور وجود دارند كه هرچند 
بدون خروجي مشخص از بودجه دولت ارتزاق مي كنند، 
اما حتي ماليات نيز نمي پردازند. بنابراين سال هاس��ت 
كه اقتصاددان ها از ضرورت اصلاح اين وضعيت س��خن 
مي گويند و در خصوص آن تذكار مي دهند. اين ضرورت ها 
به خصوص بعد از سال هاي جنگ در سال هاي پاياني دهه 
60 خورش��يدي جدي تر مطرح ش��دند. در زمان دولت 
س��ازندگي قرار ش��د تا مطابق با روش هايي كه صندوق 
بين المللي پول ب��راي كش��ورهاي داراي بحران تجويز 
مي كند عمل شود. اين سياس��ت ها در ادبيات اقتصادي 
به سياست هاي »تعديل« معروف هستند و در آنها تلاش 
مي ش��ود از طريق آزادس��ازي قيمت ها و پرهيز از توزيع 
سوبسيد، نظامات اقتصادي در وضعيت نرمال قرار بگيرند. 
اما از آنجا كه اقتصاد ايران يك اقتصاد پايه توليدي نبوده و 
درآمد دولت ها، عمدتا از طريق فروش نفت تامين مي شود، 
انجام يك چنين اصلاحاتي به سادگي امكان پذير نيست. 
در حال حاضر شرايط به گونه اي است كه دولت سيزدهم 
ناچار به انجام جراحي اقتصادي شده است. فراموش نبايد 
كرد ك��ه خطر بروز ناهنجاري هاي امنيتي و گس��ترش 
ادامه در صفحه 2 اعتراضات برآمده از...  

بهمن آرمان

يادداشت -4

تبعات ممنوعيت آيفون
ممنوعي��ت واردات 
تجاري آيف��ون، نه 
تنه��ا صرفه جويي 
ارزي به دنبال ندارد، 
بلكه منجر به افزايش 
قيمت آيفون و رونق 
گرفت��ن قاچاق اين 
كالا با خريد و فروش 
پاس��پورت و واردات مسافري خواهد شد. برند 
اپل اكنون در سامانه جامع تجارت از گروه 23 
وارد گ��روه 27 كالايي يا گروه كالاهاي لوكس 
و غيرضروري ش��ده كه عملا گ��روه كالاهاي 
ممنوعه است و به نظر مي رسد تصميمات نهايي 
در اين باره گرفته شده، آن هم در شرايطي كه 
از اول س��ال بلاتكليفي هايي در اين خصوص 
وجود داش��ت. از ابتداي سال، تصميمات مهم 
اقتصادي براي بازرگانان گرفته شده، اول تعرفه 
گوشي هاي بالاي 600 دلار را از 5 درصد به ۱2 
درصد افزايش دادند، بعد اع��لام كردند كه به 
آنه��ا ارز نيمايي اختصاص نمي دهيم و بايد ارز 
صاداتي بگيرند، بعد صندوق حمايت از توليد 
را تشكيل دادند كه درآمد اين ارز واردات آيفون 
و كالاهاي بالاي 600 دلار به توليد گوشي هاي 
ارزان قيمت اختصاص يابد و در اين مدت همه 
همكاري ها از ط��رف بخش خصوصي صورت 
گرفت، اما درنهايت اين تصميم گرفته شد. در 
بازار ما 5000 واحد صنف��ي وجود دارد و 250 
ش��ركت فقط واردكننده آيفون هستند، اين 
واحدها سرپرست خانوار هستند و وضعيت امرار 
معاششان به اين گروه كالايي بستگي دارد، مگر 
مي شود براي اين حوزه يك شبه تصميم بگيرند 
و تبع��ات آن را در نظ��ر نگيرند. همچنين اين 
تصميم ممكن است تبعات ديگري در جامعه 
داشته باشد؛ اولا قيمت اين كالا به  شدت افزايش 
پيدا كند و تجارت آن سوداگرانه شود و هر كسي 
كه اين گوشي را داشته باشد، از ترس سرقت آن 
احساس خطر كند. از طرف ديگر سال گذشته 
بالغ بر يك ميليون گوش��ي بالاي 600 دلاري 
وارد كشور شده، با ممنوعيت واردات، خدمات 
اين كشورها به چه صورت بايد ارايه شود؟ ما تا ۱۸ 
ماه خدمات پس از فروش داريم و كسي به اين 
فكر نكرده در حالي كه ما نمي توانيم قطعه وارد 
كنيم، بلكه گوشي وارد كرده و قطعات آن را جدا 
و براي خدمات استفاده مي كنيم، در اين شرايط 
حوزه خدمات پس از فروش يك آسيب جدي 
خواهد ديد و مشكل آن هم به اين زودي برطرف 
نمي ش��ود و مردم نمي دانند ك��ه چطور براي 
كالاي شان سرويس بگيرند. با ممنوعيت قانوني 
واردات آيفون، قاچاق مسافري در اين حوزه به 
 شدت رونق مي گيرد، همين الان در دو ماه اخير 
به  شدت كالاي قاچاق مسافري وارد كشور شده 
كه هم ارز قاچاق از كش��ور خارج مي كند و هم 
گوشي هايي وارد شده كه گارانتي ندارد، بلكه 
يك كالاي بي اصالت است و در صورت مشكلات  
آن، دست مردم به جايي بند نيست. حتي اگر اين 
گوشي ها رجيستري هم نشوند، باز هم با واي فاي 
يا روترهاي جيبي از آنها استفاده خواهند كرد، با 
اين كار تنها واردات را از بخش قانوني گرفتند و 
كالاي با اصالت و با خدمات وارد كشور نشود، اما 
قاچاقچي ها گوشي را وارد مي كنند و همين الان 
تبليغات زيادي از فروش كالا به صورت مسافري 
ادامه در صفحه 6 و خريد و...  

نگاه

امير اسحاقي



با وجود گذشت بيش از دو ماه از آغاز سال 1401، هنوز 
برنامه هاي دولت براي برخي از حوزه هاي كلان اقتصادي 
مشخص نيست. هرچند گام نخست اصلاح نظام پرداخت 
يارانه ها از چند روز قبل برداشته شد و حمايت هاي تازه اي 
نيز از اين طريق در دس��تور كار قرار گرفت اما سرنوشت 
جاماندگان از يارانه هنوز در هاله اي از ابهام قرار دارد و ديگر 
حمايت هاي اقتصادي از اقشار حقوق بگير نيز سرنوشت 
مشخصي ندارند. در شرايطي كه دولت اعلام كرده بود كه 
يارانه دهك دهم به عنوان پولدارترين گروه هاي جامعه 
حذف شده و ديگر دهك ها بر اساس ميزان درآمد خود 
حمايت هاي 300 و 400 هزار توماني دريافت مي كنند 
اما خبرهايي كه در روزهاي گذش��ته منتشر شده نشان 
مي دهد كه بس��ياري از گروه هاي درآمدي با وجود آنكه 
امكان دريافت يارانه را داش��ته اند از اين فهرست حذف 
ش��ده اند و همين موضوع باعث اعتراض آنها شده است. 
تداوم اين روند باعث شد كه رييس جمهور مستقيما دستور 
پيگيري اين موضوع را صادر كند و در روزهاي گذشته ثبت 
نام از جاماندگان يارانه آغاز شده است. اما در اين ميان يكي 
از مسائلي كه مطرح است، ثبت نام كساني خواهد بود كه 
به هر دليلي نمي توانند نسبت به آن اقدام كنند؛ افرادي كه 
يا مطلع هستند و نمي توانند يا اينكه اصلا اطلاعي از اين 
جريان ندارند. به عنوان مثال، براي ثبت نام، فرد متقاضي 
بايد با شماره تلفن همراهي كه به نام خودش است، اقدام 
كند، در حالي كه افرادي مثلا برخي كهنسالان كه اصلا 
از تلفن همراه استفاده نمي كنند يا در شرايط يا مناطقي 
هستند كه تامين آن برايشان با مشكلاتي مواجه است 
يا دسترسي مناسبي به اينترنت ندارند، اگر خانواده آنها 
نتوانند برايشان اقدامي كنند، عملا با وجود نياز به دريافت 
يارانه، از آن محروم مي شوند. از سوي ديگر كساني هستند 
كه ممكن است به دليل شرايط نامناسب زندگي حتي 
در شهرها يا در مناطق دور افتاده و كم برخوردار، از اينكه 
ثبت نام يارانه در حال انجام است، اطلاعي نداشته باشند و 
در صورت اطلاع هم امكان ثبت نام ندارند، بنابراين بخشي 
از افرادي كه مشمول يارانه مي شوند هم به اين صورت، 
امكان ورود به ليست يارانه بگيران را ندارند. اما بحث ديگر 
مربوط به افراد فاقد شناسنامه يا مدارك معتبر هويتي و 
حساب بانكي اس��ت كه با وجود اقدامات صورت گرفته، 
تعدادي هس��تند كه فاقد هويت معتبر بوده و حتي در 
صورت نياز، عملا امكان ثبت نام و دريافت يارانه ندارند. 
اين نمونه هايي از افرادي بود كه با وجود نياز نمي توانند يا 
نمي دانند كه بايد ثبت نام كنند و در ليست قرار نمي گيرند 
كه قبلا در سال 13۹3 كه دولت دست به ثبت نام مجدد 

متقاضيان يارانه زد نيز چنين مسائلي مطرح بود.
اين در حالي اس��ت كه از ۲0 تا 31 فروردين 13۹3، بازه 
زماني به منظور ثبت تقاضاي اف��راد براي دريافت يارانه 
مشخص و اولويت بر اساس رقم اول شماره ملي سرپرستان 
خانوار تعيين شد. اما با توجه به مهلت يك روزه براي هر 
خانواده و از سوي ديگر مش��كلاتي كه در زمان ثبت نام 
اينترنتي در سراس��ر كش��ور پيش روي متقاضيان قرار 
داشت و البته عدم اطلاع رساني دقيق در مورد نحوه ثبت نام 
گروهاي مختلف، درنهايت افرادي از ثبت درخواست يارانه 

نقدي جاماندند. بر اين اساس كساني با وجود نيازمندي، 
سال ها يارانه دريافت نكردند و اكنون نيز با وجود ثبت نام 
مجدد از جاماندگان، ممكن است تعداد زيادي علي رغم 
نياز، نتوانند به هر دليلي اقدام و شامل يارانه شوند. اينكه 
سازمان هدفمندي يارانه ها و وزارت رفاه چه برنامه اي براي 
شناسايي نيازمنداني كه تقاضاي خود را ثبت نكرده اند، 
داشته و چگونه براي آنها اقدام مي كنند، قابل توجه خواهد 
بود. در كنار بحث يارانه، موضوع حقوق و دستمزد در سال 
جاري نيز همچنان در هاله اي ابهام قرار دارد. در شرايطي 
كه در جريان بررسي بودجه مشخص شد كه ميزان حقوق 
بازنشستگان افزايش قابل توجهي خواهد يافت اما علي رغم 
واريز حقوق فروردين و ارديبهش��ت، هنوز هيچ افزايش 
حقوقي براي آنها اعمال نشده و اين موضوع در كنار به وجود 
آمدن برخي اعتراض ها، اين س��وال را به وجود آورده كه 
دولت سرانجام چه برنامه اي براي اين حوزه خواهد داشت. 
طبق مصوبه هيات امناي صندوق بازنشستگي سازمان 
تأمين اجتماعي، حداقل حقوق مس��تمري بگيران اين 
صندوق در سال جديد بايد ۵۷.4 درصد و مستمري ماهانه 
ساير سطوح مزدي بازنشسته 3۸ درصد به علاوه ۵1۵ هزار 
تومان افزايش يابد. اين مصوبه هنوز توسط دولت تصويب 
نشده و به دنبال اين موضوع حقوق فروردين و ارديبهشت 
بازنشستگان به صورت علي الحساب واريز شده است. به 
گفته عبدالملكي، وزير كار پس از تصويب ميزان افزايش 
حقوق بازنشستگان، ما به التفاوت حقوق اين دوماه نيز 
خردادماه به حساب مستمري بگيران واريز خواهد شد اما 
هنوز مشخص نيست دولت با مصوبه صندوق بازنشستگي 

موافقت مي كند و حقوق بازنشستگان را ۵۷درصد افزايش 
خواهد داد يا رقم افزايش مدنظر دولت كمتر خواهد بود؟ 
برخي مي گويند دولت به دليل فشاري كه افزايش حقوق 
۵۷درصدي حقوق بازنشس��تگان بر هزينه ها و كسري 
بودجه خواهد آورد، تمايلي به اين ميزان افزايش ندارد. در 
پاسخ به اين موضوع خاندوزي وزير اقتصاد هرگونه موافقت 
يا مخالفت خود با ميزان افزايش حقوق بازنشستگان را 
تكذي��ب كرد و گفت هنوز اين موض��وع در هيات دولت 
مطرح نشده و كميسيون اجتماعي بررسي آن را برعهده 
دارد. بازنشستگان در اين بين معتقدند چرا در شرايطي 
كه دولت بخش خصوصي را ملزم به افزايش ۵۷درصدي 
حقوق كارگران كرده و حقوق كارمندان خود را نيز افزايش 
داده است، از تصويب افزايش حقوق بازنشستگان سرباز 
مي زند؟ وزير كار در جديدترين واكنش به اين موضوعات 
گفت��ه: افزايش حقوق بازنشس��تگان همزمان با حقوق 
خردادماه به حساب آنها پرداخت خواهد شد. اين افزايش 
حقوق بعد از تصويب اطلاع رساني شده و همزمان با حقوق 
خردادماه به حساب بازنشستگان پرداخت خواهد شد. او 
در مورد افراد جا مانده و مس��تحق دريافت يارانه تصريح 
كرد: افراد جا مانده از س��ال هاي گذشته كه يارانه اي به 
آنها پرداخت نمي ش��د، با مراجعه به وب سايت سازمان 
هدفمندي يارانه ها مي توانند ثبت نام خود را انجام داده 
و در ص��ورت تأييد نهايي يارانه ارديبهش��ت و خرداد را 
درياف��ت كنند. وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي گفت: 
گروهي از خانوار ها نيز كه قبلًا يارانه دريافت مي كردند و 
در اين مرحله جز دهك دهم محسوب شده اند، با دستور 

رييس جمهور به مدت يك ماه پرداختي يارانه آنها انجام 
شده تا بعد از بررسي امكان برداشت فراهم آيد. عبدالملكي 
افزود: يك ماه فرصت بررسي و اعلام نتايج را به ما داده اند تا 
بعد از بررسي نهايي و اعلام وضعيت افراد معترض، امكان 

برداشت مبلغ ارديبهشت به اين افراد داده خواهد شد.
در ج��ا زدن دولت در تغيير ن��دادن حقوق ها، صداي 
نمايندگان مجلس را نيز در آورده است. محمد حسن 
آصفري در جلسه علني مجلس گفت: انتظار مي رود 
دولت مصوبه شوراي عالي كار مبني بر افزايش حقوق 
بازنشستگان به ويژه بازنشستگاني كه حداقل حقوق را 
مي گيرند، در هيات دولت بررسي و زودتر تاييد كند. 
نماينده مردم اراك بيان كرد: امروز بازنشس��تگان كه 
حقوق حداقلي را دريافت مي كنند در وضعيت تورم و 
گراني با مشكلات جدي روبه رو هستند و انتظار مي رود 
هرچه سريع تر افزايش حقوق آنان محقق شود. حجت 
عبدالملكي كه از ابتداي تصدي وزارت كار، با انتقادات 
فراواني مواجه بوده و بسياري معتقدند او در حد تصدي 
يكي از مهم ترين وزارتخانه هاي اقتصادي اس��ت، اين 
روزها نيز شرايط پرفشاري را تجربه مي كند. از سويي 
نهايي شدن فهرست دريافت كنندگان يارانه و از سوي 
ديگر نامشخص بودن وضعيت حقوق بازنشستگان، وزير 
كار را در وضعيتي قرار داده كه احتمالا براي تغييرش 
زمان كمي در اختيار خواهد داشت. هرچند تاكنون تمام 
بحث ها درباره احتمال استيضاح و جابه جايي تكذيب 
ش��ده اما باقي ماندن ش��رايط فعلي، قطعا ابهام هاي 

جديدي را پيش پاي عبدالملكي قرار خواهد داد.
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تشكيل كميته
صيانت از حقوق مردم

دبير ستاد حقوق بشر جمهوري اسلامي ايران با بيان 
اينكه ستاد حقوق بش��ر تصميم دارد ورود جدي تر و 
بيشتري به موارد حقوق بش��ري داخل كشور داشته 
باشد، گفت: كميته صيانت از حقوق مردم چهارشنبه 
در ستاد حقوق بشر تشكيل مي شود. كاظم غريب آبادي 
معاون امور بين الملل قوه قضاييه و دبير س��تاد حقوق 
بشر جمهوري اس��لامي ايران، در نشستي با تعدادي 
از خبرنگاران، اظهار داشت: »كميته صيانت از حقوق 
مردم« در ستاد حقوق بشر تشكيل مي شود. به گفته 
وي اين كميته كه متش��كل از ۸۵ نماينده از نهادهاي 
مختلف كشور است، روز چهارشنبه با حضور نمايندگاني 
از دولت، مجلس و قوه قضاييه شروع به كار خواهد كرد. 
غريب آبادي تصريح كرد: كميته صيانت از حقوق مردم 
نسبت به رعايت موارد حقوق بشري از سوي نهادهاي 
مختلف داخل كشور اهتمام خواهد داشت و با كارهاي 
كارشناس��ي، روندها يا رفتارهاي مخل حقوق مردم را 
شناسايي و براي رفع آنها اقدام مي كند. دبير ستاد حقوق 
بشر در جلس��ه با نمايندگان رسانه ها، سفر خانم »آلنا 
دوهان«، گزارشگر ويژه سازمان ملل در امر بررسي آثار 
منفي اقدامات قهري يك جانبه، به ايران و گزارش ارايه 
شده از س��وي وي را حرفه اي و سازنده دانست و تاكيد 
كرد: اين گزارش و مواضع خان��م دوهان در كنفرانس 
خبري تهران نشان داد كه تحريم هاي يكجانبه امريكا 
عليه مردم ايران مشكلات زيادي را در حوزه هاي مختلف 
براي مردم به وجود آورده اس��ت و اين بر خلاف ادعاي 
مسوولان امريكايي است كه ادعا مي كنند تحريم ها عليه 
مردم نيست! غريب آبادي، با اشاره به بخشي از گزارش 
خانم دوهان مبني بر اينكه » تحريم هاي يكجانبه تمام 
حقوق بشر ايرانيان را نقض كرده است«، آثار منفي اعمال 

تحريم هاي امريكا را موضوعي فراجناحي دانست. 

خطرات جراحي يك بُعدي!
يك چنين تصميماتي نه تنها در ايران بلكه در كشورهاي 
اروپايي نيز وجود دارد. بنابراين دولت با آگاهي از احتمال 
بروز يك چنين اعتراضاتي، تصميمات جديد را اجرايي 
كرده است. از سوي ديگر نبايد فراموش كرد قيمت اقلام 
مصرفي به دليل جنگ اوكراين، كرونا و... نيز افزايش پيدا 
كرده اس��ت. تنها در يك قلم قيمت گندم در ماه مارس 
)فروردين( به نسبت ماه قبل، 1۲درصد با افزايش قيمت 
جهاني مواجه ش��ده اس��ت. بنابراين بخشي از افزايش 
قيمت هاي اخير در ايران به دليل از افزايش قيمت هاي 
جهاني است. بخشي از افزايش ها نيز ناشي از ناكارآمدي 
بخش كشاورزي ايران است. واقعيات ميداني حاكي از آن 
است در طول 43 سال اخير اصلاحات مناسبي در نظام 
كش��اورزي ايران رخ نداده است و كشاورز ايراني، امروز 
به همان اس��لوبي گندم وساير محصولات كشاورزي را 
مي كارد كه هزاران س��ال پيش كاشته مي شد. بر اين 
اساس از مجموع 10 ميليون هكتار زمين هاي كشاورزي 
ايران، كمتر از ۲ ميليون هكتار به سيس��تم هاي نوين 
آبياري مجهز شده اس��ت. اين در حالي است كه حتي 
سيستم هاي باراني و قطره اي مورد استفاده در ايران نيز 
در جهان جاي خود را به روش هاي آبياري زيرسطحي 
داده اند كه ميزان برداشت محصول را 40 درصد افزايش 
مي دهد. ضمن اينك��ه ميزان مصرف آب را نيز به نصف 
كاهش مي دهد. بنابراين در يك چنين شرايطي طبيعي 
است كه قيمت محصولات كشاورزي و مصرفي در دالان 
صعودي قرار بگيرد. گزاره ديگ��ر در ضرورت انجام اين 
اصلاحات، سوءاستفاده هايي است كه كشورهاي همسايه 
از نظامات يارانه اي كشور و قيمت ارزان اقلام مصرفي و 
انرژي ايران دارند. بخش قابل توجهي از روغن توليد شده 
در ايران راهي بازار كشورهايي چون افغانستان، عراق، 
جمهوري آذربايجان و... مي شود. بنزين ايران نيز با حجم 
بالا راهي كشورهاي حاشيه خليج فارس، پاكستان و... مي 
شود. اما با همه توضيحات ممكن است اين پرسش مطرح 
ش��ود، آيا بدون حل مش��كل تحريم ها و fatf مي توان 
چشم انداز روشني از اصلاحات اقتصادي داشت؟ معتقدم 
دولت همزمان با انجام اصلاحات اقتصادي، بايد مشكلات 
ارتباطي كشور و معضل تحريم ها را نيز حل و فصل كند. 
صنايع ايران نيازمند نوسازي و سرمايه گذاري هاي مولد 
هستند. جذب اين سرمايه ها بدون حل مشكل برجام 
و پيوس��تن به fatf ممكن نخواهد بود. به نظر مي رسد 
دولت در اين تصميمات اصلاحي اش، يك بعدي عمل 
كرده و مجموعه مشكلات را در نظر نگرفته است. فراموش 
نكنيد، ايران با مجموعه اي از سودجويان در بخش هاي 
مختلف روبه روست كه ريشه بسياري از مشكلات كشور 
را ش��كل داده اند. مافياي خودرو، مافياي قطعه سازان، 
مافياي توزيع و... در اقتصاد ايران يك واقعيت اس��ت و 
بدون كنار زدن اين مافيا مشكلات همچنان ادامه دارد. 
اخيرا يكي از مقامات مسوول به اين نكته اشاره كرده بود 
كه با تعطيلي خودروسازان بزرگ كشور و واردات خودرو، 
تنها از درآمدي كه در اثر صرفه جويي در مصرف انرژي 
ايجاد مي شود، مي توان حقوق همه كاركنان و كارگران 
اين خودروسازان را پرداخت كرد. اين وضعيت در حوزه 
ساير بخش هاي خسارت بار اقتصادي نيز به همين شكل 
وجود دارد. خاطرم هست در يكي از نشست هاي مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام با حضور محس��ن رضايي و 
خادمي معاون وزير راه وقت، عنوان كردم كه اگر در طول 
43 سال گذشته هر سال ۲00 كيلومتر آزادراه احداث 
شده بود، امروز همه استان ها و شهرهاي كشور به آزادراه 
متصل بودند و مصرف سوخت كشور كاهش چشمگيري 
پي��دا مي كرد. در واقع توزيع يارانه به صنايع كش��ور نه 
تنها به بهبود ش��اخص هاي كلان اقتصاد كشور كمك 
نمي كند، بلكه خود عاملي در بروز مشكلات هستند. با 
اين توضيحات معتقدم دولت در اجراي اصلاحات مورد 
نظرش بايد نگاهي چند بعدي به موضوعات داشته باشد 
تا در نهايت رش��د اقتصادي مورد نظر محقق شود. در 
حال حاضر جراحي اقتصادي واقعي در كشور عملياتي 
نشده است و تنها سايه اي از اصلاحات در حال اجرا است.

آغاز تسليم
اظهارنامه ماليات بر درآمد

طبق روال هر سال سازمان امورمالياتي از ابتداي خرداد 
نسبت به دريافت ماليات مشاغل اقدام مي كند، امسال 
نيز اين روند براي تسليم اظهارنامه مالياتي سال 1400 
از امروز آغاز شده اس��ت. محمد برزگري گفت: يكي از 
مهم تري��ن مولفه هاي هرگونه مش��وق و معافيت هاي 
مالياتي، تسليم اظهارنامه در موعد مقرر است. يعني تمام 
معافيت ها و بخش��ودگي هاي مالياتي و نرخ هاي صفر 
مالياتي منوط به تسليم اظهارنامه در موعد مقرر است و 
يكي از اصلي ترين معافيت ها، معافيت ماده 101 بوده كه 
براساس آن 3۶ ميليون تومان از سود موديان از پرداخت 
ماليات معاف مي شود. رييس مركز تنظيم مقررات سازمان 
امور مالياتي گفت: عدم تسليم اظهارنامه در موعد مقرر 
موجب محروميت از تمام معافيت  هاي مالياتي و جريمه 
30 درصدي غيرقابل بخشش و تهيه اظهارنامه برآوردي 
مي شود. به گفته او، اگر موديان اظهارنامه خود را در زمان 
مقرر ارايه نكنند، جريمه اي در ماده 1۹۲ قانون ماليات هاي 
مستقيم ذكر كرده و براساس آن عدم تسليم اظهارنامه 
در موعد مقرر موج��ب محروميت از تمام معافيت  هاي 
مالياتي و جريمه 30 درصدي غيرقابل بخشش و تهيه 
اظهارنامه برآوردي مي شود. بنابراين موديان بايد با مراجعه 
به درگاه اينترنتي tax.gov.ir نسبت به تسليم اظهارنامه 
خود اقدام كنند. موديان مالياتي براي ارسال اظهارنامه به 
صورت سيستمي، مي بايست در نظام مالياتي ثبت نام 
داشته باشند، بنابر اين صاحبان مشاغل فاقد ثبت نام، لازم 
 my.tax.gov.ir است در اسرع وقت با مراجعه به نشاني

نسبت به ثبت نام در نظام مالياتي اقدام كنند.

رانندگان اسنپ و پيك هاي 
اسنپ فود دست از كار كشيدند

هنوز تصميم درستي درباره آن گرفته نشده است.
مديران مجموعه پاسخگو نبودند

هر چند مديران مجموعه حاضر به پاسخگويي نشدند، 
اما تنها به اين نكته اشاره كردند كه به زودي در خصوص 
مشكلات پيش آمده در ناوگان حمل و نقل اين سرويس 
فعال در حوزه سفارش آنلاين غذا اظهارنظر كرده و راهكار 
مناسبي براي رفع موانع و مشكلات موجود پيدا خواهند 
كرد. البته اين اولين بار نيست كه پيك هاي اسنپ فود در 
اعتراض به دستمزد پايين خود در مقابل ساختمان اين 
مجموعه تجمع مي كنند، سال ۹۹ نيز آنها براي چند روز 
دست از كار كشيدند و همين امر باعث بروز اختلال هايي 

در تحويل سفارش ها شد. 
ما هم زير فشار اقتصادي هستيم

پرويز- ل، راننده اسنپ در گفت وگو با »تعادل« مي گويد: 
مشكلات رانندگان اسنپ هر روز بيشتر مي شود و كسي در 
اين باره پاسخگو نيست، چطور ممكن است اقلام خوراكي 
افزايش قيمت داش��ته باش��ند اما  كرايه هاي ما افزايش 
پيدا نكنند، ما هم زير اين فشار اقتصادي هستيم، ما هم 
خانواده داري��م و بايد هزينه هاي زندگي را تامين كنيم، 
بس��ياري از ما زماني كار كردن در اسنپ شغل دوم مان 
محسوب مي شد اما از وقتي همه گيري كرونا اتفاق افتاد 
بس��ياري از افراد شغل اصلي خود را از دست دادند و تنها 
راه تامين معيشت آنها همين اسنپ است. از صبح تا شب 
كار مي كنيم و در نهايت پولي كه براي مان باقي مي ماند 
تامين كننده هزينه هاي ما نيست.  او درباره اينكه آيا دست 
از كار كشيدن مي تواند مشكلات را حل كند مي افزايد: چاره 
ديگري براي مان باقي نگذاشته اند، من اگر يك روز مريض 
شوم و نتوانم كار كنم، خانواده ام گرسنه مي مانند، در واقع 
ما آنقدر درآمد نداريم كه مثل خيلي از مردم آذوقه يك ماه 
خود را بخريم و ذخيره كنيم، ما روزانه زندگي مي كنيم و 
هزينه هاي مان را روزانه پرداخت مي كنيم، من اگر از صبح 
تا شب در اسنپ كار كنم شايد مبلغي نزديك به ۵00 هزار 
تومان درآمد داشته باشم. وقتي قرار است يك روغن يك 
ليتري را ۶۸ هزار تومان بخرم و گوشت كيلويي ۲۵0 هزار 
تومان است و نان دانه اي ۵ هزار تومان و تخم مرغ دانه اي 3 
هزار و ۵00 تومان شما به جاي من باشيد با اين پول چه كار 
مي كنيد؟ مگر مي شود با اين درآمد هزينه هاي معيشتي 
يك خانواده 4 نفره را آن هم با دو بچه كوچك كه نداري 
و بي پول��ي را درك نمي كنند، تامين كرد؟ فراهم كردن 

اجاره بهاي منزل كه خود مشكل ديگري است.
بيمه و حقوق ما بايد درست شود

علي- م، در اسنپ فود مشغول به كار است و از شرايط حاكم 
اين روزها بر زندگي اش گلايه دارد، او به تعادل در اين باره 
مي گويد: ما از حقوق رسمي، حق بيمه و... محروم هستيم، 
درآمد ما آنقدر ناچيز اس��ت كه نمي توانيم هزينه هاي 
زندگي مان را به طور كامل پرداخت كنيم. اسنپ فود بنا 
به گفته مديران آن گردش مالي روزانه بالاي ۲0 ميليارد 
تومان دارد اما سهم ما از اين مبلغ هنگفت چقدر است؟ ما 
تمام سختي هاي اين كار را به جان مي خريم و هر لحظه 
ممكن اس��ت در خيابان هاي پر ترافيك با اين وضعيت 
رانندگي جان مان را هم از دس��ت بدهي��م، اما در نهايت 
حقوقي كه به ما پرداخت مي شود، براي تامين هزينه هاي 
يك هفته زندگي هم نيست.  او مي افزايد: مديران اسنپ 
فود در موقع جذب نيرو از حقوق هاي 1۲ ميليوني حرف 
مي زنند اما اين فقط يك ادعاي باور نكردني است، در واقع 
من اگر روزي 1۲ ساعت كار كنم و هر 10دقيقه يك غذا را 
تحويل بدهم مي توانم به اين مبلغ برسم، كاري كه انجام 
آن در عمل غير ممكن است. آنها با اين وعده ها افراد را به 
سر كار مي آورند و در نهايت اين ما هستيم كه به عنوان 
كارگر از حداقل هاي لازم هم محروم مي مانيم.  اين پيك 
موتوري اس��نپ فود مي گويد: مديران اسنپ فود براي 
جلب رضايت مش��تري حاضرند ما را قرباني كنند، اين 
منصفانه نيست، تمام ما در اين سرزمين زندگي مي كنيم 
و وقتي ش��رايط اقتصادي بد است براي همه ما بد است، 
من به عنوان يك كارگر در اين ش��رايط اقتصادي و تورم 
چطور مي توانم با درآمد ماهيانه بين 4 تا ۵ ميليون تومان 
هم هزينه هاي معيشتي خانواده ام را پرداخت كنم و هم 
اجاره بهاي مسكن را بپردازم. اينها بديهي ترين مسائلي 
اس��ت كه بايد مورد توجه مديران قرار بگيرد و فكري به 
حال ما كنند. دست از كار كشيدن براي ما هم ضرر است 

اما چاره ديگري براي  مان باقي نگذاشته اند.

از جاماندگان يارانه تا حقوق هاي ثابت

رييس شوراي راهبردي روابط خارجي:

وزارتكارباسيلمطالباتچهميكند؟

ايران و عربستان مي توانند مكمل هم در منطقه باشند
رييس ش��وراي راهبردي روابط خارج��ي وجود عوامل 
تنش زاي بسياري در منطقه غرب آسيا و محيط جغرافيايي 
ايران و اعراب را »واقعيتي تاسف برانگيز« توصيف و تصريح 
كرد: جمهوري اس��لامي ايران بهترين راه حل مشكلات 
امنيتي در منطقه غرب آس��يا و خليج ف��ارس را افزايش 
گفت وگوهاي برادرانه، اما صريح و بي پرده ميان كشورهاي 
منطقه، بدون حضور و دخالت بيگانگان مي داند. سيد كمال 
خرازي در نخس��تين همايش اي��ران و جهان عرب كه به 
ابتكار موسسه الدراسات الجزيره در دوحه برگزار شد، گفت: 
هدف از اين نشست رسيدن به دركي مشترك از چالش ها 
و فرصت هاي موجود در روابط بين ايراني��ان و اعراب، در 
دنياي به شدت متحول كنوني است. وي با اشاره به خدمات 
و روابط متقابل ايران و اعراب در طول تاريخ اسلام و تاكيد بر 
اينكه »تمدن بزرگ اسلامي موجب غرور و افتخار ايرانيان و 
اعراب است«، افزود: آنچه امروز حائز اهميت است، درسي 
است كه بايد از نحوه شكل گيري اين تمدن بزرگ آموخت 
و الگوي آن را مجددا به كار بست. رييس شوراي راهبردي 
روابط خارجي با بيان اينكه »جمهوري اسلامي ايران قبل 
از هر چيز نگاه تمدني به جهان اسلام دارد و هيچگاه خود را 
از ديگر ملل مسلمان و خصوصاً همسايگان عرب زبان خود 
جدا نمي داند«، به اصل يازدهم قانون اساس��ي اشاره كرد 
كه »سياست هاي كلي« نظام جمهوري اسلامي ايران را 
مبتني بر »اتحاد و ائتلاف ملل اسلامي« تعريف كرده است 
و گفت: ايران تلاش دارد در راستاي پيشرفت منطقه غرب 
آسيا و در يك سطح بزرگ تر، جهان اسلام، با ساير كشورهاي 
منطقه همكاري كند. اين نه يك سياست مقطعي، بلكه يك 
سياست اصولي مبتني بر قانون اساسي جمهوري اسلامي 
ايران اس��ت. خرازي با تش��ريح اينكه سياست راهبردي 
جمهوري اسلامي ايران در منطقه غرب آسيا بر اين استوار 
است كه »امنيت« و »توسعه« مفاهيمي پيوسته به هم و 
غيرقابل تفكيك هستند، ادامه داد: سياست بر سه رويكرد 
اساسي استوار است: اول اينكه، امنيت امري به هم پيوسته 
است و ارتباط مستقيمي با امنيت ساير كشورهاي منطقه 
دارد؛ دوم اينكه، امنيت كالايي نيست كه قابل خريداري 
باش��د، بلكه در فرايند تعامل و همكاري جمعي به دست 
مي آيد؛ و بالاخره سوم اينكه، روابط اقتصادي با كشورهاي 
منطقه عامل مهمي در تأمين امنيت منطقه اي است. وي با 
اشاره به اينكه »تاريخ نشان داده است كه حضور نيروهاي 
بيگانه در منطقه همواره منجر به بروز تنش هاي پي در پي و 

حتي جنگ شده است«، اضافه كرد: جمهوري اسلامي ايران 
امنيت و توسعه كشورهاي همسايه خود را لازمه امنيت، 
ثبات و توسعه خود مي داند. به طوري كه از نظر ايران، امنيت 
خليج فارس و هر يك از كشورهاي آن امنيت ايران، و ناامني 
در هر نقطه آن ناامني ايران تلقي مي شود. مخالفت جمهوري 
اسلامي ايران با حضور نيروهاي بيگانه در منطقه، و به طور 
خاص مخالفت با حضور امريكا و رژيم صهيونيستي دقيقا 
در راستاي صيانت از امنيت كل منطقه است. رييس شوراي 
راهبردي روابط خارجي، وجود عوامل تنش زاي بسياري 
در منطقه غرب آس��يا و محيط جغرافيايي ايران و اعراب 
را »واقعيتي تاس��ف برانگيز« توصيف و تصريح كرد: تنها 
راه حل رسيدن به همگرايي منطقه اي تغيير نحوه برخورد 
با مشكلات و منازعات منطقه اي است. جمهوري اسلامي 
ايران همواره بر گفت وگو به عنوان روشي كارآمد براي رفع 
س��وءتفاهمات، حل منازعات و تقويت اشتراكات تأكيد 
دارد و به همين جهت بهترين راه حل مشكلات امنيتي در 
منطقه غرب آسيا و خليج فارس را افزايش گفت وگوهاي 
برادرانه، اما صريح و بي پرده ميان كشورهاي منطقه، بدون 
حضور و دخالت بيگانگان مي داند. ظرفيت هاي بالقوه اي 
كه در كشورهاي منطقه وجود دارند، بايد بالفعل شوند و 
اين تنها از طريق گفت وگو و افزايش ارتباطات سياسي و 
مراودات تجاري امكان پذير است. اين مهم خود نيازمند 
تغيير نگرش نخبگان و سياستگذاران كشورهاي منطقه 
است. خرازي اعلام ابتكاراتي چون طرح صلح هرمز از سوي 

ايران يا اولويت بخشي به سياست همسايگي را »نشانه هايي 
از عزم، اراده و جديت جمهوري اسلامي ايران در تقويت و 
گسترش روابط خود با همسايگان جنوبي  و كشورهاي عضو 
شوراي همكاري خليج فارس« خواند و افزود: نشانه هايي از 
چنين علاقه متقابلي در كشورهاي منطقه نيز وجود دارد 
كه از جمله مي توان به تلاش هاي صلح جويانه دولت هاي 
قطر، عمان و عراق اشاره كرد. ما اعتقاد راسخ داريم كه بايد از 
تمامي ظرفيت ها براي تقويت روابط دو جانبه و چندجانبه 
منطقه اي استفاده شود. بي ترديد، برقراري حسن همجواري 
و تشكيل سازوكارهاي همكاري منطقه اي، نقش مجموعه 
كشورهاي منطقه را در سطح بين المللي نيز افزايش خواهد 
داد. رييس ش��وراي راهبردي روابط خارجي در ادامه، به 
تشريح روابط ايران و عربستان، بحران يمن، نگاه ايران به 
عراق و مساله فلسطين به عنوان چهار مساله محوري در 
روابط ايران و جهان عرب پرداخت. وي در خصوص روابط 
ايران و عربس��تان گفت: جمهوري اسلامي ايران اهميت 
بالايي براي كشور عربستان سعودي كه قبله مسلمانان 
و حرمين ش��ريفين در آن قرار دارد و به عنوان يك كشور 
بزرگ منطقه، قائل است. ايران و عربستان نمي توانند نگاه 
حذفي نسبت به يكديگر داشته باشند و به عنوان دو قدرت 
اصلي منطقه مي توانند مكمل ظرفيت هاي يكديگر جهت 
تامين صلح و ثبات و توسعه منطقه باشند. به هر صورت، 
اخيراً دو كشور با شركت در پنج دور مذاكره كه با مساعي 
جميله دولت عراق ميسر شده است، راه گفت وگو را براي رفع 

اختلافات خود انتخاب كرده اند. خرازي درباره مساله يمن 
نيز تصريح كرد: بحران يمن يكي از مهم ترين دغدغه هاي 
اين منطقه است. اين بحران صرفاً ناشي از تنازعات داخلي 
يمن نيست و جمهوري اسلامي ايران همواره بر اين اعتقاد 
بوده است كه يمن راه حل نظامي ندارد، حقيقتي كه اكنون 
پس از هفت س��ال جنگ و ويراني، همگي ب��ه آن اذعان 
دارند. ما تلاش  وافري داش��ته ايم تا از كشتار مردم بيگناه 
يمن جلوگيري و راه حل هاي مسالمت آميز را جايگزين 
اين نزاع خونبار كنيم. برق��راري آتش بس، رفع محاصره، 
فراهم ساختن فضاي گفت وگوهاي يمني – يمني و نهايتاً 
تشكيل دولتي برخاسته از خواست و اراده مردم آن، موضع 
اصولي جمهوري اسلامي ايران از ابتداي بروز جنگ در يمن 
بوده است و همچنان براي تحقق آن تلاش مي كند. رييس 
شوراي راهبردي روابط خارجي در خصوص سومين مساله 
محوري ايران و جهان عرب گفت: جمهوري اسلامي ايران 
از تشكيل يك دولت قوي مردمي در عراق حمايت مي كند، 
چرا كه امنيت عراق و ايران به يكديگر وابسته است. ما وجود 
يك عراق امن و قوي را به نف��ع امنيت ايران و امنيت كل 
منطقه مي دانيم و معتقديم كه نقش مثبت عراق در تحولات 
منطقه اي به شكل گيري يك نظام امنيت جمعي در منطقه 
كمك خواهد كرد. لهذا ما كليه جريانات سياسي عراق را به 
توافق با هم جهت تشكيل دولت آن كشور تشويق مي كنيم. 
وي در خصوص مساله فلسطين نيز تاكيد كرد: همچنان 
تجاوزات رژيم اسراييل به حقوق فلسطينيان به شدت ادامه 
دارد، به طوري كه در روزهاي اخير ش��اهد ترور هدفمند 
خبرنگار شجاع شبكه الجزيره شهيده شيرين ابوعاقله توسط 
نيروهاي اس��راييلي بوديم و يك بار ديگر صهيونيست ها 
نش��ان دادند كه هيچ حد و مرزي در جنايات خود ندارند 
و حت��ي خبرنگاران نيز از كش��تار آنها در امان نيس��تند. 
متاسفانه، در حالي كه از كشورهاي عربي انتظار مي رود 
در دفاع از ملت مظلوم فلسطين به مقابله با جنايات رژيم 
صهيونيستي بپردازند، بعضي عادي سازي روابط با اين 
رژيم را در دستور كار خود قرار داده اند. جمهوري اسلامي 
ايران تأكيد دارد كه باز كردن پاي رژيم صهيونيستي به 
منطقه خليج فارس، موجب ثبات و امنيت نخواهد شد، 
زيرا رژيم صهيونيستي هدفي جز ايجاد تنش در منطقه 
خليج فارس و دورساختن اعضاي اين منطقه از يكديگر 
ندارد. به هر صورت، جمهوري اسلامي ايران اجازه نخواهد 

داد رژيم اشغالگر قدس در اين منطقه لانه كند.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
روز يكش��نبه 1 خرداد 1401، قيمت دلار در بازار 
آزاد به 30400 تومان رسيد و با اعلام هر اونس طلا 
به قيمت 1847 دلار، سكه نيز به 14 ميليون و 530 

هزار تومان رسيد. 
علاوه بر اين، در صرافي هاي بانكي قيمت فروش دلار 
با افزايش نس��بت به روز قبل 25 هزار و 745 تومان 
و قيمت خريد دلار از م��ردم 25 هزار و  489 تومان 
تعيين شده اس��ت. قيمت فروش يورو نيز با كاهش 
نس��بت به ديروز مع��ادل 28 ه��زار و 168 تومان و 
قيمت خريد يورو نيز 27 ه��زار و 888 تومان اعلام 

شده است.
قيمت طلاي 18عيار هر گرم يك  ميليون و 394 هزار 
تومان، قيمت س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم 14 
ميليون تومان و قيمت س��كه تمام بهار آزادي طرح 
جديد نيز 14 ميليون و 530 هزار تومان است.قيمت 
نيم سكه بهار آزادي 8 ميليون تومان، ربع سكه بهار 
آزادي 4 ميليون و 950 هزار تومان و سكه يك گرمي 
2 ميليون و 850 هزار تومان تعيين ش��ده است و به 

فروش مي رسد.
هر مثقال ط��لا در بازار داخلي، 6 ميليون و 41 هزار 
تومان ارزش گذاري شده است؛ ضمن اينكه قيمت 
هر اونس طلا در بازارهاي جهاني 1847 دلار است.

ريي��س پليس امني��ت اقتصادي فراجا با اش��اره به 
نفوذ جريان هدفمند اخلالگ��ران اقتصادي، گفت: 
كارآگاهان طي 2 ماه اخير با تلاش هاي شبانه روزي 
و اش��راف اطلاعاتي، 66 نفر از اخلالگران ارزي را به 
عنوان متهم در سطح كش��ور شناسايي و دستگير 
كردند. سردار سرتيپ غلامرضا رضاييان در توضيح 
جزييات اين خب��ر اظهاركرد: در پ��ي نفوذ جريان 
هدفمند اخلالگران اقتصادي كه به منظور برهم زدن 
نظم اقتصادي كشور و ايجاد ناامني و اخلال در نظام 
بازار ارزي اقدام به افزايش قيم��ت ارز كرده بودند، 
كارآگاهان پليس امنيت اقتصادي بررسي موضوع را 

به صورت ويژه در دستور كار خود قرار دادند.
رييس پليس امنيت اقتصادي فراجا افزود: كارآگاهان 
با تلاش هاي شبانه روزي و اشراف اطلاعاتي طي 2 
ماه جاري، 66 نفر از اخلالگران ارزي را به عنوان متهم 
در سطح كشور شناسايي و دستگير كردند همچنين 
در بازديد و بازرسي از محل فعاليت متهمان بيش از 
14 ميليون و 181 هزار واحد انواع ارز از آنها كشف 
شد.متهمان پس از تشكيل پرونده براي سير مراحل 

قانوني تحويل مراجع قضايي شدند.

    قانون مبارزه با قاچاق كالا
 نياز به تغيير داشت

عضو كميس��يون اقتصادي گف��ت: تعيين تكليف 
وضعي��ت صرافي هاي غيرمج��از و تعيي��ن دقيق 
تشريفات قانوني مربوط به ورود، خروج و معامله ارزي 
به واسطه ايجاد بستر قانوني لازم ضروري است كه 
دراصلاحيه اخير قانون مبارزه با كالا و ارز مصاديق 
قاچاق ارز و تخلف ارزي صراحتاً مش��خص و به طور 

شفاف احصاء شده است.
اصلاحيه اخير قانون مبارزه ب��ا كالا و ارز، مصاديق 

جدي��د قاچ��اق ارز و جرايم مربوط ب��ه نگهداري و 
حمل و فروش ارز قاچاق را نيز تعيين كرده اس��ت. 
شهباز حسن پور بيگلري، عضو كميسيون اقتصادي 
و نماين��ده مردم كرمان در اين ب��اره كه اجراي اين 
قانون چه تأثيري بر كنترل نوسانات ارزي و مبارزه 
با پولش��ويي و ساير اشكال فس��اد اقتصادي خواهد 
داشت به خبرنگار ايبِنا گفت: در قانون قبلي در مورد 
قاچاق ارز تنه��ا به ذكر عبارت »عدم رعايت ضوابط 
تعيين شده از سوي دولت يا نداشتن مجوزهاي لازم 
از بان��ك مركزي براي ورود، خروج، خريد، فروش يا 
حواله ارز« در قالب بند خ ماده 2 قانون اكتفا ش��ده 
اس��ت. به دلايل زيادي لازم بود اين وضعيت اصلاح 
ش��ود و اختيار جرم انگاري از دولت و بانك مركزي 
سلب شده )مطابق اصل قانوني بودن جرم و مجازات 
و غيرقانوني بودن جرم انگاري احاله اي( و قانونگذار 
مصاديق قاچاق ارز را همانند قاچاق كالا معين كند.

وي در رابطه با دلايل اين الزام چنين توضيح داد: در 
بحث جرم انگاري، رويه صحيح آن است كه تعريف و 
مصاديق جرم به طور صحيح و شفاف در قانون بيان 
ش��ود؛ نه اينكه تعيين مصاديق آن را به آيين نامه ها 
و دستورالعمل ها واگذار كنند زيرا دستورالعمل ها و 
آيين نامه ها به اقتضاي روز و با سرعت بيشتري نسبت 
به قوانين تغيير مي كند و نمي توان انتظار داشت كه 
همه مردم از اين مقررات آگاه باش��ند. )كه البته در 
اين لايحه سازوكار مناسب ابلاغ قوانين، آيين نامه ها، 
دس��تورالعمل ها و ضوابط تجاري به مردم از طريق 
سامانه اي هوشمند نيز پيش بيني شده است.( از اين 
گذشته، مردم نسبت به قوانين آگاه فرض مي شوند، 

نه نسبت به آيين نامه ها و دس��تورالعمل ها؛ لذا اين 
شيوه  جرم انگاري خلاف موازين حقوق كيفري است. 
حتي خلاف قانون اساسي نيز بوده و شوراي نگهبان 
در گذش��ته به اين مساله توجه دقيق نداشته است. 
با توجه به تعريف فعلي هرگونه ضابطه اي كه دولت 
و بانك مركزي در حوزه خري��د و فروش ارز تعيين 
كند موجب مي شود كه تخلف از آن قاچاق محسوب 
شود؛ در حالي كه بسياري از ضوابط تعييني مذكور 
صرفاً ارايه رهنم��ود بوده و نقض آنها چنان معضلي 
محسوب نمي ش��ود كه تخلف از آن شايسته اعمال 
ضمانت اجراهاي قاچاق باش��د. حتي ديده شده كه 
واضعان مقررات حوزه خريد و فروش ارز در دولت و 
بانك مركزي اساساً قصد تحميل اين ضمانت اجراها 
را ندارند و بدون توجه به اين مقررات، ضوابط خريد 

و فروش را تعيين مي كنند.
عضو كميسيون اقتصادي در مجلس شوراي اسلامي 
در اي��ن خصوص به با ذكر مثال��ي بيان كرد: يكي از 
ضوابط خريد و فروش اعلام نرخ ارز در محل اس��ت؛ 
طبيعتاً نقض اي��ن مقرره با توجه ب��ه اينكه يكي از 
ضوابط تعييني محسوب مي شود بايد طبق تعريف 
موجود قاچاق محس��وب ش��ود؛ )يعني در شرايط 
كنون��ي اگر ص��راف قيم��ت دلار را در پي��اده روي 
درب صرافي خود براي مش��تري اعلام كند مرتكب 
قاچاق ارز ش��ده اس��ت!!( اما در واقع مشخص است 
ك��ه وضع كننده اين ضابطه )يعن��ي بانك مركزي( 
ظاهراً يك قاعده صنفي بنا نهاده و قصد نداش��ته تا 
يك مصداق قاچاق خل��ق كند. تعريف موجود مانع 
وضع قواعدي از سوي دولت به عنوان قواعد صنفي 

است؛ زيرا دولت يا بايد ضابطه تعيين كند و ضمانت 
اجراي آن مجازات هاي قاچاق باشد، يا اساساً ضابطه 
تعيين نكند. حد وسطي وجود ندارد كه دولت ضابطه 
تعيين كند و متخلفين را با ضمانت اجراهاي صنفي 
نظير تعطيلي موقت موسسه با جريمه نقدي و ... به 
تنبيه درآورد. رويه موجود خ��لاف اصل 36 قانون 
اساسي است كه اصل قانوني بودن جرم و مجازات را 

به صراحت بيان كرده است. 
نماينده مردم كرمان افزود: گس��ترده ش��دن تعريف 
قاچاق ارز و ش��مول آن بر موارد بي ارزشي نظير عدم 
اعلام نرخ ارز در محل در عمل سبب مي شود كه قضات 
براي اجتن��اب از تحميل مجازات ب��ه مرتكبين آن، 
تفسيرهايي را بپذيرند كه بعضاً مصاديق واقعي مدنظر 
مقنن را نيز مي توان قاچاق دانست؛ براي مثال بعضي از 
قضات عبارت »ضوابط تعييني دولت« را شامل مقررات 
بانك مركزي نمي دانند و با اين تفسير مواردي نظير 
ع��دم اعلام نرخ ارز در محل را كه مقرره بانك مركزي 
است از ش��مول تعريف قاچاق خارج كرده اند. اما اين 
تفسير ناصواب سبب اين نتيجه دور از ذهن مي شود كه 
»ورود و خروج ارز بدون رعايت تشريفات« نيز با توجه به 
اينكه در مقررات آن را بانك مركزي تعيين كرده است 
قاچاق محسوب نشود. همچنين، در راستاي مبارزه با 
قاچاق ارز، تعيين تكليف وضعيت صرافي هاي غيرمجاز 
و تعيين دقيق تشريفات قانوني مربوط به ورود، خروج 
و معامله ارزي به واسطه ايجاد بستر قانوني لازم در متن 
لايحه ضروري است كه دراصلاحيه اخير قانون مبارزه 
ب��ا كالا و ارز مصاديق قاچاق ارز و تخلف ارزي صراحتاً 

مشخص و به طور شفاف احصاء شده است.

يادداشت
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رويداد 3  دوشنبه 2 خرداد 1401    21 شوال 1443  سال هشتم    شماره   Mon. May 23. 2022  2221  بانك و بيمه

ممنوعيت دريافت عوارض از 
دستگاه هاي خودپرداز بانك ها 

موسسات مالي اعتباري و قرض الحسنه
هيات عمومي ديوان عدال��ت اداري، دريافت عوارض 
از دس��تگاه هاي خودپرداز بانك ها، موسسات مالي و 
اعتباري و قرض الحسنه را ممنوع اعلام كرد.به دنبال 
شكايت بانك پارسيان از شوراي اسلامي شهر قائم شهر 
و درخواس��ت ابطال بند 4-44 از ردي��ف 44 درباره 
دريافت عوارض دستگاه خودپرداز بانك ها، موسسات 
مالي و اعتباري و قرض الحسنه، هيات عمومي ديوان 
عدالت اداري وارد بحث و بررس��ي شد.هيات عمومي 
دي��وان عدال��ت اداري طبق بند 16 م��اده 80 قانون 
تشكيلات، وظايف و انتخابات شوراهاي اسلامي كشور 
و انتخاب شهرداران مصوب 1375 با اصلاحات بعدي 
تصويب لوايح برقراري يا لغو عوارض ش��هر همچنين 
تغيير نوع و ميزان آن با در نظر گرفتن سياست عمومي 
دولت كه از سوي وزارت كشور اعلام مي شود از جمله 
وظايف و مسووليت هاي شوراي اسلامي شهر محسوب 
ش��ده و در تبصره يك ماده 50 قانون ماليات بر ارزش 
افزوده مصوب 1387 وضع عوارض محلي جديد كه 
تكليف آنها در اين قانون مشخص نشده باشد با رعايت 
مقررات مربوطه تجويز ش��ده اس��ت.در آراي هيات 
عمومي ديوان عدالت اداري از جمله رأي شماره 933 
تا 935 تاريخ 12 تير 1397 وضع عوارض براي مشاغل 
سطح شهر مثل فعالان اقتصادي و رأي شماره 1240 
تاريخ هشتم اسفند 1396 وضع عوارض براي بانك ها 
در مصوبات شوراهاي اسلامي شهرها مغاير قانون يا 
خارج از حدود اختيارات تشخيص نشده است اما رديف 
4-44 تعرفه سال هاي 1394 تا 1398 با عنوان عوارض 
دستگاه خودپرداز بانك ها، موسسات مالي و اعتباري و 
قرض الحسنه )براي هر دستگاه( مغاير قانون و خارج از 
حدود اختيارات وضع كننده تشخيص داده شد و با نظر 

هيات عمومي ديوان عدالت اداري ابطال شد.

اخذ ماليات از سپرده 
شركت هاي حقوقي

 به افزايش توليد كمك مي كند
يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
اخذ ماليات از سود سپرده بانكي شركت هاي حقوقي را 
داراي مزايايي به لحاظ اقتصادي خواند و گفت كه اخذ 
ماليات از سود سپرده شركت هاي حقوقي به افزايش 
توليد كمك مي كند.محس��ن علي��زاده در گفت وگو 
با ايس��نا با اشاره به مصوبه مجلس ش��وراي اسلامي 
در بودجه س��ال 1401 مبني بر اخذ ماليات از س��ود 
سپرده بانكي شركت هاي حقوقي اظهار كرد: مجلس 
در مصوبه اي موض��وع اخذ ماليات از س��پرده بانكي 
ش��ركت هاي حقوقي را لحاظ كرد كه اين كار مزاياي 
بسياري دارد منتهي انجام آن نيازمند الزاماتي است.

وي توضيح داد: با اين قانون شركت هاي حقوقي داراي 
سپرده بانكي ميزان سودآوري خود را اعلام مي كنند و 
منابع سودآور آنها از محل سپرده هاي بانكي را مي توان 
به س��مت توليد و ايجاد خطوط توليد و اشتغال مولد 
هدايت كرد. البته از طرف ديگر نمي توان منكر ش��د 
كه بايد بخش��ي از وجوه به عنوان سرمايه در گردش 
در بانك ها وجود داشته باشد اما در واقعيت بايد كمك 
كنيم كه سپرده هاي كلان در بانك ها به سمت توليد 

هدايت شده و خطوط جديد توليد ايجاد كند.

انتشار صورت هاي مالي حسابرسي 
شده ۱۳۲ شركت بخش عمومي كشور 
وزارت امور اقتصادي و دارايي طي اطلاعيه اي از گام دوم 
انتشار صورت هاي مالي حسابرسي شده 132 شركت 
بخش عمومي كشور در سامانه كدال خبر داد.وزارت امور 
اقتصادي و دارايي با اشاره به انتشار و دسترسي عمومي 
به اطلاعات مالي شركت هاي تابعه نهادها و موسسات 
عمومي غيردولتي از حيث امكان مقايسه عملكرد مالي 
آنها با عملكرد مالي شركت هاي دولتي و تفكيك سهم 
هر بخش در پيشبرد اهداف اقتصادي كشور و ايجاد رفاه 
عمومي، تصريح نموده است: اين مهم بي ترديد در تقويت 
و بهبود سياس��ت گذاري هاي كلان مالي و اقتصادي 
نظام نيز تاثير بسزايي خواهد داش��ت و زمينه را براي 
ورود پژوهشگران و صاحبنظران به حوزه هاي اقتصادي 
فراهم خواهد آورد.دسترس��ي عمومي به صورت هاي 
مالي حسابرسي ش��ده ش��ركت هاي فعال در بخش 
عمومي كشور، به ارتقاي شفافيت و افزايش پاسخگويي 
مديران اين قبيل شركت ها كه جزو اهداف عالي نظام 
شركت داري و از اصول حياتي حاكميت شركتي است، 
كمك ش��اياني خواهد نمود.وزارت ام��ور اقتصادي و 
دارايي، در پيگي��ري و اجراي يكي از اولويت هاي خود، 
يعني افزايش شفافيت مالي، پس از انتشار صورت هاي 
مالي حسابرسي شده شركت هاي دولتي، در گام بعدي، 
انتشار صورت هاي مالي حسابرسي ش��ده تعدادي از 
شركت هاي متعلق به بخش عمومي در سامانه كدال را 
جهت دسترسي عموم مردم آغاز نموده است.صورت هاي 
مالي حسابرسي ش��ده 132 ش��ركت تابعه نهادها و 
موسسات عمومي غيردولتي و نيز سازمان هاي مناطق 
آزاد تجاري- صنعتي و ويژه اقتصادي و شركت هاي تابعه 
آنها و ش��ركت هاي تابعه بانك ها و بيمه هاي دولتي به 
همراه گزارش هاي حسابرس مستقل و بازرس قانوني 
مربوط كه توسط سازمان حسابرسي رسيدگي و صادر 

شده است، در سامانه كدال منتشر گرديده اند. 

هيچ واحد توليدي را
تمليك نكرديم

مديرعامل بانك كارآفرين همزمان با فرا رس��يدن روز 
ارتباطات تاكيد كرد: به عنوان نخستين بانك در اجراي 
راي وحدت روي��ه، در بانك كارآفرين كارخانه يا واحد 
توليدي به واسطه اقدام حقوقي تعطيل نخواهد شد و اين 
يكي از افتخارات بانك كارآفرين است.احمد بهاروندي با 
تاكيد بر اينكه طي سال هاي گذشته در بانك كارآفرين 
هيچ واحد توليدي به دليل بدهي بانكي تمليك نشده 
است، گفت: واحد حقوقي بانك در راستاي رويه سازي 
وصول مطالبات، اين فرآيند را پيش از اين در دس��تور 
كار داشت.در طي سال هاي گذشته پيگيري مطالبات 
بدهكاران بزرگ در دس��تور كار بانك بود و پس از ابلاغ 
راي وحدت رويه هيات عمومي دي��وان عدالت اداري 
كشور و همچنين مجمع عمومي بانك در تير ماه سال 
1399، نيز اين رويه ادامه يافت و مقرر شد تا در راستاي 
اجراي دس��تور العمل هاي بانك مركزي با مشتريان 
بانك- بدهكاران بزرگ - وارد مذاكره شده و بدهي هاي 
معوق بانكي تعيين تكليف شوند.وي با اشاره به بدهكاران 
تعيين تكليف شده اظهار داشت: فرآيند اجرا شده در 
طي سال هاي گذش��ته و پس از ابلاغ راي وحدت رويه 
موجب شد، در كميته فرا دستگاهي بانك مركزي، بانك 
كارآفرين به عنوان الگوي ساير بانك ها در اين فرآيند 
تعريف و شناسايي شود.بهاروندي با اشاره به ماهيت بانك 
كه حمايت از كارآفريني است خاطرنشان كرد: بيشترين 
همكاري براي تسويه مطالبات را با واحدهاي توليدي 
داشتيم تا از حيث پرداخت بدهي هاي بانكي هيچ واحد 

توليدي و هيچ كارگري متضرر نشود. 

۴،۵ ميليون نفر درخواست 
بازنگري قطع يارانه را ثبت كردند

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ضمن اش��اره به اينكه از 
حدود 5 ميليون و 900 هزار نفري كه يارانه آنها قطع شده، 
چهار ميليون و 500 هزار نفر درخواست بازنگري اطلاعات 
خود را ثبت كرده اند، گفت: در مجموع براي 73 ميليون و 
سيصد هزار نفر در دور اول براساس اسناد و مدارك يارانه 
واريز شده است. به گزارش ايبِنا، حجت الله عبدالملكي وزير 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي در نشست امروز صبح )يكشنبه، 
اول خردادم��اه( هم انديش��ي نمايندگان ب��راي اجراي 
سياست هاي كلي نظام در خصوص آخرين وضعيت نحوه 
تخصيص يارانه ها گفت: رييس جمهور در تمامي جلسات 
دولت با وزرا بر رفع مشكلات و تامين معيشت مردم تاكيد 
كرده و اعلام كرده اند كه در اين راه آبروي خود را براي مردم 
مي گذارن��د.وي ادامه داد: پيش از اين 500 هزار ميليارد 
تومان به عنوان يارانه به جيب قاچاقچي ها، خارجي ها، 
توليد كنندگان خارج از كشور مي رفت و تنها مقدار بسيار 
كمي از اين يارانه به جيب مردم ايران مي رفت، براين اساس 
تصميم گرفته شد تا با مديريت ارز ترجيحي و ساماندهي 
يارانه ها اين منابع را بر سر سفره مردم ببريم و اين موضوع 
موجب افزايش رفاه عمومي، ايجاد اشتغال، اصلاح ضريب 
جيني، جلوگيري از قاچاق و ... خواهد شد.عبدالملكي 
تاكيد كرد: براس��اس قانون بودجه 250 هزار ميليارد 
تومان براي باز توزيع يارانه ميان مردم در تبصره 14 قرار 
داده شده و در جاي ديگر 75 هزار ميليارد تومان براي 
پرداخت يارانه 45 هزار توماني و معيشتي در نظر گرفته 
شده است و در دولت بعد از بحث هاي متعدد قرار شد، 
اين منابع به صورت يارانه مستقيم در اختيار مردم قرار 
بگيرد.وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ضمن اشاره به 
حذف دهك هاي پردرآمد براساس قانون، گفت: طبق 
قانون به ويژه قان��ون جواني جمعيت بايد دهك هاي 
پردرآمد حذف مي شدند، براين اساس دولت تصميم 
گرفت در مديريت جدي��د ارز 4200 توماني، يارانه به 
دهك دهم پرداخت نش��ود.وي ادامه داد: از س��ال 93 
سامانه يارانه ها بس��ته شد و ديگر كسي نمي توانست 
به صورت سيس��تماتيك در آن اطلاعاتي را وارد كند، 
تنها افراد با حضور در محل پليس 10+ مي توانستند 

اطلاعات خود را در سامانه ثبت كنند.

رييس پليس امنيت اقتصادي: نفوذ جريان هدفمند اخلالگر اقتصادي، ۶۶ اخلالگر ارزي دستگير شدند

سكه 14 ميليون و 530 هزار تومان 

منابع ارزي واردات خودرو و كالاهاي لوكس از كجا تامين مي شود؟
وزير صمت اخيراً طي نام��ه اي اختصاص 1ميليارد 
دلار به واردات اپل در س��ال گذشته را نشان دهنده 
وضعيت مناسب ارزي و توجيه گر آزادسازي واردات 
خودرو دانسته؛ اين در حالي است كه تداوم واردات 
يك كالاي لوكس بيش از هرچيز حاكي از عدم وجود 

برنامه مدون منابع ارزي است.
ب��ه گ��زارش تس��نيم، در روزهاي گذش��ته با داغ 
ش��دن بحث واردات خ��ودرو و گمانه زن��ي درباره 
دس��تورالعمل هاي مرتبط ب��ا آن، وزارت صمت از 
بابت تأمين ارز اي��ن موضوع اب��راز اطمينان كرد. 
اين وزارتخانه مدعي شده است با توجه به افزايش 
صادرات غيرنفتي و مثبت شدن تراز تجاري كشور 
مشكل خاصي براي تأمين ارز واردات خودرو در سال 

جاري وجود نخواهد داشت.
با وجود اين، آمارهاي رسمي تجاري بيانگر آن است 
كه افزايش صادرات غيرنفتي حاصل شده نتوانسته 
است تراز تجاري كش��ور را كه با كسري 4 ميليارد 
دلاري مواجه است، بهبود ببخشد ازسوي ديگر در 
سال 1400 نسبت به ساليان گذشته واردات با رشد 

بالاتري افزايش يافته است.
نكت��ه ديگري كه باي��د به آن توجه ك��رد به ارزش 
كالاي وارداتي و صادراتي كش��ور مربوط مي شود. 
براس��اس آمارها، متوس��ط ارزش كالاي صادراتي 
كشور 320 دلار و متوس��ط ارزش كالاي وارداتي 
كش��ور 1300 دلار اس��ت، به بياني ديگ��ر، ارزش 
فروش 4 تُ��ن كالاي ايراني برابر ب��ا يك تُن كالاي 
وارداتي خارجي اس��ت، اين بدان معني اس��ت كه 
كش��ور همچنان با مش��كل خام فروشي روبروست 
و وزارت صم��ت و نف��ت هنوز به اين مس��اله توجه 
ويژه اي نداش��ته اند، اين درحالي اس��ت كه يكي از 
 بندهاي اصلي سند جامع اقتصاد مقاومتي كاهش 

خام فروشي است.
علاوه بر اين، بر اساس ادعاي وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت حداكثر نياز ارزي ب��راي واردات خودرو 
در سال جاري حدود 1.5 ميليارد دلار خواهد بود؛ 
اين درحالي اس��ت كه از هفته هاي گذش��ته بحث 
ممنوعيت واردات گوش��ي هاي لوكس بالاي 600 
دلار از سوي كميسيون اصل 90 مجلس پيشنهاد 

شده است. نكته جالب توجه اين است كه كميسيون 
اصل 90 به دليل نياز مبرم به صرفه جويي ارزي در 
ش��رايط بحراني تحريم اين موضوع را مطرح كرده 

است.
 البته در س��ال گذش��ته قريب به 1.4 ميليارد دلار 
گوش��ي لوكس بالاي 600 دلار ك��ه عمدتاً از برند 
تجاري اپل بوده اند، به كش��ور وارد شده است كه با 
رقم مورد نياز براي واردات خودرو برابري مي كند.

اين موضوع حتي در نامه وزير صمت به رييس جمهور 
نيز مورد تأكيد ق��رار گرفته و فاطمي امين به نوعي 
حجم بالاي واردات اپل را توجيه گر بلااشكال بودن 

واردات خودرو دانسته است.

    برنامه اي براي مديريت منابع ارزي
 وجود ندارد

اش��اره وزي��ر صمت به حج��م بالاي مناب��ع ارزي 
اختصاص داده ش��ده به واردات اپل در انتهاي اين 
نامه در حالي صورت گرفته است كه طي سال هاي 
گذش��ته بانك مرك��زي مك��رراً از وزارت صمت و 
ساير دستگاه  ها خواسته است در شرايط تحريمي 
اقدام��ات خود نس��بت به اولويت بن��دي كالاهاي 

وارداتي جهت جلوگيري از واردات بي رويه و اتلاف 
منابع ارزي را تسريع بخش��ند. با تمام اين اوصاف 
تاكنون هيچ برنامه و طرح معيني از سمت وزارت 
صمت براي مديريت و اولويت بن��دي منابع ارزي 
كشور در اوج بحران »افزايش جهاني قيمت اقلام 
اساسي« و نيز »كسري تراز تجاري داخلي« مطرح 

نشده است.
بنابراي��ن در اي��ن بين نكت��ه مهم، س��رگرداني و 
بي برنامگي متولي��ان ارزي و اظه��ارات غيردقيق 
آنهاس��ت كه باعث شده اس��ت خطر جدي متوجه 

منابع و ذخاير ارزي در سال جاري باشد.
ف��ارغ از بحران جن��گ اوكراين و كمب��ود گندم و 
روغن هاي خوراكي، آمار منتشرشده از سوي بانك 
جهاني بيانگر آن است كه قيمت متوسط 15 ماده 
غذايي در بازار جهاني فق��ط در يك ماه 13 درصد 
افزايش يافته اس��ت و سازمان ملل نيز هشدار داده 
اس��ت كه جهان از يك ماه ديگر وارد بحران جدي 

تأمين مواد غذايي مي شود.
بر همين اساس قيمت چاي، قهوه، ماهي، روغن پالم، 
روغن س��ويا، ذرت، برنج، گندم، موز، بادام زميني، 
پرتقال، گوشت گوساله، گوشت مرغ، ميگو و شكر 

در ماه آوريل )فروردين و ارديبهشت( 2022 نسبت 
به ماه مارس )اسفند و فروردين( به طور متوسط 13 

درصد گران تر شده است.

    آمارهاي نگران كننده از واردات بي رويه
با وجود گذشت بيش از 4 سال از ممنوعيت واردات 
خودرو به كشور و در چارچوب برنامه اصلاحي دولت 
براي صنعت و ب��ازار خودرو موضوع واردات خودرو 

مطرح شده است.
جداي از نوع خودروي واردات��ي و محل تأمين ارز 
آن )كه خود محل بحث جدي اس��ت(، لازم اس��ت 
سياست گذاران اين صنعت به اين نكته پاسخ دهند 
كه چه تغييري در شرايط ارزي و دسترسي به منابع 
ارزي كشور نسبت به چهار سال گذشته اتفاق افتاده 
اس��ت كه با واردات خودرو مشكلات اين صنعت و 

بازار داخلي رفع خواهد شد.
آنچه مشخص است در بعد اقتصاد كلان شاهد تغيير 
محسوسي در پارامترهاي اقتصادي كشور نبوده ايم، 
اين در حالي اس��ت كه آمارهاي بان��ك مركزي از 

افزايش واردات به كشور خبر مي دهد.
براس��اس اعلام بانك مركزي در فروردين ماه سال 
جاري، 3ميليارد دلار براي واردات كالاهاي اساسي، 
1ميليارد دلار براي واردات دارو و تجهيزات پزشكي 
و حدود هفت ميليارد دلار براي واردات ساير اقلام 

ارز تخصيص داده شده است.
 علاوه بر اين بانك مركزي در فروردين ماه 7 ميليارد 
دلار براي واردات كالاهاي غيراساسي تخصيص ارز 
داده است. از سوي ديگر، شواهد حكايت از آن دارد 
كه بخش عمده كالاهايي كه كد رهگيري دريافت 
كرده اند، هنوز وارد كشور نشده اند، با اين تفاصيل 
جهش تخصيص ارز وارداتي، در آمارهاي فروردين 
ماه گمرك ثبت نشده است و بايد انتظار داشت در 
آمارهاي فصلي افزايش قابل توجه واردات به كشور 

توسط گمرك جمهوري اسلامي ثبت گردد.
لازم به ذكر است، واردات كشور در فروردين ماه 2 
ميليون و 252 هزار ت��ن كالا، به ارزش 2 ميليارد و 
824 ميليون دلار بوده كه نس��بت به مدت مشابه 
سال گذشته رشد 10درصدي در وزن داشته است.

ارزيابي شرط توديع وثيقه
براي اضافه برداشت بانك ها 

منوط شدن اضافه برداشت 
بانك ها به توديع وثيقه نزد 
بانك مرك��زي گروهي كه 
وثائق يا سهام كمتري دارند 
را به س��مت برداشت كمتر 
سوق خواهد داد و اين مساله 
مي تواند بانك ها را پالايش 
كند و قوي تره��ا را با بانك 
مركزي طرف حساب س��ازد.در رابطه با اطلاعيه اخير 
بانك مركزي درباره منوط شدن اضافه برداشت بانك ها 
به توديع وثيقه نزد بانك مركزي و تاثير آن بر كاهش پايه 
پولي و كنترل تورم بايد گفت كه تصميم درباره منوط 
شدن اضافه برداشت بانك ها به توديع وثيقه نزد بانك 
مركزي مي تواند ميزان پول در جريان را كاهش دهد. به 
اين معنا، بانك ها اوراق و وثايق را در بخش هاي ديگر يا 
تبديل مي كنند و پول را در جريان مي اندازند يا اينكه آن 
را در بازار خرج خواهند كرد. بانك مركزي مي تواند در 
صورت عدم پرداخت پول در زمان مشخص، وثيقه را در 
بازار ثانويه به فروش برساند زيرا داراي نقدشوندگي بسيار 
بالايي است، برهمين اساس بانك ها ملزم مي شوند در 
موعد مقرر پول را پرداخت كنند. متاسفانه بيشتر مواقع 
اين پول بازپرداخت نمي شود و در توضيح هم مي گويند 
مبلغ به حساب بدهي ها گذاشته شود و به اين ترتيب 
بدهي بانك ها به طور مرتب افزايش مي يابد.منوط شدن 
اضافه برداشت بانك ها به توديع وثيقه نزد بانك مركزي 
گروهي كه وثائق يا س��هام كمتري دارند را به س��مت 
برداشت كمتر س��وق خواهد داد، اين مساله مي تواند 
بانك ها را پالايش كند و قوي ترها را با بانك مركزي طرف 
حساب سازد. اين كار به مانند انتخاب مشتري هاي خوش 
حساب و بدحساب مي ماند زيرا معمولا در برگرداندن اين 
اضافه برداشت ها تلاشي صورت نمي گيرد و افزايش پايه 
پولي، تورم و خلق نقدينگي با خود به ارمغان مي آورد. 
اجراي اين قانون مشكل فوق را كمرنگ تر خواهد كرد.

اجرايي ش��دن قانون فوق از طرف ديگر هم مساله 
خواهد ش��د زيرا ممكن اس��ت بانك كمبود داشته 
باشد و نتواند تعهدات خود را جامه عمل بپوشاند و در 
جامعه مشكلاتي را به وجود آورد. به اين معنا كه اجرا 
از وضعيتي كه بر روي كاغذ قرار دارد سخت تر است.

يوسف كاووسي



بنابر اعلام عضو هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي، 
گزارش تحقيق و تفحص از شركت هاي خودروسازي، 
مراحل نهايي خود را         ط��ي مي كند و متن نهايي آن در 
حال نگارش است. مجتبي يوسفي، عضو هيات رييسه 
مجلس، ب��ا بيان اينك��ه گزارش تحقي��ق و تفحص از 
شركت هاي خودروس��ازي در حال نگارش متن نهايي 
است، گفت: در اين گزارش آمده كه قطعه سازان، خود در 
شركت هاي خودروسازي سهامدار هستند. دوم دي ماه 
سال ۱۳۹۹ بود كه نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با 
تقاضاي تحقيق و تفحص از بررسي عملكرد شركت هاي 
خودروسازي در مورد كيفيت و قيمت خودروها با ۲۱۰ 
رأي موافق، ۱۹ رأي مخالف و ۸ رأي ممتنع از مجموع 
۲۵۱ نماينده حاضر در جلسه موافقت كردند. بررسي 
وضعيت توزيع خ��ودرو، تصميم گي��ري چندگانه در 
قيمت و نرخ گذاري، كيفيت پايين محصولات توليدي 
و اوضاع نابسامان ثبت نام خودرو، از محورهاي مهم در 
تحقيق و تفحص اعلام شد. به گفته يوسفي نيز، در اين 
گزارش مواردي مانند انبار تع��داد زيادي از خودروها، 
بحث نوبت دهي، ثبت نام ها و... اش��اره شده است. علي 
جدي، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با اقتصادآنلاين در مورد جزييات 
تحقيق و تفحص از ش��ركت هاي خودروسازي گفت: 
كميته تحقيق و تفحص مجلس از صنعت خودروسازي، 
هنوز براي بررسي گزارش، جلسه تشكيل نداده است. 
اما احتمال برگزاري جلسه كميته در هفته جاري وجود 
دارد تا اين گزارش، به جمع بندي برس��د. نحوه عرضه 
خودرو، قيمت ها، شركت هاي زيرمجموعه خودروسازان، 
شاخص تعيين هيات مديره ها و...، از جمله مواردي است 
كه در اين گزارش، مورد بررسي قرار گرفته اند. از ابتداي 
س��ال جاري تاكنون، گروه خودرو و ساخت قطعات در 
حالي بازدهي ۱۳درصدي را به ثبت رسانده كه شاخص 
كل در همين زمان، ۱۵.۵درصد رش��د داشته است. از 
س��وي ديگر، گزارش ماهانه توليد صنعتي پژوهشكده 
پول��ي باني بانك مركزي مربوط به فروردين ماه س��ال 
جاري نش��ان مي دهد صنعت خودرو و قطعه در ميان 
صنايع منتخب بورسي، بيشترين افت توليد را به نسبت 
مدت مشابه سال گذشته داشته است. افت ۲۶/۶درصدي 
شاخص توليد صنعت خودرو و قطعه سبب شده شاخص 
توليد صنعتي شركت هاي بورس��ي در اولين ماه سال 
۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۶/۵ درصد 

كاهش را به خود ببيند.

سهامداريقعطهسازان
درشركتهايخودروسازي

به گفته يوس��في، عضو هيات رييس��ه مجلس، يكي 
از م��واردي كه در گ��زارش تحقي��ق و تفحص به آن 
اشاره شده، س��هامداري قعطه سازان در شركت هاي 
خودروسازي است كه قطعه س��ازان عملا بر امورات 
شركت هاي خودروسازي تس��لط دارند. سهامداري 
قطعه س��ازان در ش��ركت هاي خودروس��ازي باعث 
مي ش��ود تا نظارت بر كيفيت خودروهاي توليدي به 
درستي انجام نشود و ما ش��اهد توليد خودروهايي با 

كيفيت پايين باشيم.
طي س��ال هاي اخير، با مطرح ش��دن بحث واگذاري 
سهام دولت در شركت هاي خودروسازي، قطعه سازان 
به  صورت ش��ركتي و جداگانه يا مش��ترك و در قالب 
كنسرسيوم، نامزد خريد سهام شده اند. اين در حالي 
است كه اهليت فني و حقوقي قطعه سازان براي خريد 
سهام خودروس��ازان همچنان محل بحث و مجادله 
است و بسياري از كارشناس��ان، فروش سهام دولتي 
خودروس��ازان به قطعه س��ازها را صلاح نمي دانند. با 
اين حال قطعه س��ازان ضمن آنكه همواره مش��تري 
خريد سهام ايران  خودرو و سايپا بوده اند، خريد سهام 
ايران خودرو و سايپا را حق خود مي دانند. در حال حاضر 
نيز، قطعه سازان بخشي از سهام دو خودروساز بزرگ 
كشور را در اختيار دارند و اگر باقيمانده سهام دولت در 

صنعت خودرو نيز به آنها واگذار ش��ود، به نوعي اداره 
ايران خودرو و سايپا به قطعه سازان محول خواهد شد 
يا اينكه قطعه سازها، نقشي محوري در اين دو شركت 

خودروسازي ايفا خواهند كرد.

خودروهاواردبورسشدند
صنعت زماني مي تواند سودساز باشد كه ضمن بالابردن 
كيفيت و تيراژ توليد در بحث رقابتي با خودروس��ازان 
ديگ��ر رقابت كند ك��ه روش هاي ف��روش فعلي يعني 
قرعه كشي انگيزه اي را براي حركت به اين سمت باقي 
نمي گذارد. در صنعت خودروسازي كشور نيازمند تنوع 
در توليد و افزايش كيفيت خودروسازان با هدف افزايش 
سودآوري آنها هستيم. لذا اگر دولت بلوك هاي خود را 
در خودروسازي ها واگذار و بخش خصوصي واقعي آن را 
خريداري كند، قطعا بخش خصوصي كيفيت را بالاتر 
خواهد برد. در همين زمينه در مرحله اول و براي اصلاح 
امور، عرضه محصولات پُر فروش ايران خودرو و ساپيا در 
بورس كالا فعلا در دس��تور كار نيست و اكنون در قالب 
آزمايشي بحث عرضه در بورس كالا روي محصول هايي 
نظير كارا، فيدليتي و ديگنيتي و محصولات كرمان موتور 
انجام مي شود. همچنين تجربيات قبلي نشان مي دهد 
چنانچه خودروهاي لوكس وارداتي كه در قرعه كشي ها 
تقاضاي زيادي براي آنها وجود دارد وارد بورس كالا شوند، 
ميان قيمت بازار و كارخانه تعادل ايجاد مي شود و اين 
موضوع به نفع هر دو طرف توليدكننده و مصرف كننده 
اس��ت. همچنين به نظر مي رس��د با تداوم عرضه هاي 
خودرو در بورس كالا و ورود متقاضيان بيشتر از قيمت 
پايه روي تابلو فاصل��ه بگيريم اما به طور حتم به قيمت 
بازار نخواهيم رسيد؛ به بيان ساده تر زماني كه عرضه ها 
متناوب باشد، تقاضا به مرور افزايش مي يابد و قيمت هم 
تغيير مي كند اما به قيمت بازار نمي رسد در اين حالت 
در ميان مدت قيمت بازار كاهش خواهد يافت و به اين 
شيوه، قيمت بازار مي شكند. محمد اميري، كارشناس 
بازار س��رمايه درخصوص عرضه خودرو در بورس كالا 
گفت: يكي از موضوعاتي كه در خصوص عرضه خودرو 
در بورس كالا مطرح مي شود اين است كه به دليل بالاتر 
بودن تقاضاي خريد به نسبت عرضه، شايد خيلي نتوان 
از ظرفيت هاي بازار سرمايه در اين صنعت استفاده كرد 
اما بايد توجه كرد با ش��فافيتي كه در معاملات خودرو 
در بورس رق��م مي خورد، به جاي آنك��ه در يك فضاي 
غيرشفاف، سود ناشي از معاملات به افراد خاصي برسد، 

عوايد رقابت به توليدكننده مي رسد. سهام بسياري از 
خودروسازان در بازار سهام معامله مي شود و با عرضه هاي 
شفاف در بورس كالا، فوايد حاصل از فروش به سهامداران 
آنها خواهد رسيد و رونق هر چه بيشتر معاملات خودرو 
در بورس كالا مي تواند تصميم گيري بهتري در زمينه 
س��رمايه گذاري بلندمدت در اين شركت ها را به دنبال 
داشته باش��د. اين كارشناس بازار س��رمايه دسترسي 
آس��ان مش��تريان به خودرو را از ديگر فوايد عرضه اين 
محصول در بورس كالا عنوان كرد و افزود: در س��مت 
عرضه كننده اگر خودروسازان خصوصي از جمله بهمن 
موتور، كرمان موتور و س��اير خودروسازان با توجه به 
تنوع محصولاتشان، فروش خود را افزايش دهند يك 
رقابت مناسب در جهت رشد عرضه ها شكل مي گيرد.  
اميري با بيان اينكه ش��كاف قيمت��ي ميان مدل هاي 
فروش خودروس��ازان و بازار ناش��ي از انحصار و نحوه 
فروش است، گفت: با عرضه انواع خودرو در بورس كالا 
به صورت رقابتي و همچنين دسترسي  آسان خريداران، 
قطعاً قيمت بازار به قيمت كارخانه نزديك تر و قيمت ها 
متعادل مي ش��ود. به خودروسازان پيشنهاد مي شود 
با توجه به آغاز عرضه محصولاتش��ان در بورس كالا از 
اين فرصت استفاده كنند و با انتشار اوراق سلف موازي 
استاندارد از ابزارهاي تامين مالي بورس بهره ببرند كه 
اين شيوه اي مناسب در جهت تامين نقدينگي آنهاست.

شفافيتبيشتردربازار
محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس به مهيا بودن زيرس��اخت هاي بازار س��رمايه 
براي احياي صنعت خودرو و رفع نارس��ايي هاي اين 
بازار اشاره كرد و گفت: خوشبختانه در طول سال هاي 
اخير اتفاقات مثبتي در حوزه بورس كالا، بورس انرژي، 
فرابورس و بورس اوراق بهادار تهران ايجاد ش��ده كه 
توسعه بازار سرمايه، موقعيت خوبي را براي كشور فراهم 
كرده تا اين بازار به كمك اقتصاد ملي بيايد. اخيراً در 
خصوص خودرو شاهد بازاري توام با قرعه كشي و خارج 
از ضواب��ط و مقررات عادلانه مواجه هس��تيم كه اين 
رويه به نفع اقتصاد كش��ور نيست. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس با بيان اينكه ظرفيت بازار س��رمايه 
براي س��اماندهي به بازار خودرو و ارايه بازاري شفاف، 
عادلانه و كش��ف قيمت رقابتي آن ه��م در چارچوب 
ضوابط قانوني آماده است، اظهار داشت: عرضه خودرو 
در بورس كالا به دليل شفاف بودن، درج تمام اطلاعات 

تخصصي مرتبط با طرف عرضه و تقاضا و نيز شفافيت 
قيمتي امكان نظ��ارت را در حوزه اقتصادي كش��ور 
به جاي يك بازار كاملًا سنتي، غير مشخص و غيرشفاف 
همچون سازوكار قرعه كشي فراهم مي كند. در حوزه 
بورس كالا، موضوع حائز اهميت، ظرفيت هايي است كه 
در قانون ديده شده و مزايايي هم در برخي از بندهاي 
قانوني مانند ماده ٦ و ١٨ قانون توسعه ابزارها در نظر 
گرفته شده كه خريدوفروش در بورس كالا به واسطه 
بهره من��دي اقتصاد ملي از ش��فافيت عملكرد افراد و 
شركت ها با معافيت هاي مالياتي همراه باشد كه اين 
مساله يك ظرفيت و مش��وق مناسب تلقي مي شود. 
پورابراهيمي تصريح كرد: اقدامات و رويكردهايي كه در 
دستور كار بازار سرمايه است در طول چند وقت اخير با 
توسعه چشمگيري همراه شده است به طور مثال سال 
گذشته شاهد پذيرش و عرضه گسترده كالاهايي مانند 
سيمان، سنگ آهن و ديگر كالاها به اين بورس بوديم 
كه عرضه آنها سبب ايجاد شرايط مطلوب تري از طرف 
عرضه و تقاضا براي كشور شد. ما از قوانين و مقرراتي 
كه در مجلس به تصويب رسانده ايم حمايت مي كنيم 
و امروز بورس كالا يك ظرفيت قانوني و مطلوب براي 
ساماندهي به بازار خودرو به شمار مي رود. پورابراهيمي 
تاكيد كرد كه مجلس به توسعه فعاليت ها از طريق بازار 
سرمايه ازجمله ايجاد يك بازار كاملًا شفاف و رقابتي 
براي خودرو از طريق بورس كالا حمايت كرده و دولت 
را به بهره مندي از ظرفيت بازار س��رمايه در اين حوزه 
تش��ويق مي كند. پذيرش و عرضه خودرو در بورس 
كالا بر اس��اس اختيارات شركت ها است و اجباري 
براي اين كار وجود ندارد اما موضوع مهم فراهم بودن 
اين ظرفيت در اقتصاد اس��ت كه مي تواند به دولت 
براي ساماندهي بازار خودرو كمك كند. وي با اشاره 
به شرايط فعلي قرعه كشي خودرو اعلام كرد: طبيعتاً 
اگر قرار باشد شرايط به سمتي پيش برود كه شاهد 
دوري از رون��د قانوني و نيز ورود به فضايي باش��يم 
كه به نف��ع اقتصاد ملي نيس��ت، مجلس به وظيفه 
نظارتي خود عمل مي كن��د. اميدواريم با همراهي 
وزارت صم��ت و وزارت اقتص��اد و س��اير نهاده��ا، 
عرضه خودرو در بورس انجام شود كه اين اتفاق در 
ميان مدت و بلندمدت به افزايش كيفيت خودروها، 
عادلانه شدن قيمت ها و نيز شفافيت همه اطلاعات 
و داده ها كمك مي كند و نتيجه آن، بهبود ش��رايط 

خودروسازان و حمايت از مصرف كنندگان است.
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يكعقبماندگيبزرگ
دربازارسرمايه

بورس نيوز| عبدالله رحيم لوي، كارشناس بازار سرمايه 
بيان كرد: اتفاقي كه اين روزها در بازارهاي جهاني شاهد 
آن هستيم، لمس سقف هاي جديد در قيمت كاموديتي ها 
است. افزايش قيمت هاي جهاني به سبب عبور از پاندمي 
كرونا و تعديل سياست هاي پولي بانك هاي مركزي در دنيا 
و همين طور بحث بحران انرژي ناشي از جنگ روسيه و 
اوكراين، تمامي اقتصادهاي دنيا را درگير نرخ هاي تاريخي 
تورم كرده اس��ت. تورم نزديك به ۹ درصدي در اقتصاد 
امريكا و تورم ۵ الي ۶ درصدي در اقتصاد اروپا بي س��ابقه 
بوده است. اگرچه اقتصاد ما، اقتصادي بسته بوده كه ارتباط 
چنداني با اقتصاد بين الملل ندارد؛ اما به هر حال همواره 
تورم در بازارهاي جهاني، به لحاظ رواني و رفتاري، روي 
اقتصاد ما تاثيرگذار بوده است.  ضمن اينكه در عين بسته 
بودن اقتصاد ما، به هر حال يكسري تعاملات بين المللي 
برقرار است و حداقل در موضوع واردات برخي كالاهاي 
اساسي و بعضي كالاهاي واس��طه اي، از تورم در اقتصاد 
بين الملل تاثير ميپذيريم. وي اضافه كرد: به نظر مي رسد 
هنوز ت��ورم در بازارهاي جهاني اثر خود را روي اقتصاد ما 
نمايان نكرده و انتظار مي رود در ماه هاي آينده تاثير تورم در 
بازارهاي جهاني، روي اقتصاد ما آثار محسوس تري داشته 
باشد. از سوي ديگر در حوزه اقتصاد داخل، متغيرهايي 
كه منجر به شكل گيري تورم بالا در اقتصاد ما شده بودند، 
هنوز برقرار هستند و تضعيف نشده اند. ما كماكان با معضل 
كسري بودجه حتي بيش از سال گذشته مواجه هستيم. 
رشد نقدينگي هم پر شتاب ادامه دارد )فراموش نكنيد 
كه ركورد رشد نقدينگي در كشور ما در بهمن ماه ۱۴۰۰ 
شكسته شد( . رشد پايه پولي هم كماكان داريم و... با در 
نظر گرفتن متغيرهاي اقتصادي اثر گذار و تورم، مي توان 
اينطور نتيجه گرفت كه در سال ۱۴۰۱ هم تورمي حداقل 
به اندازه تورم ۱۴۰۰ خواهيم داشت. اين كارشناس بازار 
سرمايه در ادامه با اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ توماني و تاثير 
آن بر افزايش قيمت برخي كالاها اظهار كرد: با مكانيزم 
كنوني حذف ارز ۴۲۰۰ توماني، به نظر مي رسد مي بايست 
منتظر افزايش قيمت ها و افزايش تورم در كشورمان باشيم. 
بخش��ي از اين تورم ناشي از متغيرهاي واقعي و حقيقي 
اقتصادي و بخشي ناش��ي از افزايش انتظارات تورمي در 
كشور خواهد بود. به هر حال، امسال قطعاً سال پر تورمي 
خواهيم داشت و بازار سرمايه هم همچون ساير بازارها، 
ناگزير به تبعيت از افزايش نرخ ها خواهد بود. رحيم لوي 
تصريح كرد: تورم لكوموتيوي است كه بازارهاي مختلف از 
جمله بازار سرمايه را به دنبال خود خواهد كشيد.  طبيعي 
است كه هم سهامداران انتظار دارند دارايي )سهام( آنان، 
تورم را پوشش دهد و هم بنگاه هاي اقتصادي فعال در بازار 
سرمايه افزايش قيمت ها را در قيمت خدمات و كالاهاي 
خود لح��اظ خواهند كرد تا چرخه توليد بچرخد.  ضمن 
اينكه حتي قبل از حذف ارز ۴۲۰۰ توماني، يك س��ري 
اتفاقات مانند افزايش حقوق و دستمزد و افزايش كرايه هاي 
حمل، منجر به افزايش قيمت تمام ش��ده محصولات و 
خدمات در كشور ما شده بود. رحيم نوعي در پاسخ به اين 
سوال كه “آيا بازار سرمايه از تورم جا مانده؟ “ گفت: حتي 
در روزهاي اوج بازار س��رمايه، معتقد بودم بخشي از بازار 
سرمايه به ارزش واقعي خود نرسيده است و اگر چه بخشي 
از بازار سرمايه بازدهي غيرمنطقي براي سرمايه گذاران به 
ارمغان داشت؛ اما اين موضوع شامل تمامي سهم هاي بازار 
سرمايه نبود و همان زمان هم يك عقب ماندگي در برخي 
سهم هاي بازار داشتيم. وي افزود: در نظر داشته باشيد كه 
از سال ۹۹ تاكنون اقتصاد ما تورم تقريباً ۷۰ درصدي را 
پشت سر گذاشته و البته كه برخي اقلام از جمله محصولات 
غذايي، بيش از تورم افزايش قيمت داشته اند. بنابراين حتي 
اگر شاخص كل بورس مجدداً سقف قبلي را لمس كند، 
هنوز از تورم ۷۰ درصدي اين دو سال عقب هستيم. علاوه 
بر اينكه معتقدم شاخص كل بورس، معيار مناسبي براي 
نشان دادن وضعيت كلي بازار سرمايه نيست و وقتي از رشد 
بازار سرمايه صحبت مي كنيم نبايد ملاك ما شاخص كل 
بورس باشد.  كما اينكه با وجود رشد شاخص كل بورس در 
هفته هاي اخير، خيلي از نمادها رشدي نداشته و راه درازي 

تا جبران ضرر و زيان سهامداران باقي است.

سودخالصتپسيازكميسيون
شركت پيشگامان فناوري و دانش آراميس با نماد تپسي 
صورت مالي ۱۲ ماهه منتهي به پايان سال ۱۴۰۰ خود 
را منتشر كرد.تپسي در صورت مالي ۱۲ ماهه حسابرسي 
نشده منتهي به اسفند سال ۱۴۰۰ خود، به ازاي هر سهم 
۱۶ تومان سود شناسايي كرد كه نسبت مدت مشابه سال 
قبل ۳۰۹ درصد افزايش را ثبت كرده است. مجموع سود 
خالص شركت با رشد ۳۰۹ درصدي به ۱۹ ميليارد رسيد، 
اين در حالي است كه در ارزش گذاري تپسي سود خالص 
سال ۱۴۰۰ در حدود ۱.۲ ميليارد برآورد شده بود. درآمد 
تپسي با افزايش ۵۲ درصدي به ۲۶۶ ميليارد تومان رسيد 
و توانس��ت ۸۷ درصد از درآمدهاي پيش بيني شده در 
اميدنامه را محقق كند. البته ۹۳ درصد اين درآمد مربوط 
به كميسيون دريافتي از رانندگان است. بررسي آمارها 
نش��ان مي دهد كه ميزان سفر مردم با استفاده از تپسي 
نسبت به سال ۱۳۹۹ كاهش يافته اما درآمد اين شركت 
صعودي شده است. بررس��ي اعداد موجود در اميد نامه 
كاردان و صورت مالي تپسي نشان مي دهد كه اين شركت 
سود بسيار كمي براي تپسي پيش بيني كرده است. احتمالا 
كاردان سعي كرده كه پيش بيني محافظه كارانه اي داشته 
باشد و علت اين موضوع مشخص نيست! بر اساس صورت 
مالي منتشر شده در سايت كدال، بخش عمده اي از درآمد 
تپسي مربوط به دريافت كميسيون است. اين شركت سال 
گذشته ۲۴۹ ميليارد تومان درآمد از كميسيون داشت كه 
رشد ۵۰ درصدي را نسبت به سال گذشته نشان مي دهد. 
دومين مولفه سودآوري تپسي مربوط به سرويس تلفني 
اس��ت كه با س��رويس با افزايش ۶۸ درصدي س��ود ۱۳ 
ميليادر تومان درآمد به شركت رساند. البته اين سرويس 
تنها ۵ درصد سود از كل درآمدها را شامل مي شود. تپسي 
پيش بيني كرده كه امسال درآمدها از بخش كميسيون و 
سرويس در حدود سه درصد افزايش پيدا كند. تپسي يك 
سامانه هوشمند درخواست خودرو است كه فعاليت خود را 
از خرداد سال ۱۳۹۵ و با هدف سفري راحت و ارزان براي 
مسافران آغاز كرده است. اين اپليكيشن توسط شركت 

پيشگامان فناوري و دانش آراميس طراحي شده است.

تغييررونداقتصاد
باحذفارز4200توماني

سنا| سيد غني نظري خانقاه نماينده مجلس گفت: 
اگر تامين مالي به توليدكنندگان تعلق نگيرد و در 
دست دلالان باشد، گردش پول نادرست انجام  شده و 
گراني ايجاد خواهد شد. بنابراين، تحول اقتصادي بايد 
با شفافيت كامل و در زمان مناسب اجرا شود تا منجر 
به ضرر مردم نشود. اين نماينده خانه ملت در اين باره 
گفت: در تحول نظام اقتص��ادي كه از طريق دولت 
سيزدهم مد نظر است، حذف پرداخت سوبسيد در 
طول س��ال هاي اخير مد نظر قرار گرفته است. وي 
افزود: هدف دولت از انجام اين اقدام اين بود كه يارانه 
پرداختي دولت براي خريد مايحتاج اصلي به مردم 
اختصاص داده شود؛ زيرا در مدل قبلي به طور كامل 
به دست مردم نمي رسيد؛ يعني رقمي بالغ بر ۲۵۰ 
هزار ميليارد تومان به دست مردم نمي رسيد و كم تر از 
۴۰ درصد در اختيار آنها قرار مي گرفت. نظري خانقاه 
عنوان كرد: مابقي نصيب عده اي دلال مي شد، اما با 
اين كار دولت، اقدام مثبت رو به جلو انجام شده كه در 
بازارسرمايه تاثير بسزايي خواهد داشت؛ به اين صورت 
كه با حمايت جدي از توليدكنندگان واريز مستقيم 
يارانه به دست آنها و در نهايت تقويت اساسي، رشد 
بازارسرمايه را خواهيم ديد اين نماينده مجلس بيان 
كرد: اگ��ر تامين مالي در دس��ت توليدكنندگان 
قرار نگيرد و در دس��ت دلالان باشد، گردش پول 
نادرست انجام مي شود؛ و همين امر منجر به گراني 
خواهد شد. به گفته وي؛ اين تحول اقتصادي بايد 
با ش��فافيت كامل و در زمان مناسب اجرا مي شد 
تا منجر به ضرر مردم نش��ود كه دولت به درستي 
با توجه به قان��ون بودجه ۱۴۰۱ تن به اجراي اين 
قانون براي برون رفت از مشكلات ناشي از پرداخت 

ارز ۴۲۰۰ توماني به واردكنندگان گرفت.

چراقيمتنفتخام
اعلامنميشود؟

مه�ر| دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت 
پالايش نفت با اشاره به در پيش بودن مجامع عادي 
سالانه سهامداران شركت هاي پالايشي، اظهار كرد: 
انتظار مي رود وزارت نفت هر چه زودتر قيمت نهايي 
نفت خام را در راس��تاي س��هولت كار شركت هاي 
پالايش��ي در زمينه بررسي صورت هاي مالي خود 
و نيز انتش��ار آنها در سايت كدال اعلام كنند. ناصر 
عاش��وري با بيان اينكه ش��ركت هاي پالايشي هر 
سال با مش��كل عدم ارايه به موقع قيمت نفت خام 
و فرآورده هاي نفتي از س��وي شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي مواجه هس��تند، گفت: 
انتظار مي رود با توجه به چالش هاي ايجاد شده، هر 
چه زودتر قيمت نفت خام براي انتشار صورت هاي 
مالي شركت هاي پالايش��ي اعلام شود كه در اين 
صورت مي توان ش��اهد نتيجه مثبت اين اقدام در 
انتشار صورت هاي مالي باش��يم. وي افزود: هفته 
گذشته جلسه اي را براي تعيين تكليف اين چالش 
برگزار كرديم و وعده هايي براي ارايه قيمت نفت خام 
ظرف ۴۸ ساعت آينده داده شد؛ اين در حالي است 
كه تاكنون اين اقدام انجام نشده و باعث ايجاد مشكل 
براي ش��ركت هاي پالايشي ش��ده است. دبيركل 
انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پالايش نفت گفت: 
ما اكنون در انتظ��ار ارايه قيمت نهايي نفت خام از 
سوي مسوولان هستيم، شركت هاي پتروشيمي و 
پالايشي جزو شركت هاي سودده هستند و در واقع 
اعتبار كشور و نيز سازمان بورس تلقي مي شوند. به 
گفته عاش��وري با توجه به چنين وضعيتي دولت 
نبايد نس��بت به اين مساله بي توجه باشد و سبب 
آسيب به فعاليت شركت هاي پالايشي و نيز ايجاد 
روند در منفي در س��هام اين شركت ها شود. اين 
مقام مس��وول از احتمال اعلام قيمت نهايي نفت 
خام به شركت هاي پالايش��ي در روز جاري خبر 
داد و گف��ت: با در نظر گرفتن ش��رايط اقتصادي 
كشور و نيز جنگ اقتصادي مي توان اعلام كرد كه 
اكنون شركت هاي پالايشي در موقعيت بدي قرار 
ندارند. به گفته وي، با توجه چنين وضعيتي كسب 
بازدهي ۱۰ درصدي توسط شركت هاي پالايشي 

معقول است اما اقتصادي نيستند.

بورسمتعادلميشود
باش�گاه خبرنگاران| كوروش آسايش گفت: در 
چند روز گذش��ته به كمك نمادهاي شاخص س��از  
بازار، محدوده يك ميليون و ۶۰۰ هزار واحد شكسته 
شد، ولي روز پس از آن مجدد هيجانات فروش باعث 
از دست رفتن اين محدوده شد. در حال حاضر براي 
ش��اخص كل خط تنكانس��ن و حمايت مهمي در 
محدوده يك ميليون و ۵۷۰ هزار واحد شكل گرفته 
كه مي تواند محدوده اصلاح ش��اخص باشد. پس از 
آن اين ش��اخص در ميان مدت مي تواند به س��مت 
محدوده هاي يك ميليون ۷۰۰ هزار واحد و سپس 
يك ميليون ۷۸۰ هزار واحد حركت كند. او مي گويد: 
ش��اخص هم وزن نيز با ريزش شديدي كه در سال 
گذشته داش��ت در طي ۳ ماه گذشته رشد خوبي را 
داشته و توانس��ته مقاومت خط روند نزولي خود را 
بشكند و اكنون در حال تثبيت و پولبك به منطقه 
شكسته شده اس��ت. مي توان محدوده ۴۲۹ هزار 
واحد را )برگشت به عدد ۷۰ در انديكاتور rsi( پايان 
اصلاح اين شاخص دانست كه پس از آن مي تواند به 
سمت هدف ۴۷۰ هزار واحد حركت كند. كارشناس 
بازار سرمايه گفت: به طور كلي بازار در هفته پيش رو 
روز هاي متع��ادل را طي خواهد ك��رد و به دنبال 
كسب انرژي بيشتر براي حركت صعودي بعدي، با 
نوسانات مثبت و منفي همراه خواهد بود. همچنين 
گزارش هاي پايان دوره ش��ركت ها )س��ال مالي 
۱۴۰۰( در دو روز آين��ده مي تواند محرك خوبي 

براي ادامه دار بودن حركت صعودي بازار باشد.

»تعادل« بررسي مي كند

سهامداري به  قطعه سازي  رسيد

بورسبينالمللراهاندازيميشود؟
سعيد محمد دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
در برنامه صف اول شبكه خبر در خصوص وضعيت تجارت 
گفت: مناطق آزاد براي آن ايجاد شد كه توليدكنندگان 
بتوانند رقابت كنند، صادرات و تجارت داشته باشند و از 
يك س��ري معافيت هايي برخوردار باشند. يعني از يك 
س��ري قوانين و مقررات سرزمين اصلي آزاد هستند. در 
اكثر مناطق آزاد دنيا معافيت مالياتي، معافيت گمركي، 
تسهيل در رفت و آمد اتباع خارجي در نظر گرفته مي شود. 
پنج هزار و ۷۰۰ منطقه آزاد و ويژه در دنيا داريم كه بخش 
عمده اي در چين هستند. ۷۵ درصد از تجارت چين در 
مناطق آزاد آن شكل مي گيرد. وي ادامه مي دهد: در ايران 
بر خلاف ساير نقاط دنيا، فلس��فه اصلي كاربرد مناطق 
آزاد را نداشتيم. به عنوان نمونه فكر مي شود مناطق آزاد 
براي محروميت زدايي است در حالي كه وجود سكونتگاه 
در مناطق آزاد به صلاح نيست. كشورها از منابع دولتي 
استفاده مي كنند تا زيرساخت هاي آب و برق و اينترنت 
و ... را در مناط��ق آزاد فراهم كنند، اما ما منابع دولتي در 
توسعه اين مناطق نداش��تيم بنابراين در مناطق آزاد به 
سمت زمين فروشي براي جذب منابع رفته اند. بزرگ ترين 
منطقه آزاد ماكو با ۴۰۰ هزار هكتار اس��ت در حالي كه 
وس��عت زياد مناطق بحث نظارتي را س��خت مي كند. 
محمد اظهار مي كند: وقتي نمي توانيم منطقه را محصور 
كنيم نمي توانيم معافيت گمركي را براي آن لحاظ كنيم و 
كاركردهاي خود را از دست مي دهد. از كاركرد مناطق آزاد 
دور شديم و باعث شده نتوانيم به اهداف تبيين شده توليد 
و سرمايه گذاري و صادرات و ارز آوري دست پيدا كنيم. 

بايد با توجه به هر منطقه و ويژگي هاي آن، راهبرد تعيين 
ش��ود. از طرفي هنوز ۸ منطقه ما به ظرفيت و موفقيت 
نرسيده اند ۷ منطقه جديد هم اضافه شده اند. اين مسوول 
در پاسخ به سوال براي عدم آسيب به اين مناطق مي گويد: 
برنامه ما در ق��دم اول اين بود كه كل ۷ منطقه جديد در 
ابعاد و استاندارد جهاني تعريف شدند. دوم اينكه در داخل 
مناطق آزاد جديد حتي المقدور سكونتگاه نباشد. سوم 
اينكه مشاوريني استخدام كرده ايم كه براي هر منطقه 
طرح جامع تعريف كنند و در اين طرح جامع استراتژي ها 
و برنامه هاي آتي آن منطقه با توجه به ظرفيت ها تبيين 
شود. محمد با اشاره به سهم مناطق آزاد از صادرات كشور 
اظهار مي كند: صادرات به ميزان سرمايه گذاري و توليدي 
كه در مناطق آزاد انجام مي شود بر مي گردد. سال گذشته 
يك ميليارد و ۹۶ ميلي��ون دلار صادرات از مبدا مناطق 
آزاد صورت گرفته، ۱۴ ميلي��ارد و ۶۰۰ ميليون دلار در 
مناطق ويژه بوده و ۱۵ ميليارد و ۷۰۰ ميليون دلار مجموع 
صادرات از مناطق آزاد و ويژه بوده است. در بحث واردات 
هم يك ميليارد و ۱۰۶ ميليون دلار واردات در مناطق آزاد، 
۳ ميليارد و ۵۹۰ ميليون دلار در مناطق ويژه و درمجموع 
۴ ميليارد و ۷۰۰ ميليون دلار واردات به مناطق آزاد و ويژه 

صورت گرفته است.
وي ادام��ه مي دهد: تراز مناط��ق آزاد و ويژه در مجموع 
۱۱ ميليارد دلار مثبت بوده است. در مناطق آزاد ما تراز 
تجاري هر س��ال منفي بوده و به طور مثال در س��ال ۹۵ 
منفي ۹۰۰ ميليون دلار بود كه رو به بهبود بوده و در سال 
گذش��ته منفي ۱۰ ميليون دلار شده است. براي امسال 

برنامه ريزي شده تراز تجاري در مناطق آزاد مثبت شود. 
تراز تجاري در مناطق آزاد و ويژه روي هم مثبت اس��ت 

چون در مناطق ويژه صادرات نفتي هم لحاظ مي شود.
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي درباره سهم 
شركت هاي دانش بنيان در مناطق آزاد اظهار مي كند: در 
مناطق آزاد ۳۶۰ هزار نفر و در مناطق ويژه ۱۷۱ هزار نفر و 
در مجموع اين دو ۵۳۰ هزار نفر اشتغال ايجاد شده است. 
۴۴۶ مجموع��ه واحد فناور و دانش بنيان در اين مناطق 
فعال هستند. محمد با اشاره به علت تشكيل شركت هاي 
صوري در مناطق آزاد چيست مي گويد: ۲۴ هزار شركت 
ثبت شده داشتيم كه ۱۴ هزار ش��ركت صوري بودند و 
تعطيل كرديم ما ش��ركت ها را رصد مي كنيم. وقتي به 
فعال اقتصادي وعده معافيت مالياتي مي دهيد، اما بعد از 
چند سال قانوني وضع شود كه ماليات بدهد دچار ضرر 
مي شود. مناطق آزاد بايد با قوانين خاص خود اداره شود. 
اركان و دستگاه ها بايد با رييس منطقه هماهنگ باشند، 

اما اين مشكل وجود دارد.
وي ادامه مي دهد: بايد مشكلات را حل كنيم جلوگيري از 
فرار مالياتي بايد انجام شود، اما اينكه به دليل مشكلات به 
كاركرد اصلي مناطق آزاد خدشه وارد كنيم درست نيست 
و در اين شرايط داشتن اين مناطق كار بيهوده اي است. 
در جلسات ش��وراي عالي مناطق آزاد اصل بر اين است 
مناطق آزاد را داشته باشيم قوانيني كه داريم، با همكاري 
دستگاه ها بايد اجرايي شود و كارگروهي تعريف شده تا 
موضوعات بين دستگاه ها اجرايي شود و ظرف ۳ تا ۴ ماه 
كار انجام مي ش��ود. اين مسوول در پاسخ به سوال اينكه 

چه مقدار س��هم واردات بايد به مناطق آزاد دهيم اظهار 
مي كند: ۱.۱ ميليارد دلار واردات مناطق آزاد است كه ۵۰ 
درصد مواد اوليه توليد كنندگان بوده اس��ت. اين ميزان 
نسبت به كل واردات كشور ۲ درصد بوده است. وي ادامه 
مي دهد: ۷ درصد از قاچاق كشور به مناطق آزاد مربوط 
مي ش��ود. كنترل قاچاق در مناطق آزاد با توجه به اينكه 
محصور بودن را ندارند سخت است، اما ابزارها و ساز وكار 

ديده ايم كه روز به روز كمتر شود.
محمد ب��ه راه اندازي ب��ورس بين الملل اش��اره كرده و 
مي گويد: يكي از كاركردهاي مناطق آزاد خدمات پولي و 
بانكي و سرمايه اي براي سرمايه گذاران بين المللي است. 
پيگير هستيم و جلساتي با بورس براي راه اندازي بورس 
بين الملل و سازو كارها و ابزار مالي مورد نياز سرمايه گذاران 
داشتيم. موافقت اوليه در بورس گرفته شده چارچوب ها در 
حال طراحي است. رايزني ها شده سهامداران اصلي بورس 
بين الملل مجموعه هاي معتبر جهاني باشند. راه اندازي 
بورس بين الملل بس��تگي به همكاري بورس دارد و اين 

كار تا پايان امسال مي تواند به ثمر برسد.
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي درباره 
كاركرد بانك آفش��ور مي گويد: مجوز تاسيس بانك 
آفش��ور در مناطق آزاد را از بانك مركزي گرفته ايم و 
شيوه نامه در دست تدوين است. بانك آفشور وابستگي 
به بانك مركزي ندارد، اما بانك مركزي روي آن نظارت 
دارد. سهامداران مي توانند بين المللي باشند در جذب 
منابع مالي را مي توان��د راحت انجام دهد. پيش بيني 

مي شود تا پايان امسال اين بانك هم عملياتي شود.



گروه راه و شهرسازي |
آنگونه كه مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان 
تهران ديروز در شوراي ش��هر پايتخت اعلام كرد، 
شهر تهران امس��ال جزو ۵ تا ۶ استان پرتنش آبي 
كش��ور اس��ت. به گفته او، يك ميليارد مترمكعب 
مخازن س��دهاي تهران اس��ت، ام��ا ۸۵۰ ميليون 
مترمكعب س��الانه مصرف داريم، يعني ۸۰ درصد 
مخازن تهران مصرف مي ش��ود. در اين شرايط، اگر 
حتي يك سال ش��بانه روز بارندگي داشته باشد، باز 
ه��م نمي توانيم آن را ذخيره كني��م چراكه مخزن 
نداريم. بنابراين به يك خشكس��الي كه مي خوريم 
دچار مشكل مي شويم. همچنين بايد براي جمعيت 
استان تهران فكر اساسي ش��ود و امكان بارگذاري 

جمعيت جديد را ندارد.
محمدرض��ا بختي��اري مديرعامل ش��ركت آب و 
فاضلاب اس��تان تهران با حضور در جلسه شصت و 
چهارم شوراي شهر با اشاره به وضعيت بارندگي در 
تهران و منابع آبي ش��هر تهران گفت: ش��هر تهران 
توسط ۵ سد شامل سدهاي طالقان و امير كبير در 
غرب و س��دهاي لار، لتيان و ماملو در شرق تهران 
تامين آب مي شود. يك ميليارد مترمكعب مجموع 
مخازن اين سدها است و ۵۰ درصد از غرب تهران و 

۵۰ درصد از شرق تهران تامين مي شود.
وي ادامه داد: آب در شهر تهران حدود ۷۰ درصد در 
س��ال هاي نرمال از آب هاي سطحي و ۳۰ درصد از 
آب هاي زيرزميني تامين مي شود، همچنين حدود 
۶۰۰ حلقه چاه داريم. ۷ تصفيه خانه در شهر تهران 
ق��رار دارد و عمل تصفيه آب را انجام مي دهند. يك 
ميليارد و ۱۴۰ ميليون مترمكعب مصرف آب شرب 
تهران اس��ت و ۹ ميليون و ۴۵۵ هزار نفر جمعيت 
تحت پوشش آب شرب تهران است البته جمعيت 

تهران بيش از اين ميزان است.

   دومين سال خشكسالي متوالي 
مديرعام��ل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران 
تصريح كرد: امس��ال در تهران دومين سال خشك 
متوالي را پشت س��ر مي گذاريم. وضعيت بارندگي 
استان تهران مناسب نيست و تا جايي كه ملاحظه 
مي كنيد ۱۹۹ ميلي متر بارندگي داشتيم، در حالي 
كه در سال گذشته ۲۵۹ ميلي متر ميزان بارندگي 
بوده اس��ت. استان تهران امسال جزو ۵ تا ۶ استاني 

است كه به شدت در تنش آبي قرار دارد.
بختياري درباره وضعيت مخازن س��دها گفت: در 
سال قبل با اينكه سال خشكي داشتيم ۸۱۷ ميليون 
حجم مخازن بود و امسال حجم مخازن ۶۱۵ ميليون 
است كه نس��بت به سال گذشته ۲۰۰ ميليون ليتر 
كاهش مخازن سدهاي تهران است و وضعيت تهران 
را با مشكل مواجه كرده و چاه هاي ما با تمام ظرفيت 
در مدار است و به دليل اينكه مجبوريم حجم مخازن 
اس��تراتژيك را براي پايان ش��هريور ماه نگه داريم 

درصد استفاده از چاه ها را افزايش داده ايم.
وي با بيان اينكه ش��هر ته��ران ۱۷ درصد آب كل 
كشور را مصرف مي كند، تصريح كرد: يك ميليارد 
و ۱۴۰ ميليون مترمكعب مصرف آب تهران است كه 
در روزهاي پيك ۵۹ متر مكعب بر ثانيه يعني دبي 
پايه رودخانه كارون مصرف آب استان تهران است.

مديرعام��ل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران 
تصري��ح كرد: در س��ال هاي اخي��ر دو تصفيه خانه 
وارد مدار شده است كه در صورت عدم ورود تصفيه 
خانه شماره شش به ش��بكه آب قطعا سال گذشته 
با مشكل بي آبي مواجه مي شديم و سال گذشته در 
اوج مصرف شهر تهران آب كيفيت وارد مدار شد و 
باعث شد فشار به منابع زيرزميني كمتر شود. تلاش 
مي كنيم امسال ظرفيت مخازن را با افزايش مخازن 
به صددرصد برس��انيم. اميدواريم امسال نيز ۱۲۰ 
مخزن وارد مدار بهره بردراي مي شود و عقب ماندگي 

سال قبل را نيز جبران مي كنيم.

   تفاوت در آب شمال و جنوب تهران؟
بختي��اري درب��اره كيفيت آب تهران در ش��مال و 
جنوب ش��هر تهران گفت: در تهران هميش��ه اين 
بحث اس��ت كه مناطق بالاي شهر تهران از آب سد 
استفاده مي كنند و مناطق جنوبي از آب زيرزميني 
و با كيفي��ت كمتر اس��تفاده مي كنند ب��ا تصويب 
منابعي كه از س��وي ش��ورا در اختيار قرار گرفت و 
س��د ماملو و تصفيه خانه هفتم وارد مدار شد باعث 
ش��د كيفيت آب ۲.۵ ميليون نفر از مناطق جنوب 
ش��رق و جنوب تهران بهبود پيدا كند و بسياري از 
چاه هايي كه كيفيت خوبي نداش��تند از مدار خارج 
شود و اين بخش��ي از عدالت اجتماعي بود كه اجرا 
ش��د و اين نگراني مردم تهران در خصوص مصرف 

آب برطرف شد.
وي همچنين درباره اقدامات انجام ش��ده در سطح 
شهر تهران گفت: رينگ تهران اگر اجرا شود تهران 
در عيار يك شهر پيشرفته در زمينه منابع آبي قرار 
خواهد گرفت. تهران تصفيه هاي خانه هاي متعدد 
دارد كه بهم ارتباط نداشتند و اگر ارتباطي هم بود 
به صورت موضعي بود با اتص��ال اين رينگ آرزوي 
ديرينه محقق مي ش��ود و تمامي تصفيه خانه هاي 
ما و سدها بهم متصل مي شوند. در سطح جهان نيز 

فقط ۴ تا ۵ شهر در دنيا اينگونه هستند.
مديرعام��ل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران 
تصريح كرد: ۶۵ درصد اين رينگ اجرا شده است و 
طي ۳ تا ۴ س��ال اين رينگ كامل شود. با اين اتفاق 
مردم در جنوب تهران همان آبي را مصرف مي كنند 
كه شهروندان در مناطق شمالي شهر تهران استفاده 
مي كنند و اين كار بزرگي است كه در بحث عدالت 

اجتماعي در نظر گرفته شده است.
بختياري با اش��اره به مخازن اضطراري شهر تهران 
گفت: ۳۷۴ مخزن اضطراري را در شهر تهران بايد 
اجرا كني��م تا در صورت وقوع زلزل��ه در تهران اين 
مخازن وارد مدار بهره برداري ش��ده و به مدت ۳ تا 
۹ روز آب استفاده كنيم اين نقاط عمدتا در جنوب 
و مركز تهران هس��تند و قرار است تا دو سال آينده 
اين ۳۷۴ مخزن را در مناطق تهران براي جمعيت ۹ 
ميليون نفر براي مدت سه تا ۱۰ روز در نظر بگيريم.

وي ادامه داد: تاكنون ۲۶ مخزن جاي گذاري شده 
اس��ت و تا پايان س��ال ۱۲۰ مخ��زن جاي گذاري 
مي شود و اگر مناقصه ۱۰۰ مخزن مناقصه در نيمه 
دوم امسال برگزار شود عقب ماندگي ما در مخازن 

اضطراري برطرف مي ش��ود. اين مخ��ازن صد متر 
مكعبي هس��تند، در مسيرخط ش��بكه تهران و به 
محض وقوع زلزله با قدرت بيش از ۶ ريش��تر شبكه 
تهران را وارد مدار مي كنيم. با وجود زلزله بسياري 
از مخازن از مدار خارج مي ش��ود و اين كار مي تواند 
آب س��ه تا ۱۰ روز مردم را تامين كند اين كار فقط 

در توكيو انجام شده است.

   كمبود مخزن آب در تهران
وي درباره چش��م انداز آب ته��ران گفت: اين نكته 
بس��يار مهم اس��ت يك ميليارد مترمكعب مخازن 
س��دهاي تهران اس��ت و ۸۵۰ ميليون مترمكعب 
سالانه مصرف داريم يعني ۸۰ درصد مخازن تهران 
مصرف مي شود يعني اگر يكسال شبانه روز بارندگي 
داش��ته باش��د ما نمي توانيم آن را ذخي��ره كنيم 
چراكه مخزن نداريم بنابراين به يك خشكس��الي 
كه مي خوريم دچار مش��كل مي شويم. همچنين 
بايد براي جمعيت استان تهران فكر اساسي شود و 
امكان بارگ��ذاري جمعيت جديد را ندارد و بايد در 
چنين صورتي براي بارگ��ذاري آب تصميم گيري 

شود.
بختياري همچني��ن درباره هدر رف��ت آب تهران 
گفت: در حال حاضر آب بحس��اب نيامده در تهران 
۲۴ درصد اس��ت و مي��زان آب هدررفت ۱۱ درصد 
اس��ت. در ۱۰ تا ۱۲ سال اخير توانسته ايم ۷ درصد 

هدر رفت آب تهران را كاهش دهيم.
وي درباره كيفيت آب تهران گفت: در هيچ كجاي 
شهر تهران آب معدني مصرف نمي كنيم كيفيت آب 
تهران هيچ مشكلي ندارد هر كسي در هر كجا ادعا 
دارد تهران به لحاظ كيفيت آب مش��كل دارد بيايد 
اعلام كند. آب تهران بهترين آب است و هيچ گونه 
آلودگي ندارد. ممكن اس��ت ميزان كيفيت سدها 
متفاوت باشد اما آب آلوده در تهران نداريم و تمامي 
آب چاه ها در مخازن تصفيه مي ش��ود كيفيت آب 

تهران از بهترين آب هاي دنيا است.

   افت نيترات در آب تهران
مديرعام��ل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران 
درب��اره بحث نيترات گفت: ۱۰ س��ال پيش ميزان 
نيت��رات ۱۳۰ بود امروز به ۵۰ رس��يده اس��ت كه 
مطابق اس��تانداردهاي جهاني است و قابل مقايسه 

با گذشته نيست.

   تفكيك آب شرب و غيرشرب 
اقتصادي نيست

وي در پاس��خ به سوالي مبني بر امكان جداسازي آب 
شرب از آب غيرشرب در استان تهران گفت: جداسازي 
آب ش��رب و غيرش��رب در تهران نه فني اس��ت و نه 
اقتصادي. اگر بخواهيم آب شرب تهران را جدا كنيم 
بايد ۵۰ هزار ميليارد توم��ان در تهران هزينه كنيم. 
بنابراين توجيه اقتصادي و فني ندارد. آب خام تهران 
آب بسيار با كيفيتي است. خاصيت البرز جنوبي خود 
پالايندگي است چه آب چاه و چه آب سطحي به دليل 

اين خاصيت كيفيت بالايي دارد.

   مهلت 3 ماهه براي ارايه لايحه 
اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران ديروز در جريان 
شصت و چهارمين جلسه شوراي شهر بررسي طرح 
الزام ش��هرداري تهران به ايجاد درگاه واحد صدور 
مجوز شهرداري تهران را در دستور كار قرار دادند و 

پس از بحث و بررسي آن را تصويب كردند.
مهدي اقراريان درباره اين طرح اظهار كرد: متاسفانه 
طي ارزيابي هاي انجام ش��ده يكي از مش��كلات و 
مس��ائلي كه ش��هروندان از آن ياد مي كنند مساله 
صدور مجوز است. اين مجوز مربوط به مجوز ساخت 
و ساز و هم مجوز كسب و كار است كه طرح يادشده 

تلاش دارد برخي مشكلات را رفع كند.
اقراري��ان گف��ت: طرح پيش��نهادي با ه��دف رفع 
تنگناهايي از جمله عدم وجود ش��فافيت و اجرايي 
رويه هاي ناصحيح، پراكندگ��ي پايگاه هاي داده و 
موازي كاري، عدم ارتباط موث��ر فرايندهاي درون 
س��ازماني و برون سازماني ارايه شده است. به گفته 
وي، شهرداري تهران سه ماه مهلت دارد تا لايه طرح 
يادشده را به شوراي شهر ارايه كنند. اتصال به درگاه 
واحد ملي صدور مجوزهاي كسب و كار، نظام احراز 
هويت واحد و يكپارچه شهروندان و كاربران درون 

و برون سازماني در اين لايحه بايد تضمين شود.

   تمدي�د مهلت پرداخت في�ش عوارض 
ساختماني 

اعضاي شوراي شهر تهران همچنين با حداكثر آرا 
با پيش��نهاد مهلت پرداخت فيش عوارض تا پايان 
خرداد ماه موافقت كردند. همچنين پيشنهاد تمديد 
۱۵ روزه فرصت در صورت صلاحديد شهردار نيز با 

اكثريت آرا تصويب شد.
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توصيه به عدم تعديل كاركنان 
باردار در شهرداري

عضو شوراي ش��هر تهران گفت: از ش��هرداري تهران 
مي خواهم كه بانوان باردار يا مرداني كه در انتظار فرزند 
خود هس��تند را تعديل نيرو نكند. نرجس سليماني، 
ديروز در تذكر پيش از دستور خود در شصت و چهارمين 
جلسه شوراي شهر تهران، اظهار كرد: هفته گذشته شاهد 
كاشت درخت براي نوزادان تهران بوديم اما از سوي ديگر 
تعدادي از بانوان باردار يا مرداني كه در انتظار فرزند خود 
بودند تعديل شدند. از شهرداري تهران مي خواهم بانوان 
باردار يا مرداني كه در انتظار تولد فرزند خود هستند و 
فرزندي كمتر از يك ساله دارند را تعديل نكند يا حداقل 

از ۶ ماه پيش اين موضوع را به افراد اطلاع دهد.

افزايش ۲۰درصدي جابه جايي 
مسافران مترو 

مهدي شايسته اصل، مديرعامل شركت بهره برداري 
متروي تهران و حومه گفت: آمار جابه جايي مسافران 
در ايام برگزاري نمايشگاه بين المللي كتاب در خط يك 
مترو نسبت به روزهاي قبل، ۲۰ درصد افزايش داشت.  
به گزارش ايس��نا، شايسته اصل با اش��اره به استقبال 
ش��هروندان از مترو براي رس��يدن به نمايشگاه كتاب 
افزود: اين آمار ۲۰ درصدي در روزهاي پايان هفته به ۵۰ 
درصد افزايش پيدا مي كرد. او با بيان اينكه در ايام برپايي 
نمايشگاه بين المللي كتاب تهران فاصله حركت قطارها 
در خط يك كاهش داشت، خاطرنشان كرد: در اين ايام، 
آمار مسافران ورودي ايستگاه مصلاي امام خميني )ره( 
در روزهاي پاياني هفته ۷ برابر نسبت به ايام مشابه افزايش 
داشته است. بر اساس گزارش مديريت ارتباطات و امور 
بين الملل شركت بهره برداري متروي تهران و حومه، وي 
افزود: تمام توان خود را در خدمت رساني سريع، ايمن 
و پاك به كار بستيم و اميدواريم با تجهيز و نوسازي اين 
ناوگان در آينده بتوانيم خدمات بهتر و شايسته تري را به 

شهروندان ارايه كنيم.

۶۶ درصد از خانوارهاي 
تهراني سه نفره و كمترند

زهرا ش��مس احس��ان، ريي��س كميت��ه اجتماعي 
شوراي شهر تهران از شهرداري خواست كه حداكثر 
ظرفيت هاي خود را براي تش��كيل خانواده و جواني 
جمعيت به كار گيرد. به گزارش ايسنا، شمس احسان 
در تذكر پيش از دس��تور خود در جلسه شوراي شهر 
تهران با اش��اره به فرا رسيدن روز ملي جمعيت اظهار 
كرد: مصوبه »الزام شهرداري تهران به تشكيل ستاد 
مديريت جمعيت ش��هر ته��ران« در س��ال ۱۳۹۴، 
ش��هرداري تهران را ملزم به تش��كيل ستاد مديريت 
جمعيت و اقداماتي نظير ارايه خدمات بهداش��تي در 
جهت سلامت باروري و فرزندآوري، ارايه مشوق هاي 
عملي و رفع موانع ازدواج، تش��ويق و ترويج خانواده، 
اس��تفاده از فضاهاي مناس��ب در اختي��ار به منظور 
برگزاري مراس��م ازدواج جوانان و ... كرده است؛ اما در 
تمام اين سال ها تنها يك جلسه ستاد جمعيت آنهم در 
سال ۹۸ تشكيل شده و هنوز گزارشي از اقدامات انجام 
شده و نتايج و اثرات آن ارايه نشده است. عضو شوراي 
ش��هر تهران افزود: در دوره مديريت جديد نيز تا اين 
تاريخ هنوز جلسه ستاد مديريت جمعيت برگزار نشده 
است و البته لازم مي دانم از دغدغه شهردار در خصوص 
مساله جواني جمعيت و عزم ايشان به راه اندازي قرارگاه 
جمعيت در ش��هر تهران تشكر كنم. گرچه اطمينان 
داريم اين دغدغه براي ايش��ان و مديران ارشد تحت 
امرشان وجود دارد با اين حال عنصر »زمان« مهم ترين 
مولفه در موضوع جمعيت است كه اقدامات عاجل و 
البته كارشناسي را به يك فوريت غير قابل انكار بدل 
كرده اس��ت و در اينجا به عنوان عضو ستاد مديريت 
جمعيت لازم مي دانم چند نكته را به جهت تاكيد بر 
اهميت موضوع اشاره كنم چرا كه بر اساس گزارش هاي 
مركز مطالعات راهبردي جمعيت در سال ۱۳۹۹، نرخ 
رش��د جمعيت )۰.۶ درصد( و نرخ باروري )۱.۶ فرزند 
به ازاي ه��ر زن( بوده كه به پايين ترين ميزان خود در 
تاريخ كش��ور رسيد و در س��ال ۱۳۹۹ نرخ باروري در 
تهران )۱.۳ فرزند به ازاي هر زن( كه پايين تر از ميانگين 
كشور بود و نرخ ازدواج نيز با وجود رشد ۴.۴ درصدي 
در كل كش��ور، در ش��هر تهران ۰.۵۸ درصد كاهش 
داشته است. بررسي شاخص هاي سالمندي جمعيت 
نيز نش��ان مي دهد تعداد مناطق با بيش از ۱۰ درصد 
جمعيت بالاي ۶۵ س��ال از ۳ منطقه در سال ۱۳۹۰ 
به ۵ منطقه در سال ۱۳۹۵ رس��يده است. وي افزود: 
گزارش هاي مركز آمار در خصوص بعد خانوار در شهر 
تهران نشان مي دهد قريب به ۱۲ درصد از خانوارهاي 
ساكن در ش��هر تهران تك نفره، حدود ۲۴ درصد دو 
نفره و ۳۰ درصد سه نفره هستند. به عبارتي ۶۶ درصد 
از خانوارهاي تهراني سه نفر و كمتر جمعيت دارند. در 
برخي مناطق شهر تهران نظير منطقه ۷ بيش از ۲۰ 
درصد از جمعيت منطقه را خانوارهاي تك نفره تشكيل 
مي دهند و بررسي آمارهاي مربوط به سال هاي ۱۳۹۰ 
تا ۱۳۹۵حاكي از آن است كه سهم خانوارهاي دو و سه 
نفره افزايش يافته و در مقابل سهم خانوارهاي چهار 
نفره كاهش يافته است كه نشان دهنده كوچك شدن 
بعد خانوار در شهر تهران است. شمس احسان افزود: 
انتظار مي رود شهرداري تهران حداكثر ظرفيت هاي 
خود را براي تشكيل خانواده و جواني جمعيت به كار 
گيرد. در اين برنامه ريزيها حتماً بايد به الزامات و پيش 
نيازهاي افزايش جمعيت و آماده سازي شهر براي اين 
تغييرات توجه ش��ود. اين مهم وظيفه ما را به عنوان 
متولي مديريت شهري بيش از پيش برجسته مي كند. 
در اين راس��تا پيشنهاد مي ش��ود كه با توجه به تنوع 
جمعيتي از جمله افزايش آمار سالمندي در كلان شهر 
تهران، در راستاي تحقق دسترس پذيري، امكان بهره 
مندي حداكثري از فضاهاي عمومي شهر اعم از پياده 
روها، بوستان ها، ناوگان حمل و نقل عمومي و... جهت 

تسهيل تردد افراد فراهم شود.

معرفي پرجمعيت ترين 
شهرستان هاي كشور در سال 14۰۰

شهرستان هاي تهران با ٩ ميليون و ٣٩ هزار نفر، مشهد 
با ۳ ميلي��ون و ٦١٩ هزار نفر و اصفه��ان با ۲ ميليون و 
١٧٨ هزار نفر پرجمعيت ترين شهرستان هاي ايران در 
سال ١٤٠٠ به شمار مي روند. برآورد رسمي جمعيت 
شهرستان ها براي نخستين بار در ايران براي سال ١٤٠٠ 
و مصادف با روز ملي جمعيت منتشر شد و با تاييد كميته 
بخشي آمارهاي جمعيت در اختيار كاربران قرار گرفت.

در راستاي نياز كاربران به داده هاي جمعيت در سطح 
شهرستان، جمعيت كل كشور به تفكيك شهرستان 
و بر اس��اس محدوده جغرافيايي پايان ش��هريور سال 
١٤٠٠، برآورد شد. نتايج برآورد جمعيت سال ١٤٠٠ در 
سطح شهرستان در درگاه ملي آمار ايران براي استفاده 
برنامه ريزان، متخصصان و عموم كاربران در كشور قابل 
دسترسي مي باشد. بر اساس نتايج اين برآورد، جمعيت 
كل كشور در سال ١٤٠٠، حدود ٨٤ ميليون و ٥٥ هزار 
نفر محاسبه شده است كه شامل ٤٢ ميليون و ٤٦٧ هزار 
نفر مرد و ٤١ ميليون و ٥٨٨ هزار نفر زن است. در سال 
١٤٠٠ و بر اساس اين برآورد ٦٣ ميليون و ٨٧٦ هزار نفر 
در نقاط ش��هري و ٢٠ ميليون و ١٧٩ هزار نفر در نقاط 
روستايي ساكن بوده اند. همچنين تعداد كل خانوارهاي 
كشور ٢٦ ميليون و ٣٨٤ هزار خانوار برآورد شده كه ٢٠ 
ميليون و ٣٧٦ هزار خانوار در نقاط شهري و ٦ ميليون ٨ 

هزار خانوار هم در نقاط روستايي ساكن بوده اند.

وزير راه: نيازمند تامين اراضي 
براي ساخت مسكن هستيم

رستم قاسمي، وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه روند 
اجراي پروژه هاي نهضت ملي مس��كن بايد س��رعت 
بيش��تري بگيرد، گفت: بخش عمده تامين اراضي از 
سوي وزارت راه و شهرسازي انجام شده و مابقي نيازمند 
تامين اراضي از سوي ساير دستگاه ها و ارگان هاست. به 
گزارش ايرنا، قاسمي در نشست بررسي روند پيشرفت 
طرح نهضت ملي مسكن در موضوع تامين زمين، تعيين 
تكليف متقاضيان و آغاز عمليات اجرايي با تاكيد بر نقش 
استانداران در سرعت دادن به اجراي طرح نهضت ملي 
مسكن از تشكيل جلسات شوراي عالي مسكن هر دو 

هفته يك بار به رياست رييس جمهوري خبر داد.

هشدار زرد درباره افزايش 
نفوذ گرد و خاك

سازمان هواشناس��ي در هشدار سطح زرد از نفوذ وزش 
باد شديد موقت و گردوخاك، كاهش كيفيت هوا و ديد 
افقي در تهران، البرز، سمنان، گيلان، اصفهان، مركزي، 
آذربايجان شرقي، آذربايجان غربي، كردستان، زنجان، 
قزوين، خراسان جنوبي، سيستان و بلوچستان و همدان 
طي روزهاي دوشنبه و سه شنبه خبر داد. به گزارش ايرنا، 
بر اساس هشدار زرد سازمان هواشناسي سامانه نفوذ باد 
و گرد و خاك تا روز س��ه شنبه در كشور ادامه دارد. نوع 
مخاطره نيز وزش باد شديد موقت و گرد و خاك، كاهش 
كيفيت هوا و ديد افقي است. منطقه اثر اين پديده روز 
سه شنبه در سمنان، اصفهان، مركزي، آذربايجان شرقي، 
آذربايجان غربي، كردس��تان، زنجان، قزوين، خراسان 
جنوبي، سيستان و بلوچستان و همدان همين شرايط 
پيش بيني مي شود. اثر مخاطره نيز كاهش كيفيت هوا، 
كاهش ديد افقي، احتمال شكستن درختان فرسوده، 
احتمال آسيب به سازه هاي موقت و اختلال در تردد است. 
سازمان هواشناسي به اجتناب از قرار گرفتن در فضاي باز 
براي گروه هاي حساس، استحكام سازه هاي موقت، عدم 
پارك خودرو در كنار درختان فرسوده و ساختمان هاي 
نيمه كاره توصيه كرده اس��ت. س��ازمان هواشناس��ي 
همچنين از نفوذ سامانه بارشي تا روز چهارشنبه چهارم 
خبر داد و اعلام كرد: بارش باران، گاهي رعدوبرق، وزش 
باد ش��ديد موقت و در مناطق مستعد ريزش تگرگ تا 
روز چهارشنبه پيش بيني مي شود. بر اساس اطلاعيه 
سازمان هواشناسي، روز سه شنبه اين شرايط در شمال 
آذربايجان شرقي، شمال آذربايجان غربي، اردبيل، گيلان 
و روز چهارشنبه در ش��مال آذربايجان شرقي، شمال 
آذربايجان غربي، اردبيل، گيلان و غرب مازندران ادامه 
دارد. اثر مخاطره ني��ز لغزندگي جاده، احتمال برخورد 
صاعقه، ريزش تگرگ، احتمال آب گرفتگي معابر به طور 
محلي، كاهش ديد، احتمال آسيب به سازه هاي موقت، 
احتمال شكستن درختان فرسوده و اختلال در پرواز با 
هواپيماهاي سبك و بالگرد است. سازمان هواشناسي 
به عدم توقف و احتياط در تردد از حاش��يه رودخانه ها و 
مسيل ها، احتياط در فعاليت هاي كوهنوردي و جابه جايي 
عشاير كوچ رو، احتياط در چراي دام، استحكام سازه هاي 
موقت مانند تابلوهاي تبليغاتي و غيره توصيه كرده است.

دريافت بارنامه براي تردد 
وانت ها در جاده ها الزامي شد

مه��رداد حمداللهي، مديركل حمل كالاي س��ازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي از الزامي شدن دريافت 
بارنامه براي تردد وانت بارها در محورهاي برون شهري 
خبر داد. حمداللهي در گفت وگو با مهر درباره واگذاري 
ساماندهي حمل بار در جاده ها و محورهاي برون شهري 
توسط ناوگان وانت بار به سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي اظهار كرد: اين وظيفه در حال حاضر به سازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي واگذار شده است. البته 
تردد وانت بارها مانند كاميون ها نيست كه قابل تفكيك 
ميان جاده و ش��هر باش��د؛ وانت بارها همزمان در شهر 
و خارج ش��هر تردد دارند و اقدام به حمل بار مي كنند. 
مديركل حمل كالاي سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي با بيان اينكه حدود ۱۵ س��ال اس��ت كه ديگر 
پلاك »ع« )عمومي( براي وانت بارها صادر نمي شود، 
گفت: لذا طرح ساماندهي تردد وانت بارها در محورهاي 
برو ن شهري، هم شامل وانت هاي پلاك سفيد مي شود 
هم پلاك »ع«؛ از رو، جهت بخش زيادي از وانت بارها در 

حال حاضر پلاك »ع« ندارند. 

مديرعامل شركت آب و فاضلاب: تهران امسال جزو ۵ استان پرتنش آبي است

در پي عدم مشاركت چين و روسيه در ساخت راه آهن رشت- آستارا پيشنهاد شد

پشت پرده شوك هاي خشكسالي به تهران

خارجي ها جا زدند، با سرمايه داخلي بسازيم
كارشناس حمل ونقل با اشاره به مطالبه بين المللي براي 
تكميل خط آهن رشت- آستارا، گفت: بايد با استفاده 
از س��رمايه گذاري مردم خط آهن مذكور را در اسرع 

وقت تكميل كرد.
به گزارش تس��نيم، اتصال راه آهن قزوين-رشت، به 
عنوان بخشي از ش��اخه غربي كريدور ريلي شمال-

جنوب، كه از سال ۱۳۸۱ آغاز ش��ده بود، بالاخره در 
اسفندماه سال ۱۳۹۷ تكميل شد تا اميدها براي تكميل 
اتصال كامل اين كريدور ريلي از خليج فارس تا مسكو 
افزايش يابد. اين خط ريلي پس از رسيدن به رشت، بنا 
بود در سه مسير مجزا، مقاصد بندر انزلي، بندر كاسپين 
و آستارا را به شهر رشت متصل نمايد. با اين حال و به 
رغم اهميت تكميل اين كريدور براي ايفاي نقش ايران 
در اين مسير بين المللي، هنوز بهره برداري از خط ريلي 
رشت آستارا به واسطه عدم وجود منابع مالي مورد نياز، 
در هاله اي از ابهام ق��رار دارد. عباس خطيبي، معاون 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل كشور 
در رابطه با اين پروژه ريلي گفته است: اهميت تكميل 
زيرس��اخت هاي كريدور ترانزيتي شمال – جنوب بر 
كسي پوشيده نيست و بارها درباره اهميت اين كريدور 
و لزوم تكميل آن تاكيد شده  و تمام كارشناسان بر اين 
موضوع اذع��ان دارند كه هر چه زودتر بايد حلقه هاي 

مفقوده اين كريدور تكميل ش��ود. عمليات س��اخت 
راه آهن رشت - آستارا كه آخرين حلقه مفقوده كريدور 
شمال -جنوب در ايران محسوب مي شود، آغاز شده و تا 
پايان امسال مسير ريلي رشت - بندر كاسپين به طول 

۳۵ كيلومتر نيز به بهره برداري مي رسد. 
وي تاكيد كرد: با قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا ساخت 
پروژه رشت-آستارا آغاز ش��ده و حدود ۱۲ كيلومتر 
پيمان سپاري شده است. براي تامين باقي منابع مالي 
اين پروژه قرار بر اين شده كه از ظرفيت قانون بودجه و 
تهاتري نفت استفاده كنيم و به طور يكجا با قراردادي با 

قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا كار را پيش ببريم.
معاون شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل 
كشور با اشاره به وجود خط اعتباري روسي اعلام كرد: 
در سفر اخير رياست جمهوري و وزير راه و شهرسازي 
به روس��يه قرار براين ش��د كه دو پروژه ريلي از جمله 
رشت-آس��تارا از وام ۵ ميليارد دلاري استفاده كنند. 
كه البته تامين منابع مالي از منابع داخلي كشور براي 
اين پروژه شروع شده و معطل اين منابع نمانده ايم. اگر 
منابع تامين شود راه آهن رشت - انزلي - آستارا در طول 

مدت ۴سال ساخته و تكميل و تحويل خواهد شد.
كارشناس اقتصاد حمل و نقل در گفت وگو با تسنيم 
مي گويد: مسير خط آهن رشت-آستارا كه چند سال 

است احداث آن به واسطه كمبود منابع و اعتبارات مورد 
نياز، به تعويق افتاده است، بدون ترديد يكي از مهم ترين 
پروژه هاي زيربنايي مورد نياز كشور در جهت توسعه 
ترانزيت كالاهاي بين المللي و توسعه صادرات قلمداد 
مي شود. اهميت اين پروژه ملي در شرايط حال حاضر 
كه جنگ بين اوكراين و روسيه بالا گرفته است، بيش 
از پيش اس��ت. به بيان ديگر مي توان ادعا كرد كه در 
ش��رايط فعلي، هر روز تاخير در ساخت و بهره برداري 
از اين پروژه اس��تراتژيك، عدم النفع زيادي به كشور 

تحميل خواهد كرد.
وي ادامه داد: آنچه در اين سال ها باعث تاخير در اجرا 
و بهره برداري از اين پروژه مهم شده است، ابعاد فني و 
اجرايي اين پروژه نبوده و تنها كمبود منابع و اعتبارات 
لازم، اي��ن تاخير را ب��ه وجود آورده اس��ت. بنابراين، 
مهم ترين راه حل براي تسريع در ساخت و بهره برداري 
از اين پروژه و كسب منافع آن، تامين اعتبارات مورد نياز 
در حجم گسترده و به صورت پايدار بوده تا به اين واسطه 
شاهد تسريع در عمليات اجرايي آن باشيم. سال هاست 
كه در مذاكرات بين المللي تكميل ساخت اين راه آهن از 
ايران طلب مي شود و حتي بعضي از كشور ها همچون 
ايتاليا، آذربايجان، چين و اخيرا روس��يه، براي تامين 

منابع مالي مورد نياز اين پروژه ابراز تمايل كرده اند.

   بهره برداري با سرمايه گذاري مردمي
ش��اهجويي تاكيد كرد: البته آنچه در واقعيت اتفاق 
افت��اد اين بود كه كش��ور هايي كه اب��راز تمايل براي 
سرمايه گذاري داشتند، در عمل كاري از پيش نبردند 
و در نهايت، اين پروژه ساخته نشد. بنابراين با توجه به 
شرايط موجود، تاخير در احداث اين خط ريلي مهم به 
بهانه استفاده از پتانسيل هاي سرمايه گذاري كشورهاي 
خارجي اشتباه است. در چنين شرايطي و براي چنين 
طرحي بايد بسترهاي س��رمايه گذاري داخلي فراهم 
شود تا تامين مالي اين پروژه در اسرع وقت، در حجم 

گسترده و پايدار صورت پذيرد.
وي گفت: براي اين پروژه با توجه به كاركرد ترانزيتي، 
ابعاد فني و اقتصادي، اصلي ترين و مناسب ترين شيوه 
تامين اعتبار، استفاده از سرمايه گذاري مردمي در قالب 
شركت سهامي عام پروژه محور است. با اين روش هم 
سرمايه مناسب براي تكميل س��اخت و بهره برداري 
از اين پروژه تس��ريع ش��ده و هم م��ردم مي توانند از 
عوائد حاصل از بهره برداري از اين پروژه منتفع شوند. 
ضمن آنكه با تامي��ن مالي اين پ��روژه مهم از طريق 
شركت هاي سهامي عام پروژه محور مردمي، نيازي به 
سرمايه گذاري خارجي، با شرايط تحميلي كشورهاي 

ديگر وجود نخواهد داشت.



گزارش ها حاكي از آن است كه تلفن هاي همراه با برند 
اپل در گروه كالايي ۲۷ ق��رار گرفتند كه امكان ثبت 
سفارش آن وجود ندارد. اين در حالي است كه بررسي ها 
از بازار موبايل حكايت از ناياب ش��دن انواع مدل هاي 
آيفون دارد. فروشگاه هاي آنلاين، اكثر مدل هاي اين 
تلفن هم��راه را ناموجود زده و فروش��ندگان در بازار 
فيزيكي نيز عموما از ارايه قيمت خودداري مي كنند و 
به اصطلاح »فروش ندارند.« آ ن دسته از فروشندگاني 
هم كه آيف��ون عرضه مي كنند، اين گوش��ي را تا 10 
ميليون تومان گران تر از قبل مي فروش��ند. برخي از 
فروشندگان ادعا دارند ثبت مسافري گوشي هاي آيفون 
هم به مشكل خورده و اين موضوع باعث افزايش قيمت 

بيشتر آيفون مي شود.
ممنوعي��ت واردات آيفون كه از ابتداي س��ال به طور 
جدي از س��وي برخي نمايندگان پيگيري مي ش��د، 
با تغيير اولويت بندي واردات اين گوش��ي ها به گروه 
كالايي ۲۷، رنگ واقعيت به خود گرفت. آيفون پيش 
از اين در گروه كالايي ۲3 ب��وده و حضور آن در گروه 
۲۷ بدان معناست كه از نظر سياست گذار، اين گوشي 
كالايي لوكس است و واردات آن نيز ضروري نيست. 
اما اين تصميم كه از نظر انجمن واردكنندگان موبايل 
غيركارشناسانه بوده، موجب شد تا در عرض تنها چند 
ساعت، بازار اين گوشي ها ملتهب شود؛ به گونه اي كه 
اكثر فروشگاه هاي آنلاين شناخته شده، ترجيح داده اند 
تا موقتا انواع تلفن همراه با برند اپل را در وبسايت خود 
ناموجود كنند. همچنين فروش��گاه هايي كه هر روز 
قيمت انواع تلفن همراه را در بستر تلگرام و اينستاگرام 
اعلام مي كردند نيز از اعلام قيمت انواع گوش��ي هاي 
آيفون خودداري كردند. آن دسته از فروشندگاني هم 
كه به فروش آيفون ادامه داده اند، اين دست گوشي ها 
را تا 10 ميليون تومان گران تر از قبل عرضه مي كنند. 
يكي از فعالين بازار موبايل در اين باره مي گويد: »تمام 
مدل هاي آيفون، بين 8 تا 10 ميليون تومان افزايش 
قيمت داش��ته اند. قيمت آيفون 13 پرومكس از 4۷ 
ميليون تومان امروز به 5۷ ميليون تومان رسيده است. 
قيمت آيف��ون 13 پرو از 44 ب��ه 5۲ ميليون تومان و 
آيفون 13 نيز از 30 ميليون تومان به 40 ميليون تومان 
تغيير يافته است.« فعال ديگر بازار موبايل كه به طور 
تخصصي روي فروش و عرضه محصولات اپل فعاليت 
كرده نيز افزايش قيمت ها در ب��ازار را تاييد مي كند: 
»آيفون 13 پرومك��س با ظرفيت ۲56 گيگابايت كه 
با قيمت 46 ميليون تومان عرضه مي شد، اكنون55 
ميليون تومان قيمت خورده اس��ت. م��دل 13 پرو با 
ظرفيت ۲56 نيز رشد قيمت بيش از ۷ ميليون توماني 
تجربه كرده است و از 45 ميليون تومان به 5۲ ميليون 
و پانصد هزار تومان رسيده است.« اين فعال بازار موبايل 
با تل��خ خواندن چنين اتفاق��ي در وضعيت اقتصادي 
كنوني كشور مي گويد كه گران شدن آيفون مستقيما 
روي پرچمدار هاي برندهاي ديگر بازار موبايل نيز به 
مرور تاثير مي گ��ذارد: » مدل هايي چون S۲۲ و ديگر 

پرچمدارها نيز به مرور گران خواهد شد چرا كه اختلاف 
قيمت مدل هاي پرچمدار دو يا چند برند نمي تواند تا 

اين حد اختلاف داشته باشد.«

   هرگونه ممنوعيت
تبعات اقتصادي به دنبال دارد

بازار موبايل در س��ال 1401 روزهاي ناآرامي را پشت 
سر گذاش��ته و اين دست تصميم ها باعث شده تا اين 
ناآرامي ها بيشتر هم بشود. مشخص نيست اين التهاب 
ناشي از جو  ناگهاني اس��ت يا ادامه دار خواهد شد اما 
در هر صورت به نظر مي رس��د ام��روز و روزهاي آتي، 
بازار موبايل دچار ش��وك هاي فراواني بشود. انجمن 
واردكنندگان موبايل طي ۲ ماه اخير، بارها هش��دار 
داده بود كه هرگونه ممنوعي��ت، تبعات اقتصادي به 
دنبال داشته و به گراني ها دامن مي زند. هفته گذشته 
واردكنندگان در س��امانه جامع تجارت ب��ا اين پيام 
مواجه مي شدند كه ثبت سفارش برند اپل تا روز شنبه 
31 ارديبهشت محدود شده است. اما روز گذشته اين 
پيام تغيير كرده و در سامانه اعلام شده كه با توجه به 
قرارگيري تلفن همراه با برند اپل در گروه كالايي ۲۷ 
امكان ثبت س��فارش آن وجود ندارد. گروه ۲۷، گروه 
كالاهاي لوكس و غيرضروري است كه امكان تأمين 
ارز براي آنها وجود ندارد.البته هنوز ابلاغيه رسمي از 
سوي سازمان هاي متولي از جمله وزارت صمت در اين 
رابطه منتشر نشده و اين وزارتخانه در هفته گذشته هم 

پاسخ روشني درباره ممنوعيت ورود موبايل هاي لوكس 
نداده است. گفتني است ممنوعيت موبايل هاي لوكس 
و مشخصا آيفون تاكنون چندين بار، به ويژه در مجلس 
شوراي اسلامي مطرح شده، تا جايي كه حتي اعضاي 
كميس��يون اصل ۹0 مجلس اوايل ارديبهشت وعده 
دادند كه ت��ا نيم��ه اول س��ال 1401 واردات آيفون 

ممنوع شود.

   ممنوعيت واردات آيفون 
هنوز به صورت رسمي ابلاغ نشده است

  محمد رضا عاليان س��خنگوي انجمن واردكنندگان 
موبايل در مورد ممنوعيت واردات گوشي هاي آيفون، 
اظهار كرد: هنوز به صورت رسمي ممنوعيت واردات 
گوشي هاي آيفون اعلام نش��ده و ابلاغيه صادر نشده 
اس��ت، بلكه در كارتابل ش��ركت هاي واردكننده در 
سامانه جامع تجارت، اطلاعيه اي مبني بر قرار گرفتن 
آيفون در گروه ۲۷ كالايي كه مربوط به گروه كالاهاي 
لوكس مي شود، منتشر شده است.   سخنگوي انجمن 
واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم جانبي افزود: نكته اي 
كه متولي��ان فراموش كرده اند اين اس��ت كه واردات 
گوشي هاي پرچمدار تعرفه 5 درصدي داشت كه به 1۲ 
درصد افزايش يافت و قرار بود ما به التفاوت ۷ درصدي 
در صندوق حمايت از توليد موبايل نگهداري شود، عملًا 
با ممنوعيت واردات صندوق حمايت از توليد موبايل 
هم بي معني مي شود.   وي ادامه داد: از سويي ديگر بايد 
در مورد خدمات پس از فروش آيفون هايي كه تاكنون 
آمده هم فكري شود؛ خدمات پس از فروش در ايران 18 
ماهه است، بنابراين آيفوني كه ديروز فروخته شده تا 18 
ماه بايد گارانتي داشته باشد، وقتي واردات ممنوع شود، 
شركت از كجا قطعات اين گوشي را تهيه كند و خدمات 
پس از فروش ارايه دهد.   عاليان به بازار موبايل هم اشاره 
كرد و گفت: ممنوعيت هر وسيله اي تأثيرات منفي بر 
بازار مي گذارد و منجر به اين مي شود كه كالاهاي ديگر 
ارزش كاذب پيدا كنند و از ارزش واقعي خود دور شوند. 

  سخنگوي انجمن واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم 
جانبي اظهار كرد: همچنين مصرف كنندگان آيفون نيز 
به سمت استفاده از گوشي هاي پرچم دار ساير برندها 
مي روند و به اين ترتيب صرفه جويي ارزي خاصي هم رخ 
نمي دهد زيرا حجم واردات اين قبيل گوشي ها افزايش 

مي يابد. از سوي ديگر نيز به قاچاق دامن زده مي شود.

   نظر اتحاديه در مورد طرح ممنوعيت
 واردات گوشي هاي آيفون

ابراهيم درستي رييس اتحاديه فروشندگان لوازم صوتي، 
تصويري و تلفن همراه ضمن ابراز مخالفت با ممنوعيت 
واردات آيفون، گفت: پيش��نهاد ما اين است كه حداقل تا 
شهريور كه پيش تر اعلام شده بود، روي طرح ممنوعيت 
واردات گوش��ي هاي لوكس كار كارشناسي انجام شود تا 
در بازار التهاب ايجاد نشود. وي گفت: با ممنوعيت واردات 
آيفون به اين شكل مخالفيم. بايد بيشتر كار كارشناسي 
روي اين مساله انجام شود. وي افزود: پيشنهاد ما اين است 
كه حداقل تا شهريور كه پيش تر اعلام شده بود، روي اين 
طرح ممنوعيت واردات گوشي هاي لوكس كار كارشناسي 
انجام ش��ود تا در بازار التهاب ايجاد نشود. درستي درباره 
جزييات ممنوعيت واردات موبايل هاي لوكس گفت: اگر 
موضوع ممنوعيت واردات موبايل هاي امريكايي اس��ت 
كه هرطور بزرگان صلاح بدانند عمل مي ش��ود اما نبايد 
اين اتفاق بيفتد كه موبايل هاي چيني و كره اي بالاي 600 
دلار هم اجازه ورود پيدا نكند. وي همچنين تاكيد كرد كه 
بايد سليقه مصرف كننده در نظر گرفته شود و براي خريدار 
محدوديت ايجاد نشود. رييس اتحاديه فروشندگان لوازم 
صوتي، تصويري و تلفن همراه درباره وضعيت بازار موبايل 
نيز گفت: قيمت موبايل وابسته به نرخ دلار است. حالا هم 
مقرر شده واردكنندگان گوش��ي هاي بالاي 600 دلار از 
ارز حاصل از صادرات خش��كبار استفاده كنند. اگر اين ارز 
بالاترين نرخ ارز در بازار باشد، اختلاف قيمت در بازار موبايل 
بين كالاهاي مختلف زياد مي شود، اما نبايد اين وضعيت 

طوري باشد كه مصرف كننده ضرر كند.
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آيا انحصاري ديگر در راه است!
 در زمره كالاهاي ممنوع محس��وب مي ش��د و قاعدتا 
تخطي از اجراي قانون بايد با جرايم سنگين همراه باشد، 

تخفيف قابل توجه در معيار جريمه قائل شد! 
همزمان تحركاتي به گوش مي رسد كه لابي هايي براي 
كاهش سخت گيري در استاندارد ورودي خودروهاي 
وارداتي اين كلاس در جريان اس��ت تا معيار پذيرش 
واردات اين گروه تعرفه اي از اس��تانداردهاي85تايي 
ب��ه 55تايي قديمي تنزل ياب��د. همچنين متون غير 
رسمي در خصوص كاهش ش��ديد ساير هزينه هاي 
واردات در اي��ن گروه كالايي از حذف الزام به اس��قاط 
خودروي فرس��وده و پرداخت وجهي اندك ما به ازاي 
آن تا معافيت در ساير هزينه ها در فضاي مجازي دست 

به دست مي شود. 
مصاحبه معاون خودروي��ي وزارت صمت با ذكر نياز 
نيم ميليوني به واردات خودروي اقتصادي براي پاسخ 
به عطش بازار فارغ از اينك��ه چقدر چنين حجمي از 
تقاضا وج��ود دارد، با اعلام ضمني واگ��ذاري واردات 
خودروي اقتصادي به خودروس��ازان با هدف الزام به 
سرمايه گذاري منافع در صنعت خودرو همراه بود كه 

بسيار قابل توجه است. 
اين در حالي است كه بعد از گذشت دو هفته از مصوبه 
هيات دولت و بيش از دو ماه از ابلاغ قانون بودجه و آزادي 
واردات خودروهاي تج��اري مانند كاميون و اتوبوس، 
همچنان پيش نويسي رس��مي از سوي وزارت صمت 
منتشر نشده اس��ت. تعلل و سكوت عجيب مجموعه 
وزارت صمت، دانسته يا نداسته، نگراني از تدوين راه و 
روشي كه مردم مصرف كننده منتفع آن نباشند و تنها 
به تشديد انحصار و ايجاد يكي از بزرگ ترين رانتهاي 
اقتصاد ايران منجر بشود را به شدت افزايش داده است.

 اين در حالي است كه معاون خودرويي وزارت صمت در 
راستاي دستورات رييس جمهور پيشتر خبر از واگذاري 
بلوكي سهام خودروسازان و الزام به واگذاري و فروش 
سهام تودرتوي آنها تا قبل از شهريور سال جاري داده 
بود. سياستي كه همزماني آن با موضوع آزادي واردات 
تقريبا بي تعرفه خودروهاي اقتصادي نگراني از اعطاي 

بزرگ ترين رانت در اقتصاد ايران را تشديد مي كند.
 انتش��ار آگهي شناس��ايي خريدار اهليت دار توسط 
زيرمجموعه هاي خودروسازان دولتي و اخباري جسته 
و گريخته از تشكيل كنسرسيومي متشكل از بزرگان 
بخش خصوصي اقتص��اد ايران كه گوي��ي از موضوع 
حذف يارانه ه��ا هم بي انتفاع نبودند كنجكاوي از بروز 
يك حادثه مشابه ساير خصوصي سازي هاي كشور را 
در سايه حمايت مالي از محل واردات بي تعرفه خودرو 
را تحريك مي كند.  تعلل و مخفي كاري وزارت صمت 
حداقل در انتشار پيش نويس آيين نامه واردات خودرو 
همزان با اخباري غيررسمي از برخي از تامين كنندگان 
خارج��ي در خصوص آغاز مذاك��رات افرادي به ظاهر 
مطلع براي خريد خودروهاي اقتصادي و محتمل ترين 
گزينه آن؛ رنو كوييد از كشور بزريل؛ آنهم در شرايطي 
كه تطابق برخي از اين محصولات با استاندارد اروپايي 
دچار مش��كلات جدي فني است، خود سبب تشديد 
نگراني ها از اعمال نفوذ گروه هاي ذي نفوذ سياس��ي و 
اقتصادي شده است كه گويي قصد دارند فصل جديدي 
در كتاب انحصار بازار و فساد در صنعت خودروي ايران 
بگشايند! فس��ادي كه رهايي از آن به مراتب سخت تر 
از رهايي از فساد و ناكارآمدي فعلي مديريت دولتي در 

صنعت خودرو خواهد بود.

تبعات ممنوعيت آيفون 
فروش پاسپورت وجود دارد. تمام اين تصميماتي كه 
در حوزه وزارت صمت گرفته مي شود، به دليل اين 
است كه كميته تخصصي تلفن همراه بلاتكليف بوده 
و احيا نشده است. با جدا فكر كردن و تصميم گرفتن، 
تصميمات غلط گرفته مي شود. توجيه آنها براي اين 
تصميم اين است كه مي خواهند مديريت ارزي كنند، 
در حالي كه قرار نيست صرفه جويي اتفاق بيفتد كه 
بتوانند با يك ميليارد دلار صرفه جويي، خودرو وارد 
كنند، چون بازار ايران و كالاهاي بالاي 600 دلار را 
به سامسونگ تقديم مي كنيم و تقاضا از يك كالاي 
600 دلاري ب��ه يك كالاي ديگر منتقل مي ش��ود 
كه سهامداران آن هم امريكايي هستند. مي گويند 
چرا ثبت س��فارش زيادي صورت گرفته است و به 
گزارش هايي از ۷ ميليارد دلار ثبت س��فارش اشاره 
مي كنند و مي گويند حتما اين ميزان تا پايان سال 
چندين برابر مي شود، اما اين گزارش رسما غلط است. 
بخش خصوصي به تصميمات دولتي بي اعتماد است، 
به همين دليل تا آنجا كه در توان داريم ثبت سفارش 
مي كنيم، اما اين لزوما به معناي تاييد واردات نيست، 
بله كالا به اندازه نياز وارد مي شود، چون واردكننده 
نمي خواهد كالايي وارد كند كه فروش نرود و متضرر 
شود، بنابراين نگراني از حوزه ثبت سفارش بي مورد 
اس��ت. با ممنوع ش��دن واردات گوشي هاي آيفون، 
نهايتا بازرگان و واردكننده، به سمت كالاي ديگري 
مي رود، اما ضرر اصلي به مردم و كشور وارد مي شود، 
نه تنها صرفه جويي ارزي اتفاق نمي افتد، بلكه آرامش 
روان��ي مردم و بازيگران اقتصادي ك��ه در اين حوزه 
وجود دارند، به خطر مي افتد. آن هم در شرايطي كه 
ممنوعيت واردات لوازم خانگي و خودرو تاكنون راه به 
جايي نبرده و مي دانيم كه ممنوعيت در حوزه اقتصاد 
چه تبعاتي دارد. اينها مواردي است كه اصلا در دولت 
به آنها توجه نمي شود و به نظر مي رسد تنها به دليل 
فشارهايي كه از سمت مجلس وارد شده، تصميم به 

اين كار گرفتند.

ويژه

ارتقاي رتبه كشوري مخابرات 
منطقه لرستان در آخرين 

ارزيابي شركت مخابرات ايران
مهندس سلطاني مديرعامل شركت مخابرات ايران از 
مدير مخابرات منطقه لرستان به دليل ارتقاء و رشد در 
رتبه ارزيابي عملكرد س��ال 1400 در بين 31 منطقه 
مخابراتي تقدير نمود . به گزارش روابط عمومي مخابرات 
منطقه لرستان در نشست هم انديشي و تقدير از فعالان 
عرصه ارتباطات و تبيين اهداف و رويكردهاي جديد 
ش��ركت مخابرات كه با حضور مديران ارشد شركت 
مخابرات، اعضاي هيات مدي��ره و مديران مناطق در 
مشهد مقدس برگزار ش��د، از دكتر شمسي فر مدير 
مخابرات منطقه لرستان و كاركنان اين منطقه بدليل 
ارتقاء و رشد در رتبه ارزيابي عملكرد سال 1400 در بين 
31 منطقه مخابراتي تجليل به عمل آمد. در بخشي از 
اين لوح آمده است: بي هيچ ترديدي عملكرد جنابعالي 
و همكاران تحت مديريتتان در مخابرات منطقه لرستان 
موجب ارتقاء و رش��د در رتبه ارزيابي عملكرد س��ال 
1400 در بين 31 منطقه مخابراتي شده است. ضمن 
شايسته ترين تقديرها از خداوند متعال سلامتي و توفيق 
روزافزونتان را در خدمت به نظام جمهوري اس��لامي 
آرزومندم. نبي الله شمس��ي فر مدير مخابرات منطقه 
لرس��تان در پيامي با حمد و سپاس از عنايت خداوند 
متعال، اين موفقيت را مرهون همت همكاران تلاشگر و 
زحمتكش استان و حمايت هاي مديران ارشد شركت 
مخابرات ايران از مسوولان استان دانست و از تلاش و 

كوشش همكاران تقدير نمود.

التهاب در بازار موبايل با خبر ممنوعيت واردات گوشي هاي بالاي 600 دلار

باز هم آيفون ِ دردسرساز

آگهي مناقصه عمومي
 ش�رکت آب وفاضلاب استان لرستان در نظر دارد مناقصات عمومی ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. لذا با توجه به اینکه کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir صورت خواهد پذیرفت، لازم است کلیه مناقصه گران واجد صلاحیت در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی  امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1401/03/02 می باشد. 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: از ساعت  12 عصر مورخ 1401/03/02  لغایت ساعت 19 مورخ 1401/03/07.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت: تا ساعت 19  مورخ 1401/03/21.

زمان بازگشایی پاکات: ساعت 9 صبح مورخ 1401/03/22.
زمان اعتبار پیشنهاد قیمت : ساعت 9 صبح مورخ 1401/06/21.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکات )الف(:
آدرس: خرم آباد -  میدان 22 بهمن -  بلوار ولیعصر )عج( – خیابان شهید شفیع پور )60 متری شمالی(- کدپستی:6817855371 

تلفن 33225804-5 -33224492 – 33222745 -066 
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس 27313131-021                          دفتر ثبت نام: 021-88969737- 021-85193768

  شرکت آب وفاضلاب 
استان لرستان

نوبت اول

مبلغ تضمین برآورد اولیه )ریال(عنوان پروژهردیف
)ریال(

مدت پیمان  
)ماه(

محل تامین 
کد فراخوان در سامانهاعتبار

1500 عدد درب منهول فاضلابی بدون قاب-1
400D 2001001340000025عمرانی457,500,0002_نانو کامپوزیت بتنی با الیاف فلزی

15 دستگاه الکتروموتور شناور و 3 دستگاه 2
2001001340000026عمرانی615,500,0001,5_پمپ شناور

3
تامین نیروی انسانی جهت عملیات مربوط 
به مشترکین در سطح استان )در قالب سود 

مدیریتی(
2001001340000027جاری96,317,183,2524,815,859,16312

4

عملیات نگهداري و تعمیرات و رفع اتفاقات 
شبكه توزیع و انشعاب و خطوط انتقال و 

تاسیسات مرتبط با خطوط مذكور در تمام 
ساعات شبانه روز دورود، چالانچولان

2001001340000028جاری9,712,746,599485,637,33012

اجرای شبکه آب داخلی روستای تاف تافینه 5
2001001340000029عمرانی18,910,481,191945,524,0604شهرستان چگنی

آگهی مناقصه عمومی 
شهرداري تاكستان در نظردارد به اس�تناد موافقتنامه ش�ماره 344664 مورخ 1400/7/24 سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی اجراي پروژه عملیات عمرانی کانال المهدی ) عج (   به شرح زیر را ازطریق مناقصه 

عمومي  به پیمانكاران واجد شرایط وصلاحیت  واگذارنماید .
1- موضوع مناقصه : 

 پروژه عملیات عمرانی کانال المهدی ) عج ( شهرداری تاکستان با برآورد اولیه به مبلغ کل 8/296/850/000  
ریال  بمدت 7 ماه شمسی. 

از متقاضیان ش�رکت درمناقصه دعوت می شود ،پس از انتشار آگهی جهت دریافت اسناد مناقصه به 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستادایران  ( به آدرس   www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.

مشخصات و توضیحات:
- کلیه مراحل فرآیند مناقصه  شامل دریافت فایل اسناد ، ارائه تصویر پرداخت تضمین شرکت در مناقصه، 
ارسال پیشنهاد قیمت ، انصراف از شرکت در مناقصه ، بازگشایی فایل پاکات ، اعلام به برنده و ... در بستر 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت امکان پذیر می باشد . 
- شرکت کنندگان می بایست تا ساعت و تاریخ مشخص ش�ده در اسناد پاکات الف- و ب و پیشنهاد 
قیمت خود را در سامانه ثبت و بارگذاری و اصل پاکت الف را نیز تا مهلت معین شده به دبیرخانه شهرداری 

تاکستان تحویل نمایند. 

شناسه آگهي : 1320408

شهرداري تاكستان

سامانه پيامكي 

مخاطبان عزیز مي توانند
 نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 

مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این 
سامانه پیامك نمایند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

به اطلاع كلیه سهامداران ممتاز مي رساند مجمع سالیانه صندوق سرمایه گذاري  روزنامه تعادل 
مشترك نقش جهان، در روز چهارشنبه مورخ 1401/03/11 راس ساعت 10:00 به 
نشاني بلوار نلسون ماندلا، خیابان پدیدار، پلاك 54، طبقه اول با دستور جلسه 

به شرح زیر برگزار مي گردد:
1- استماع گزارش مدیر در خصوص وضعیت و عملكرد صندوق براي سال مالي 

منتهي به 1400/12/29؛
2- استماع گزارش حس�ابرس در خصوص صورت هاي مالي حسابرسي شده 

سال مالي منتهي به 1400/12/29؛
3- تصمیم گیري در خصوص تصویب صورت هاي مالي سال مالي 1400/12/29؛

4- تعیین حسابرس صندوق براي سال مالي منتهي به 1401/12/29؛
5- تعیین روزنامه كثیرالانتشار جهت درج آگهي هاي صندوق براي سال مالي 

منتهي به 1401/12/29؛
6- سایر موارد در اختیار مجمع.

 آگهي دعوت به مجمع ساليانه منتهي به 1400/12/29 
صندوق سرمايه گذاري مشترك نقش جهان

ثبت شده به شماره 30534 و شناسه ملي 10320832729

براي كسب اطلاعات بیشتر به سایت https://jahanfund.com مراجعه فرمایید.



تعادل |
رييس اتاق ايران در نشست هيات نمايندگان، سه گام مهم 
در مس��ير اصلاحات اقتصادي را به دولت ارايه داد. ثبات 
متغيرهاي اقتصاد كلان به ويژه نرخ ارز اولين گام مهمي 
است كه مورد اشاره قرار گرفت. ثبات نه به معناي تعيين 
نرخ ارز و دخالت در بازار؛ بلكه هدف تشويق صادرات براي 
ورود ارزهاي بيشتر و مديريت هوشمندانه تقاضاي ارز است. 
دومين گام مهم اينكه سازوكار قيمت به تنهايي موجب 
اصلاح فرآيند توليد نيست؛ چراكه ساختار توليد بسياري از 
كالاهاي اساسي، مانند »مرغ، تخم مرغ، لبنيات، روغن و ...« 
كه مشمول تصميم اخير دولت قرار گرفته، داراي ايرادهاي 
جدي است كه آن هم نتيجه »نوع سياست هاي حمايتي 
دولت از توليد«، »نحوه قيمت گذاري نهاده هاي توليد نظير 
آب وانرژي« و »شيوه سياست هاي ارزي و تجاري كشور 
بوده« و از آنسو، تحريم ها دسترسي به فناوري هاي نوين را 
دشوار كرده؛ كه اينها موجب شده تا قيمت تمام شده واقعي 
نسبت به ساير كشورها بالاتر باشد. بنابراين اين مشكلات 
صرفاً از طريق حذف ارز ۴۲۰۰ توماني رفع نخواهد شد و 
لازم است وزارتخانه هاي مرتبط برنامه هاي جدي و روشني 
براي اصلاح س��اختارهاي توليد كالاهاي اساسي داشته 
باشند. س��ومين اقدام براي موفقيت اصلاحات اقتصادي 
دولت، پايبندي به س��ازوكارهاي بازار و انحصار زدايي در 
توليد و تجارت خارجي ضروري است. اين درحالي است 
كه انحصار واردات برخي نهاده ها به دو سازمان دولتي داده 
شده، كه تجربه نشان داده، حذف بخش خصوصي و ايجاد 
انحصار واردات آنهم به دولت موجب حذف رقابت و كارايي 
در اين بازار مي شود كه به نوعي گام رو به عقب در ساختار 
اقتصادي كشور به حساب مي آيد. به ويژه آنكه با توجه به 
حذف ارز ترجيحي، ديگر شائبه انگيزه رانتي براي واردات 

كالاهاي مذكور وجود ندارد. 

  چند گام براي اصلاحات اقتصادي
در بيس��ت و دومين نشست هيات نمايندگان اتاق ايران، 
حواشي اخير ايجاد شده درباره اتاق ايران، نقد اصلاحات 
ارزي و سياست يارانه اي دولت و همچنين وضعيت عوارض 
وضع شده بر ماشين آلات توليدي و صنعتي مورد واكاوي 
قرار گرفت. غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران سخنانش 
را در چهار محور اهميت توليد دانش بنيان، هجمه ها عليه 
اتاق ايران، سياس��ت هاي اقتصادي جديد دولت و حذف 
معافيت حقوق ورودي ماش��ين آلات توليدي و صنعتي 
بيان كرد. رييس اتاق ايران در ادامه س��خنانش با اشاره به 
بي توجهي دولت نسبت به پيشنهادهاي بخش خصوصي 
در ح��ذف ارز ۴۲۰۰ توماني گفت: همت دولت در اصلاح 
سياس��ت مزبور را ارج مي نهيم؛ اما در ادامه سياست هاي 
اصلاح گرايانه لازم است سه نكته براي موفقيت اين حركت 
مدنظر قرار گيرد. او با بيان اينكه قبل از هر چيز راه حل هاي 
فوري براي كمك به معيشت مردم بايد در اولويت قرار بگيرد 
بيان كرد: ثبات متغيرهاي اقتصاد كلان به ويژه نرخ ارز اولين 
موضوع داراي اهميت است. نكته ديگر اينكه سازوكار قيمت 
به تنهايي موجب اصلاح فرآيند توليد نيست. واقعيت اين 
است كه ساختار توليد بسياري از كالاهاي اساسي در كشور 
مانند مرغ، تخم مرغ، لبنيات، روغن و ... كه مشمول تصميم 
اخير دولت قرار گرفته، داراي ايرادهاي جدي است. مثلًا 
مقياس توليد بسياري از توليدكنندگان اقتصادي نيست. 
فناوري توليد بسياري از بنگاه ها قديمي است و الي آخر. 
اين ساختار توليد، خود نتيجه نوع سياست هاي حمايتي 
دولت از توليد، نحوه قيمت گذاري نهاده هاي توليد نظير آب 
و انرژي و درنهايت شيوه سياست هاي ارزي و تجاري كشور 
بوده، تحريم ها نيز دسترسي به فناوري هاي نوين را دشوار 
كرده و همه اينها موجب شده است تا قيمت تمام شده واقعي 

نسبت به ساير كشورها بالاتر باشد. او با بيان اينكه مشكلات 
صرفاً از طريق حذف ارز ۴۲۰۰ توماني رفع نخواهد شد و لازم 
است وزارتخانه هاي مرتبط برنامه هاي جدي و روشني براي 
اصلاح ساختارهاي توليد كالاهاي اساسي در كشور داشته 
باشند تاكيد كرد: اتاق ايران آمادگي خود را براي مشاركت 
در تهيه چنين برنامه هايي اعلام مي كند. شافعي سومين 
نكته براي موفقيت اصلاحات اقتصادي دولت را پايبندي به 
سازوكارهاي بازار و انحصار زدايي در توليد و تجارت خارجي 
دانست و ادامه داد: يكي از استدلال هايي كه براي لزوم حذف 
ارز ۴۲۰۰ توماني بيان مي شد رانت واردكنندگان كالاها و 
نهاده هايي بود كه با اين نرخ واردات انجام مي دادند. در كمال 
تعجب هم زمان با حذف ارز ۴۲۰۰ توماني، انحصار واردات 
برخي نهاده ها به سازمان هاي دولتي داده شد. تجربه نشان 
داده است كه ايجاد انحصار عرضه دولتي در بازار منجر به 
كاهش كيفيت و افزايش هزينه هاي تمام شده مي شود و 
در نتيجه بازار از عملكرد بهينه خود فاصله مي گيرد. حذف 
بخش خصوصي و ايجاد انحصار واردات آن هم فقط به دو 
ش��ركت دولتي موجب حذف رقابت و كارايي در اين بازار 
مي ش��ود كه به نوعي گام رو به عقب در ساختار اقتصادي 
كشور به حساب مي آيد. به ويژه آنكه با توجه به حذف ارز 
ترجيحي، ديگر شائبه انگيزه رانتي براي واردات كالاهاي 
مذك��ور وجود ن��دارد و حضور بخ��ش خصوصي نه تنها 
هزينه اي براي دولت نخواهد داشت بلكه به پويايي بازارهاي 
مربوطه كمك مي كند. او افزود: همچنين اقدام دولت به 
قيمت گذاري دس��توري كالاها در شرايط جديد و بدون 
توجه به افزايش هزينه هاي تمام شده سركوب توليد را در 

پي خواهد داشت كه حتماً بايد از آن پرهيز كرد.

  انتقاد از لغو معافيت حقوق ورودي توليد
شافعي در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اشاره به لغو 
معافيت مالياتي واردات ماشين آلات خط توليد در قانون 
بودجه سال جاري گفت: در شرايطي كه افزايش حقوق و 
عوارض گمركي در نتيجه حذف ارز ۴۲۰۰ توماني بر هزينه 
اقلام توليدي افزوده است و به واسطه تحريم هاي خارجي 
و كاهش ارزش پول ملي تأمين مواد اوليه و حمل ونقل نيز 

پرهزينه تر از قبل ش��ده است، لغو معافيت ماشين آلات و 
تجهيزات توليدي از پرداخت حقوق ورودي آثار سوئي بر 
توليد داشته و با افزايش قيمت تمام شده محصولات داخلي 
و از بين رفتن مزيت رقابتي آنها در بازارهاي جهاني تهديد 
جدي پيش روي توليد و صادرات كشور محسوب مي شود.

او تاكيد كرد: تجارت سنوات گذشته نشان داده است كه 
تصميمات از اين قبيل باعث بالا رفتن هزينه توليد و كاهش 
رغبت فعالان حوزه صنعت در به روزرساني ماشين آلات و 
تجهيزات يا راه اندازي واحدهاي توليدي جديد شده است.

شافعي درباره اهميت توليد دانش بنيان با توجه به نام گذاري 
سال گفت: طبق گزارش هاي رسمي منتشر شده توسط 
مركز بهره وري ايران، بهره وري كل عوامل توليد در ايران بين 
سال هاي ۹۱ تا ۹۹ به طور ميانگين رشد منفي ۱,۲ درصدي 
را تجربه كرده كه با توجه به انقلاب دانش بنيان در سطح 
بين المللي و رشد خارق العاده بهره وري در ساير كشورها 
اين روند يك فاجعه براي اقتصاد ايران به حساب مي آيد. 
همچنين رتبه ايران از زاويه پيچيدگي اقتصادي طي ۲۰ 
سال گذشته تقريباً در بازه ميان رتبه ۶۰ و رتبه ۸۰ نوسان 
كرده است. او افزود: اين روند به روشني نشان مي دهد كه 
طي ۲۰ سال اخير، توان استفاده مولد از دانش در اقتصاد 
كشور هيچ رشد قابل ملاحظه اي را تجربه نكرده و همچنين 
به روشني نشان مي دهد كه كشور نتوانسته است در مسير 
دانش بنيان گام بردارد. ش��افعي تاكي��د كرد: صميمانه 
به مس��وولان كش��ور توصيه مي كنيم كه از رويكردهاي 
شعارگونه و تكيه بر شاخص هاي فرماليته اي مانند تعداد 
شركت هاي دانش بنيان در اين زمينه پرهيز شود و به طور 
مشخص معيار افزايش بهره وري و توسعه صادرات فناورانه 
مبتني بر دانش را در صدر اولويت ها و سياست گذاري هاي 
خود مبني بر حركت به سمت اقتصاد دانش بنيان قرار دهند.

  حقايق به زودي روشن مي شود
رييس اتاق ايران در ادامه با اشاره به هجمه هاي اخير عليه 
اتاق ايران از آغاز حسابرسي شوراي عالي نظارت از منابع 
و مصارف ات��اق خبر داده و گفت: ما در هيات رييس��ه در 
چهارچوب قوانين مصوب و همچنين آيين نامه ها و ضوابطي 

كه شوراي علي نظارت و هيات محترم نمايندگان اتاق ايران 
تصويب كرده است آمادگي پاس��خگويي داريم. شافعي 
ادامه داد: آنچه در چند وقت اخير مطرح شد نه بي سابقه 
است و نه عجيب و تحليل دقيق و واضحي از علل و اسباب 
آن داريم؛ اگرچه بيآن همه آن را در اين مقطع به مصلحت 
نمي دانيم. هيات رييس��ه اتاق ايران تاكنون با محور قرار 
دادن منافع ملي سعي كرده تا موضوعات مطروحه را كمتر 
به فضاي عمومي بكشاند و از طريق سازوكارهاي دروني 
خود، مذاكره با وزراي محترم دولت و نمايندگان محترم 
مجلس و همچنين ارايه اطلاعات لازم موضوع را به مسير 
درست هدايت كند؛ چراكه مطمئن هستيم بزرگان كشور 
در هر سه قوه در اين قضايا دخالتي ندارند و بزودي بسياري 

از موضوعات روشن خواهد شد.
او تاكيد كرد: هيات رييس��ه اتاق ايران بنا بر وظيفه خود، 
پيگيري هاي حقوقي، قضاي��ي و اداري لازم را انجام داده 
اس��ت. اگرچه معتقديم طرح تحقيق و تفحص با وظايف 
قانون گذار محترم و فلسفه تحقيق و تفحص در امور كشور 
منافات دارد؛ اما با توجه به تصويب آن، همكاري بس��يار 
كاملي با هيات محترم تحقيق و تفحص خواهيم داشت تا 
واقعيت ها روشن شود. ما از هيچ متخلفي حمايت نكرده و 
نخواهيم كرد. خود را هم مبرا از خطا و اشتباه نمي دانيم؛ اما 
اطمينان داريم نه تيترهاي جنجالي و نه توييت هاي آتشين، 

معيار بررسي هاي حقوقي و قضاوت هاي قانوني نيست.
عليرضا محمدي دانيالي، عضو هيات نمايندگان اتاق ايران 
و از فعالان صنعت لوازم خانگي هم در نطق پيش از دستور 
اين نشست، گفت: اتاق ايران بر اساس قانون، مشاور سه قوه 
است و در شرايطي كه اقتصاد كشور تا حد زيادي به صورت 
دولتي و شبه دولتي اداره مي شود، حمله به استقلال نسبي 
اتاق ايران اقدامي نادرست و بسيار مخرب است. محمدي 
دانيالي تأكيد كرد: نبايد اجازه داد با تغيير قانون اتاق ايران، 
جايگاه بخش خصوصي را در كشور تضعيف شود و در اين 
وادي لازم است كه كليه اركان و اعضاي اتاق ايران از تماميت 
خود دفاع كنند. او بررسي ساختار دروني، آسيب شناسي 
و اصلاح، تلاش در راستاي تقويت شفافيت و تدوين برنامه 

جامع و بلندمدت اتاق ايران را پيشنهاد داد. 
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 كاهش تعرفه واردات 
ضروري است

رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو با بيان اينكه در 
حال حاضر بازار خودرو در ركود كامل به س��ر مي برد و 
خريد و فروش تقريبا انجام نمي ش��ود، گفت: با توجه 
به مصوبه آزاد شدن واردات خودرو، بايد تعرفه كاهش 
يابد و خودروهاي باكيفيت وارد شود. سعيد موتمني 
در گفت وگو با خبرگزاري فارس درباره آخرين وضعيت 
بازار خودرو اظهار داشت: بازار خودرو در ركود كامل به 
سر مي برد و خريد و فروش تقريبا انجام نمي شود. رييس 
اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو بيان داشت: 
البته قيمت خودرو نسبت به شب عيد حدود ۱3 تا ۱۴ 
درصد افزايش يافته است. وي با بيان اينكه بعد از اعلام 
آزاد سازي واردات خودرو  خريد و فروش چنداني در بازار 
انجام نمي شود، گفت: خريداران خريد انجام نمي دهند 
و بازار در انتظار جزييات چگونگي واردات خودرو از قبيل 
عوارض است.  موتمني بيان داشت: هفته گذشته برخي 
از رس��انه ها رشد قيمت خودرو در بازار را اعلام كردند و 
حتي يكي از رسانه ها نوش��ت كه قيمت پرايد به ۲۲5 
ميليون تومان رسيده است اين در حالي است كه واقعا 
قيمت پرايد به اين ميزان افزايش نيافت و اگر هم افزايشي 
صورت گرفت معامله اي انجام نمي شد.  وي  بيان داشت: 
  در صورتي كه عرضه متناسب با تقاضا باشد قطعا قيمت ها 
به تعادل مي رسد در غير اين صورت نمي توان قيمت ها را 
كنترل كرد. موتمني در مورد عرضه برخي خودروهاي 
چيني در سامانه يكپارچه عرضه خودرو، گفت: برخي 
خودرو هاي چيني امروز با قيمت هاي بالاي 5۸۰ و ۹۰۰ 
ميليون تومان در سامانه هاي رسمي عرضه مي شود و 
حدود 3۰ هزار دلار قيمت گذاري شده است در حالي 
كه قيمت واقعي اين خودروها نصف اين قيمت تعيين 
شده هم نيست ، واقعا چه نهادي قيمت اين خودروها 
را تعيين كرده اس��ت و واسطه گران چقدر قرار است به 
ازاي هر خودرو سود ببرند؟  موتمني با بيان اينكه خريدار 
خودرو به دنبال كيفيت است، گفت: با توجه به مصوبه آزاد 
شدن واردات خودرو، بايد تعرفه كاهش يابد و خودروهاي 
با كيفيت وارد ش��ود.  رييس اتحاديه نمايشگاه داران و 
فروشندگان خودرو درباره قيمت هاي فعلي محصولات 
توليد داخل اظهار داش��ت: در حال حاضر قيمت پرايد 
۱۱۱ در بازار حدود ۲۰۲ ميليون تومان، قيمت فيديليتي 
حدود يك ميليارد و ۲۲۰ ميليون تومان و ديگينيتي يك 
ميليارد و 3۴۰ ميليون تومان و ۲۰۶ تيپ دو حدود 3۰۰ 

ميليون تومان است.

گشايش در آزادي پول هاي 
بلوكه شده ايران در ژاپن

رييس كميته مشترك ايران و ژاپن گفت: گويا در مورد 
پول هاي بلوكه شده ايران در ژاپن گشايش هايي ايجاد 
شده است اما چون اطلاعات آن را دقيقا افشا نمي كنند، 
در نتيجه ما هم با حدس و گمان در اين زمينه صحبت 
مي كنيم. بهرام شكوري در گفت وگو با ايلنا درباره سطح 
مبادلات كنوني ايران با ژاپن گفت: سطح مبادلات ايران 
با ژاپن نسبت به گذشته تغييري نكرده است. ژاپني ها 
نوعا شركاي امريكايي ها و سرمايه گذاري هاي مشتركي 
با ايران و امريكا دارند و از اين تحريم ها بسيار متاثر هستند. 
در نتيجه سطح روابط ما هنوز نزديك به صفر است ولي 
ژاپني ها اميدوار هستند كه برجام به نقطه اي برسد تا اين 

روابط گسترش يابد.
وي افزود: قبل از عيد نوروز؛ سازمان توسعه تجارت ژاپن 
جلس��اتي با اتاق بازرگاني ايران داشتند كه علاقه مند 
بودند، زمينه هاي همكاري با ايران را مشخص كنند، به 
خصوص با كمپاني هاي متوسطي كه در ژاپن وجود دارد. 
درواقع بايد بتوان از الان اين بستر را فراهم كرد و مقدمات 
آن را انجام داد تا اگر برجام عملياتي ش��د، مقدمات آن 
شكل گرفته باشد. با توجه به تغيير و تحولاتي كه در اتاق 
ايران بود كمي اين موضوع مغفول ماند كه اميدوارم از 
هفته آينده، بتوانيم اين مذاكرات را شروع كرده و استمرار 
آن موجب شود كه سريعا بعد از برجام اين ارتباط برقرار 
و توسعه يابد. شكوري درباره نوع مبادلات ايران و ژاپن 
خاطرنشان كرد: نوعا آنچه كه قبلا بيشتر ژاپن خريدار 
آن از ايران بود يكسري محصولات معدني و در كنار آن 
يكس��ري خاويار، ميگو، محصولات غذايي، آبميوه ها، 
آب انار، خش��كبار و پس��ته ايراني و فرش بود. ايران در 
حوزه هاي مختلف مي تواند با ژاپن ارتباط داشته باشد 
كه يكي صنعت توريسم است. ژاپني ها بسيار علاقه مند 
به تاريخ و آثار باستاني ايران هستند.اگر بتوانيم شرايطي 
را مهيا كنيم كه توريست هاي ژاپني بتوانند به راحتي به 
ايران بيايند و جاذبه هاي گردشگري و تاريخي ايران را 
ببينند، مي تواند درآمدزايي خوبي براي كشور داشته 
باشد. ايراني ها هم علاقه مند به رفتن به ژاپن هستند، 
البته علاقه مندي ژاپني ها بيشتر از ايراني هاست، چون 
هزينه س��فر براي ژاپني ها كمتر اس��ت، در نتيجه ما 
مي توانيم توريست خارجي از ژاپن بيشتر داشته باشيم. 
رييس كميته مش��ترك ايران و ژاپ��ن در ادامه افزود: 
نمايشگاه هايي كه تجار ايراني مي توانند در ژاپن شركت 
كنند ه��م زمينه همكاري ديگري اس��ت. به هر حال 
دانش فني و تكنولوژي كه در ژاپن وجود دارد در سطح 
اروپاست و در ماشين آلات صنعتي، آسانسور، بسياري 
از تلفن ه��ا و كالاهاي ديگري كه اس��تفاده مي كنيم، 
مي توان از ژاپن بهره مند شد.  وي ادامه داد: شايد يكي 
از اين زمينه هايي كه در آينده اتفاق بيفتد اين باشد كه 
به جاي توليد خودروهاي بي كيفيت در كشور، برندهاي 
خوب خودروس��ازي ژاپن مثل تويوتا بتوانند به ايران 
بيايند و با سرمايه گذاري بيشتر در ايران بتوان از ظرفيت 
بالاي تكنولوژي ژاپن در اين حوزه استفاده كرد. شكوري 
درباره وضعيت پول هاي بلوكه شده ايران در ژاپن بيان 
كرد: گويا گشايش هايي در اين مورد ايجاد شده است اما 
چون اطلاعات آن را دقيق افشا نمي كنند، در نتيجه ما 
هم با حدس و گمان در اين زمينه صحبت مي كنيم. اما 
هم كره و هم ژاپن با چراغ سبزي كه امريكا نشان داده 
بود، علاقه مند بودند كه پول هاي ايران را بدهند. حال آن 
را داده اند يا خير، خيلي اطلاع ندارم و وزارت امور خارجه 

بيشتر در جريان اين كار است.

مراسم گسترده روز ملي 
مقاومت و پايداري در 5 شهر

نشس��ت خبري مديرعامل بنياد چهارم خرداد، صبح 
ديروز برگزار ش��د. سردار غلامحس��ين سردار كلولي 
دزفولي، مديرعامل بنياد چهارم خرداد در اين نشست 
كه به مناسبت روز ملي مقاومت و پايداري )روز دزفول( 
برگزار ش��د با اش��اره به حمله ناجوانمردانه دشمن در 
س��ال 5۹ گفت: علي رغم خرابي ها، جنگ بركاتي نيز 
براي كشور داشت. وي يكي از زيباترين جلوه هاي دفاع 
مقدس را ايستادگي مردم عنوان كرد و گفت: دشمن از 
ايجاد جنگ شهرها دو هدف عمده داشت، يكي شكست 
اراده مردم كه بعد از آن بتواند فشار سياسي به حاكمان 
بياورد و دوم، دس��تيابي به اهداف خود در ش��هرهايي 
بود كه ويژگي هاي راهبردي داشته و در گلوگاه ها قرار 
داشتند. بر اين اساس دزفول يكي از نمونه هاي حملات 
ددمنشانه بود.  س��ردار كلولي دزفولي با اشاره به اولين 
حركت بمباران هوايي ش��هر دزفول در 3۱ ش��هريور 
5۹ اظهار داش��ت: بعد از اينكه حملات از فكه شروع و 
به كرخه رس��يد وقتي به موشك هاي كم برد رسيد به 
وس��يله توپخانه ها دزفول را مورد هدف قرار دادند. اين 
وضعيت بعد از عمليات فتح المبين ادامه داشت و پس 
از آن از موشكهاي راهبردي اسكاد )اولين موشك زمين 
به زمين( استفاده شد. وي با بيان اينكه ۱۸۶ نوع موشك 
به دزفول اصابت كرد كه نيمي از اينها براي ويراني شهر 
بزرگي كفايت مي كرد افزود: نزديك ۸5۰ بمب و راكت 
توسط هواپيماهاي دشمن به دزفول ريخته شد و بيش 
از ۲5۰۰ گلوله در كمتر از يكسال، دزفول را مورد اصابت 
قرار داد. س��ردار كلولي دزفولي با ارايه گزارش هايي در 
خصوص خسارات جاني ناش��ي از جنگ تحميلي بر 
مردم دزفول اظهار داش��ت: ۲۶۰۰ شهيد تقديم نظام 
شد و بيش از ۴۲۰۰ جانباز نتيجه رزم مردم دزفول در 
جبهه بود.وي افزود: همچنين بيش از 5۰۰ نفر از عزيزان 
آزاده و بيش از ۷۰۰ جانباز كه اكثرا قطع عضوي هستند 

نتيجه اين جنگ بود.

اصفهان، اولين كلانشهر ايران 
در نصب پلاك هاي پستي هوشمند 
مديرعامل س��ازمان فناوري اطلاع��ات و ارتباطات 
شهرداري اصفهان گفت: اصفهان اولين كلانشهر ايران 
است كه اقدام به نصب پلاك هاي پستي هوشمند كرده 
است تا پس از ۲۰ سال، املاك شهر شاهد پلاك هاي 
جديد ش��وند. به گ��زارش اداره ارتباطات رس��انه اي 
شهرداري اصفهان، »حميدرضا ابطحي« با اعلام اين 
خبر اف��زود: پلاك هاي داراي كيوآركد در مناطق ۸ و 
۱۰ ش��هر اصفهان نصب شده، قرارداد منطقه ۱۲ نيز 
در حال امضا است و پس از آن، براساس اولويت بندي 
در ساير مناطق نيز پلاكهاي جديد نصب خواهد شد. 
او با بيان اينكه اين اقدام شامل مرحله صحت سنجي 
اطلاعات نيز هست، افزود: امروزه استفاده از اطلاعات 
مكاني و سرويس هاي مكان مبنا در فعاليت هاي شهري 
و ارايه خدمات به شهروندان به طور چشمگيري رو به 
افزايش است و بخش عمده اي از فعاليت ها و خدمات 
شهر وابسته به وجود و به كارگيري اطلاعات مكاني و 
توصيفي دقيقي است كه پلاك هاي پستي ساختمان ها 
به تحقق آن، كمك مي كند. مديرعامل سازمان فناوري 
اطلاعات و ارتباطات ش��هرداري اصفهان اعلام كرد: 
با همكاري معاونت برنامه ريزي و توس��عه س��رمايه 
انساني، معاونت خدمات شهري، سازمان زيباسازي، 
ش��هرداري هاي مناط��ق ۱5گانه و اداره كل پس��ت 
استان اصفهان، عمليات برداشت و به روزرساني بانك 
اطلاعات كدهاي پستي در محل، همراه با توليد و نصب 
پلاك هاي آبي و پستي در مناطق ۱5 گانه شهرداري 

اصفهان در حال اجراست.
به گفته او، از جمله مزاياي استفاده از پلاك هوشمند 
پس��تي، كاهش هزينه هاي اجراي��ي، آنلاين بودن و 
قابليت به روزرساني اطلاعات پلاك، قابليت خوانش 
كيوآركد روي پلاك از فاصله ۱.5 متري، استفاده در 
خدمات اورژانسي و حوادث و قابليت نمايش موقعيت 
مكاني ملك بر روي نقش��ه خواهد بود. ابطحي افزود: 
پيش بيني قابليت ارسال موقعيت مكاني دقيق با اسكن 
باركد مندرج روي پلاك هاي پس��تي به سامانه هاي 
مكان مبن��ا از جمل��ه فروش��ندگان كالا و خدمات و 
تاكسي هاي اينترنتي و پيش بيني قابليت استفاده در 
همه سامانه هايي كه به نحوي از طريق موقعيت هاي 
مكاني در حال سرويس دهي به شهروندان هستند، از 

ديگر مزاياي پلاك هاي هوشمند جديد است.

پاسخگويي مديركل
 راه و شهرسازي استان مركزي 

در ملاقات مردمي 
مديركل راه و شهرسازي اس��تان مركزي: ارتباطات 
مردمي و چهره به چهره جل��ب رضايت ارباب رجوع، 
رعايت حقوق شهروندي و پاسخگويي صريح و شفاف 
را به دنبال دارد.  به گزارش پاي��گاه خبري وزارت راه 
وشهرس��ازي )اس��تان مركزي(، درراس��تاي تكريم 
ارباب رجوع و رسيدگي به مشكلات هموطنان برنامه 
ملاقات مردمي مديركل باحضورمعاونين برگزار شد. 
حميد انعامي مديركل راه و شهرسازي استان مركزي 
دراين جلسه پس از شنيدن صحبت ها ودغدغه هاي 
شهروندان و آگاهي از موضوعات مطرح شده دستورات 
لازم را جهت رفع مشكلات و درخواست ها در چارچوب 
قوانين و مقررات صادر كرد. انعامي دراين خصوص بيان 
داشت: ارتباطات مردمي و چهره به چهره جلب رضايت 
ارباب رجوع، رعايت حقوق شهروندي و پاسخگويي 
صريح و ش��فاف را به دنبال دارد. ش��ايان ذكر اس��ت 
ملاقات مردمي مديركل راه و شهر سازي استان مركزي 
ومعاونين به صورت هفتگي و مستمر برگزار مي شود 
وهموطنان گرامي براي هماهنگي و كسب اطلاعات 
بيشتر مي توانند با مراجعه به اداره كل راه و شهرسازي 
استان يا با ش��ماره 33۱3۶3۸۰درخواست ملاقات 

عمومي با مديركل را ثبت كنند.

رييس اتاق ايران به دولت پيشنهاد داد 

معاون وزير صمت خبر داد

سه اقدام اصلاحي در مسير حذف ارز 4200 توماني

عرضه ۲ هزار قلم لوازم خانگي به بازار با قيمت ثابت
معاون وزير صم��ت از آغاز طرح مب��ارزه با كالاهاي 
قاچاق و تقلبي حوزه لوازم خانگ��ي خبر داد و گفت: 
۲ هزار و ۲۰۰ قلم كالا به بازار ارايه شده كه بيشتر آنها 
بيش از يك سال است كه با همراهي توليدكنندگان 
و تشكل ها افزايش قيمت نداشته اند. »محمدمهدي 
برادران« در هشتمين نشست ستاد »مبارزه با كالاهاي 
قاچاق و تقلبي« كه به رياس��ت وزي��ر صمت برگزار 
شد با اشاره به پيش��رفت ۶۱ درصدي پروژه مبارزه با 
كالاي قاچاق و تقلب��ي لوازم يدكي و قطعات خودرو، 
افزود: استان هاي تهران، همدان، هرمزگان و مركزي 
بيشترين همكاري را با اين طرح داشتند. وي، همراهي 
خوب توليدكنندگان و رشد شاخص ها در حوزه ثبت 
شناس��ه و فاكتور را مورد توجه قرار داد و گفت: ثبت 
فاكتور قطعات خودرو در سامانه جامع تجارت تا 3۱ 
ارديبهشت ماه رشد ۱۰ درصدي داشته است كه نشان 
از اين همراهي و روند مثبت طرح دارد. رييس س��تاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز وزارت صمت تصريح كرد: ۱5 
خردادماه حداكثر زماني است كه واحدهاي توليدي 
بايد به طرح شناسه كالا بپيوندند و از اين تاريخ به بعد 
توليد كالاهايي كه شناسه و كد رهگيري ندارند، بايد 
متوقف شود. برادران، همچنين از استان ها خواست كه 
واحدهاي توليدي را براي پيوستن به اين طرح فعال 
كرده و همچنين به واحدهاي بدون مجوز، مجوزهاي 

لازم را ارايه دهند.

  اجرايي شدن مرحله دوم طرح مبارزه
با قاچاق كالا

وي ادامه داد: مرحله دوم طرح مبارزه با قاچاق كالا از 
اين هفته اجرايي شده است و در اين مرحله وارد حوزه 
لوازم خانگي شده ايم، سطح اول مبارزه با قاچاق كالا در 

حوزه قطعات يدكي خودو بود كه پيشرفت خوبي در 
حدود ۶۱ درصد داشته است و تداوم دارد.

معاون صنايع عمومي وزارت صمت، با يادآوري اينكه با 
همراهي انجمن تخصصي لوازم خانگي زيرساخت هايي 
از پيش براي اين موضوع فراهم شده بود، تأكيد كرد: 
بيش��تر محصولات داراي كد شناسه و كد رهگيري 
هستند و توليدات داخلي نيز رصد مي شوند، اكنون با 
كمك رسانه ها بايد همراهي مردم را افزايش دهيم كه با 
افزايش كيفيت توليدات داخلي و تمهيدات انجام شده 

اين موضوع نيز انجام خواهد شد.
برادران تصريح كرد: روند روبه رشد توليد لوازم خانگي 
در ماه هاي اخير با اجراي ط��رح مبارزه با قاچاق كالا 
افزايش خواهد داش��ت و به موفقيت هاي بيش��تري 

خواهيم رسيد.
رييس س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز وزارت صمت 
در ادامه سخنان خود با تأكيد بر اينكه مردم در موقع 
خريد لوازم خانگي به شناسنامه كالا )كد شناسه( توجه 
داشته باشند، افزود: هر كالاي لوازم خانگي نيز يك كد 
رهگيري دارد كه باعث متمايز شدن آن مي شود، اين 
كد در همه مراحل، قابل رهگيري براي اصالت كالا و 

قابل استفاده در ضمانتنامه و قابل رصد و پايش است.
وي با اعلام اينكه براي كالاهاي وارداتي نيز دريافت كد 
رهگيري انجام مي شود، عنوان كرد: اين كد رهگيري 
قابليت رص��د دارد و كالاهاي واردات��ي را از كالاهاي 

قاچاق و تقلبي متمايز مي كند.
رييس س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز وزارت صمت 

تصريح كرد: هرگونه همراهي و كمك در ورود كالاي 
قاچاق و تقلبي به كشور )ش��امل بيمه كالا، عرضه و 
ضمانت و....( در حكم مساعدت در كالاي قاچاق است 

و مشمول برخورد قانوني مي شود.
همچنين »محسن شكرالهي« مديركل دفتر صنايع 
لوازم خانگي و اداري وزارت صمت نيز در گزارش��ي از 
پيشرفت 33 درصدي پروژه مبارزه با كالاي قاچاق و 

تقلبي لوازم خانگي خبر داد.
»مرس��ل صديق« ريي��س انجم��ن توليدكنندگان 
قطعات يدكي لوازم خانگي نيز پس از پايان نشس��ت 
در جمع خبرنگاران بيان داشت: در دهه گذشته رشد 
بسيار خوبي در صنعت لوازم خانگي انجام شده است 
و لوازم خانگي ايران علاوه بر رقابت در عرصه داخل در 
بازارهاي جهاني هم موقعيت خود را پيدا مي كنند و 
اكنون لوازم خانگي داخلي ۱5 درصد زير قيمت منطقه 

به بازار داخل عرضه مي شود.
وي بزرگ ترين معضل ح��وزه لوازم خانگي را قاچاق 
دانس��ت و گفت: در حوزه قطعات يدكي لوازم خانگي 
اميدواريم به همت وزارت صمت، واردات محصولاتي 
كه در داخل توليد مي ش��ود متوقف ش��ود و آمادگي 
در انجم��ن براي همراهي ب��ا وزارت صمت و دريافت 
كد شناسه و كنترل س��امانه اي براي مبارزه با قاچاق 

وجود دارد.
همچنين »عباس هاشمي« دبيركل انجمن صنايع 
لوازم خانگي اي��ران در جمع خبرنگاران گفت: قاچاق 
كالا و همچنين واردات بي رويه به طور يقين برنامه ريزي 

واحدهاي توليدي داخلي را با مشكل روبرو مي كند.
وي تأكيد كرد: ضمن لزوم تأمين نياز مصرف كنندگان 
داخلي، اما محصولات واردات��ي نيز بايد مورد رصد و 

پايش مداوم و مستمر قرار بگيرد.
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خبرروز

مورد مشكوكي از ابتلا به آبله ميموني در كشور مشاهده نشده است
سرپرست مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: در خصوص آبله ميموني، تاكنون مورد 
مشكوك و خاصي نداشته ايم و شبكه بهداشتي كشور هر مورد مشكوكي را بررسي مي كند. پدرام پاك آيين افزود: آبله ميموني، يك 
بيماري ويروسي و از دسته ويروس آبله انساني است. در حال حاضر ۱۵ كشور دنيا موارد مشكوك اين بيماري را گزارش كرده اند. در 
اين ۱۵ كشور، ۱۹۷ مورد مشكوك گزارش شده و ۱۰۸ مورد تشخيص قطعي در دنيا داده شده است. او با بيان اينكه فعلا مشكلي در 
خصوص اين بيماري در كشور وجود ندارد، افزود: وزارت بهداشت، افراد مشكوك را بررسي مي كند تا از عدم ابتلاي آنها به آبله ميموني 
اطمينان حاصل كند. همچنين درباره پيشگيري و درمان اين بيماري، متن راهنمايي تدوين شده كه در اختيار دانشگاه ها قرار مي گيرد.

ادامهازصفحهاول

 پساكرونا 
و چالش هاي پيش رو

مي توانن��د در زمينه رفع اي��ن چالش ها قدم هاي 
مثبتي بردارند. همه ما خوب مي دانستيم كه دوران 
پسا كرونا قرار اس��ت دوران سختي باشد. شرايط 
دشوار است، اما متاس��فانه تصميم هاي نادرست 
هم باعث شده تا اين دشواري بيش از پيش به نظر 
بيايد. يكي از مشكلاتي كه ما هميشه و در همه حال 
در كشور خود با آن دس��ت و پنجه نرم مي كرديم 
بي توجهي به اس��تفاده از تخصص افراد متخصص 
و نخبه در زمينه هاي مختلف اس��ت. اينكه تعهد 
به تنهايي جاي تخصص را بگيرد باعث مي ش��ود 
تا بس��ياري از كارها آن طور كه بايد و ش��ايد پيش 
نروند. در حال حاضر جاي خالي نخبگان اقتصادي 
در شرايط امروز كشور به وضوح احساس مي شود. 
جاي خالي متخصصان اجتماعي در اين ش��رايط 
كاملا مشخص اس��ت. اينكه دولت در زمينه هاي 
مختلف از متخصصان واقع��ي و نخبگان حقيقي 
مش��ورت بگيرد، مي تواند بسياري از گره هاي كور 
ش��رايط امروزي را باز كند. وجود كرونا در كش��ور 
به ما نش��ان داد كه متاسفانه در ش��رايط بحراني 
نمي توانيم تصميم هاي درست و به موقع بگيريم. 
اتفاقي كه در كرونا رخ داد مي توانس��ت بسيار كم 
هزينه تر باش��د اما به دليل بي توجهي و البته عدم 
مش��ورت با متخصصان واقعي امر ب��ه مرگ و مير 
تعداد بيشتري از هموطنان ختم شد. اما هر چه بود 
بالاخره توانستيم به توسعه واكسيناسيون در سراسر 
كشور بر اين پاندمي مرگبار هم غلبه كنيم. حالا اما 
نياز به رفع مشكلات و موانع اقتصادي و معيشتي 
داريم. در حال حاضر بيشترين آسيب متوجه قشر 
كارگر جامعه است. بازنشستگان و ديگر اقشار نيز 
در فشار به سر مي برند و بايد هر چه زودتر راه حلي 
براي رفع اين مشكلات انديشيده شود. براي اين كار 
به همدلي اجتماعي نيازمنديم. به اينكه هم مردم و 
هم مسوولان دست به دست هم بدهند، بايد دولت 
از نخبگان حوزه هاي مهم اقتصادي و اجتماعي در 
اين زمينه كمك بگيرد. با راه حل هايي كه بنيادي 
نيستند تنها درد را تسكين مي دهيم اما منشأ آن را 
درمان نمي كنيم و اين در طولاني مدت مي تواند به 
ضرر ما تمام شود. مشكلات معيشتي و اقتصادي 
را نمي توان يكشبه حل كرد، اما نمي توان از مردم 
هم انتظار داش��ت كه تنها آنها باشند كه درد و 
ناكامي را تجربه كنند. چالش هاي كنوني قابل 
حل شدن هستند اما نياز به همت عالي دارند. 
ما دوران پسا كرونا را هم مي توانيم مانند دوران 
كرونا و آن روزهاي تلخ پش��ت سر بگذاريم و به 
ساحل آرامش برس��يم اما اين وضعيت زماني 
اتفاق خواهد افتاد كه قدر متخصصان و نخبگان 
خ��ود را بداني��م و در پيدا ك��ردن راهكارهاي 
بلندمدت براي سر و س��امان دادن به وضعيت 
اقتصادي و اجتماعي كشور از آنها كمك بگيريم.

رويداد

۱۲۸ گونه جانوري و مهره دار كشور در معرض خطر انقراض

سرپرس��ت معاونت محيط زيست طبيعي و تنوع 
زيستي سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به 
از بين رفتن زيستگاه مناسب گونه هاي جانوري در 
كشور گفت: امروزه چون زيستگاهي براي ما باقي 
نمانده است، تلاش ها براي پيشگيري از انقراض يوز 
به نتيجه نرس��يده است. حسن اكبري در همايش 
روز جهاني تنوع زيستي با بيان اينكه در بسياري از 
مناطق بكر دسترسي هايي نظير جاده ايجاد شده 
است و بس��ياري از گونه هايي كه به حضور انسان 
حس��اس بودند از همين رو آسيب ديده اند، اظهار 
كرد: يكي از مهم ترين مش��كلات ما تغيير اقليم و 
خشكسالي هاي مستمر است كه در كنار آن شاهد 
تخريب گس��ترده نيز هس��تيم. او تصريح كرد: به 
جرات مي توان گفت امروزه در مناطق آزاد چيزي 
به اس��م زيستگاه نداريم و زيس��تگاه مناسب گونه 
آهو ديگر در كشور وجود ندارد چراكه جاده سازي 
زياد باعث شده است زيستگاه دشتي مناسب براي 
اين گونه ها نداش��ته باشيم. اكبري با بيان اينكه در 
حال حاضر به جز مناطق آزاد در مناطق چهار گانه 
نيز از نظر زيستگاه مناس��ب جانوري وضع خوبي 
نداريم، گف��ت: در مناطق چهارگانه در حال حاضر 
بيش از ۵۸۰۰ كيلومت��ر راه اصلي، ۵۵۰ كيلومتر 
بزرگراه، بي��ش از ۳۰۰۰ خطوط انتقال س��وخت 
و بي��ش از ۱۸۰۰ كيلومتر برق فش��ار قوي داريم. 
سرپرس��ت معاونت محيط زيست طبيعي و تنوع 
زيستي س��ازمان حفاظت محيط زيست، با اشاره 
به اهمي��ت وجود ضوابط قوي ب��راي جلوگيري از 
تخريب زيس��تگاه هاي جانوري، ادامه داد: در اين 
راستا لايحه اي را تنظيم كرديم و اگر مجلس و دولت 
كم��ك كنند اين اتفاق مهم بيفتد، بخش��ي از اين 
مسائل قابل مديريت است اما با ضوابط فعلي براي 
مقابله با تخريب زيستگاه خيلي ابزار مهمي نداريم.

    كاهش تنوع ژنتيكي
 گونه هاي شاخص كشور

او در بخش ديگري از س��خنان خود با بيان اينكه پايش 
گونه هاي ش��اخص كش��ور يكي از فعاليت هاي اصلي 
سازمان حفاظت محيط زيست است، اظهاركرد: پايش 
پنج گونه شاخص كشور يعني قوچ و ميش، كل و بز، آهو، 
جبير و گور خر هر ساله توسط اين سازمان انجام مي شوند. 
سرپرست معاونت محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت ادامه داد: حدود ۲۱۵ 
هزار راس از اين پنج گونه ش��اخص در مناطق حفاظت 
شده كشور داريم و اين آمار كمتر از ۱۰ درصد آمار اواخر 
دهه ۴۰ براي اين پنج گونه است. درواقع تنوع ژنتيكي 
اين گونه هاي ش��اخص را در اين مدت از دست داده ايم. 
به گفته اكبري اين سازمان هر ساله نزديك به ۱.۵ تا دو 
ميليون قطعه پرنده را در تالاب ها شناسايي كرده ايم و 

بيش از۲۰۰۰ نفر هر ساله درگير اين موضوع مي شوند.
او همچنين خسارت حيات وحش به مزارع و دام ها را از 
جمله مشكلات فعلي عنوان كرد و درباره تحت پوشش 
بيمه نبودن اين خس��ارت ها اظهاركرد: وقتي دامدار از 
حيات وحش آسيب مي بيند، ديگر براي حفاظت از حيات 
وحش به ما كمكي نمي كند. خسارت حيات وحش به 
مزارع كشاورزي تحت پوشش بيمه قرار ندارد و از جهاد 
كشاورزي براي توجه به اين امر درخواست كمك داريم.

    10 كانون طاعون نشخواركنندگان
 در كشور

سرپرست معاونت محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي 
سازمان حفاظت محيط زيست در بخش ديگر سخنان 
خود با بيان اينكه بيماري هاي حي��ات وحش در حال 
افزايش اس��ت و با ارايه اين آمار كه در سال گذشته ۱۰ 
كانون طاعون نش��خواركنندگان كوچ��ك )ppr( در 
كشور داش��تيم، تصريح كرد: به جد نياز است سازمان 

دامپزشكي كشور براي اين موضوع فكري كند. ما هنوز 
زيستگاه و آب شرب مشترك داريم و واكسيناسيون ما 
در اين زمينه كامل نيست. شناسنامه دار كردن دام سبك 
در برنامه ششم توسعه تكليف ش��ده اما اجرايي نشده 
اس��ت و اينگونه بيماري ها روز به روز بخش بيشتري از 
حيات وحش را درگير مي كند. اكبري با دادن اين خبر كه 
هم اكنون حيات وحش استان هرمزگان و استان هاي هم 
جوار آن، درگير »آبله« هستند اين را هم گفت كه بخشي 
از داشته هاي زيستي كشور از طريق همين بيماري هاي 

حيات وحش از بين مي روند.

   افزايش وسعت آتش سوزي  
عرصه هاي طبيعي

به گفته وي در سال گذشته به علت خشكي و گرما هوا 
و نبود آم��وزش كافي ۱۰ هزار هكتار آتش س��وزي در 
مراتع و جنگل ها و به ويژه جنگل هاي هيركاني داشتيم 
كه مي توان گفت در اين زمينه وس��عت آتش س��وزي 
افزايش پيدا كرده اس��ت. سرپرس��ت معاونت محيط 
زيست طبيعي و تنوع زيستي سازمان حفاظت محيط 
زيست با بيان اينكه حدود ۱۲۸ گونه جانوري و مهره دار 
كشور در معرض خطر انقراض هستند كه برخي وضع 
خوبي ندارند و بيشترين آسيب پذيري ما در اين زمينه 
مربوط به دوزيستان است، تصريح كرد: براي اين ۱۲۸ 
گونه جان��وري ۱۹ برنامه عمل داريم و پيش��رفت اين 
برنامه ها عمدتا كمتر از ۱۰ درصد است چراكه مشكل 
اصلي، »اعتبار« است و اعتبار اين امر بسيار ناچيز تامين 
مي شود. اكبري اضافه كرد: كشور از نظر تنوع زيستي در 
جايگاه خاص و وي��ژه اي قرار دارد، به طوري كه در حال 
حاضر نزديك به ۲۰۰ گونه پس��تاندار، بيش از ۸۶۶۰ 
گونه گياه، بيش از ۵۰۰ گونه پرنده، ۲۱ گونه دوزيست و 
۷۱۰ گونه ماهي آب شور در شناسايي شده است و ايران 

از نظر گياه شناسي و تنوع زيستي جايگاه ويژه اي دارد.

گليماندگار|
 ارديبهش��ت ماه هم تمام شد و بر خلاف 
وعده دولتم��ردان كه مي گفتند افزايش 
مس��تمري ها با حقوق ارديبهش��ت ماه به حس��اب 
بازنشستگان واريز مي ش��ود، چنين اتفاقي رخ نداد و 
دولت هنوز مصوبه افزايش مس��تمري را امضا و ابلاغ 
نكرده اس��ت. اين در حالي است كه اين روزها شرايط 
اقتصادي چندان خوب نيست و همين دستمزدهاست 
كه مي تواند تا حدي از نيازهاي معيش��تي مردم را بر 
طرف كند و اگر قرار باشد اين پرداختي ها هم به صورت 
كامل انجام نش��ود معلوم نيس��ت چه بر سر معيشت 
مردم خواهد آم��د. البته باز هم مديرعامل س��ازمان 
تامين اجتماعي روز گذشته در نشست خبري خود از 
پرداخت ۷۲ هزار ميليارد تومان از بدهي هاي دولت به 
تامين اجتماعي خبر داد و افزايش تعداد بيمه شده ها. 
ميرهاشم موسوي اما در پاسخ به اين سوال كه افزايش 
حقوق بازنشستگان تامين اجتماعي چه زماني صورت 
مي گيرد، گفت: منتظر ابلاغ دولت هستيم كه افزايش 
حقوق بازنشستگان را از خرداد ماه در فيش آنها اعمال 
كنيم. حال بايد نشست و ديد اين وعده هم مثل وعده 
ارديبهشت ماه اجرايي نخواهد شد يا قرار است ظرف 
يك ماه آينده بالاخره اين افزايش حقوق از سوي دولت 

امضا و ابلاغ شود. 

    اين مسير دولت اصلاحي نيست
اين روزها ك��ه پرداخت افزايش حقوق و مس��تمري 
بازنشس��تگان و كارگران همچنان به تعويق مي افتد 
بسياري از فعالان كارگري و كارشناسان حوزه كسب و 
كار بر اين باورند كه عقب انداختن اين افزايش حقوق ها 
با توجه به افزايش قيمت ها ديگر نمي تواند گره گشاي 

مشكلات اقتصادي و معيشتي مردم باشد. 
دبيركل خانه كارگر در اين باره به »تعادل« مي گويد: 
دولت بايد به اين موضوع توجه داش��ته باش��د كه اين 
بازنشس��تگان س��ال ها حق بيمه پرداخت كرده اند، 
آنه��ا در واقع با پرداخت حق بيمه ب��راي آينده خود و 
روزهايي اينچنين سرمايه گذاري كرده اند، هر چند كه 
ميزان حقوق دريافتي آنها نسبت به آنچه در جامعه از 
نظر نرخ تورم در حال رخ دادن اس��ت چندان همسان 
نيس��ت اما همي��ن افزايش ها هم اگ��ر به موقع انجام 
نش��ود ديگر نمي تواند گره گشا باش��د. از سوي ديگر 
بحث همسان سازي هاس��ت كه متاسفانه كامل انجام 

نشده است. 

عليرضا محجوب مي افزايد: انتظار ما از دولت اين است 
كه امسال همسان س��ازي ها به طور كامل انجام شود 
و افزايش ۵۷ درصدي دريافتي طبق مصوبه ش��وراي 
عالي كار براي بازنشستگان صندوق تامين اجتماعي 
هم اعمال شود. يك بار براي هميشه بايد قبول كنيم كه 
حق و حقوق كارگران و بازنشستگان را بايد به طور كامل 
پرداخت كنيم و آنها را از اين مضيقه مالي نجات دهيم. 
او با تاكيد بر اينكه »اين مس��ير دولت باعث مي شود 
 صن��دوق س��ازمان تامي��ن اجتماع��ي به س��مت 
حداقل بگيران فراوان برود« مي گويد: اكنون نيز اين 
مسير به دليل سياست دولت درحال طي شدن است و 
در سازمان حداقل بگيران اكثريت را تشكيل مي دهند. 
زيرا اين سياست دولت در زمينه عدم همسان سازي 
باعث شده اس��ت كه بس��ياري حقوق واقعي خود را 
در ليس��ت هاي ارس��الي رد نكنند. اين مسير دولت 
يك مسير اصلاحي نيست و آن قدم هايي كه تاكنون 
نيز براي همسان س��ازي و بهبود ش��رايط معيش��ت 
بازنشستگان برداشته شده را نيز به عقب پس مي زند. 
ما حتي قدرت خريد پول را هم مقايس��ه نمي كنيم، 
ولي اگر اين مقايسه را انجام دهيم، مي فهميم كه اعداد 
پرداخت شده به صندوق با اعداد دريافتي با ارزش امروز 
نمي خواند. دول��ت هر تصميمي مي گيرد بايد در اين 
زمينه با هدف حفظ توان معيشتي بازنشستگان باشد. 
البته در اين زمينه تصميمات شوراي عالي كار شامل 
مصوبات متين و خوبي اس��ت و طرح ارقامي كمتر از 
رقم مطرح و مصوب در اين شورا ظلم به حقوق بگيران 

و بازنشستگان است.

    راه هاي متعدد
 براي افزايش قانوني حقوق ها 

محجوب با تاكيد بر اينك��ه »راه هاي متعددي براي 
ايجاد منابع لازم ب��راي پرداخت حقوق ها و افزايش 
قانوني آنها وج��ود دارد« ،مي گويد: يكي از اين راه ها 
دريافت ماليات دقي��ق و اصلاح نظام مالياتي به نفع 
حقوق بگيران است. البته راه هاي ديگر هم وجود دارد 
و اين تامين منابع بخشي از سياست هاي اجتماعي 
اس��ت و براي سياس��ت هاي اجتماعي بايد راه هاي 

متناسب با اين سياست ها را تدارك ديد. دولت باتوجه 
به اختياراتي كه بنابر قانون اساسي دارد مي تواند منابع 
بسياري كه تامين كننده حقوق بازنشستگان كشور 

مي تواند باشد را تامين كند. 
محجوب با اش��اره به اينكه »تعريف ما از فقر دوباره 
بايد ب��ه آن تعريف محض و مطل��ق از فقر برگردد« 
مي افزايد: ما جامعه حقوق بگير را به سمت فقر شديد 
سوق داده ايم. ما در سال هاي گذشته اقدام به سركوب 
قيمت ها كرديم و معادله عرضه و تقاضا به اين دليل به 
هم خورده است. حالا اما كشور دارد به سمت سركوب 

تقاضا ميل پيدا مي كند. 

    درآمد حداقلي و خرج حداكثري
دو ماه از سال جديد گذشته است، دو ماهي كه در آن 
اتفاقات بسياري از جمله آزاد سازي قيمت ها رخ داده 
و در اين بين تنها مستمري بگيران تامين اجتماعي و 
كارگران بوده اند كه افزايش دستمزدهايشان هنوز به 
امضاي دولت نرسيده و هر روز چشم انتظار اين هستند 
تا شايد با اين افزايش دستمزدها بتوانند زير بار سنگين 

زندگي كمر راست كنند. 

    استقلال نيم بند تامين اجتماعي 
يدالله فرجي )بازنشسته كارگري و رييس سابق شوراي 
اسلامي كار شركت جنرال استيل( از زير سوال رفتنِ 
استقلال نيم بندِ سازمان تامين اجتماعي انتقاد مي كند 
و مي گويد: اگر امروز ش��وراي عالي تامين اجتماعي را 
با حضور مكفي نمايندگان كارگران و بازنشس��تگان 
داش��تيم، بهتر مي توانس��تيم از دولت مطالبه كنيم؛ 
حالا هم وزير كار و مديرعامل سازمان تامين اجتماعي 
پاي امضا و مصوبه خودشان بايستند و از هيات دولت 
با جديت بپرس��ند چرا مصوبه افزايش مس��تمري ها 
علي رغم تصويب هيات مديره سازمان امضا نمي شود؛ 
در مرحله بعد بيايند شفاف و صادقانه روشنگري كنند 

و به بازنشستگان اطلاع دهند كه گير كار كجاست؟
او ادامه مي دهد: در همين دو ماه، توزيع كنندگان كالاها 
و ارايه دهندگان خدمات مثل صاحبخانه ها، س��ودهاي 
نجومي و هنگفت به جيب زده اند؛ چرا ما بازنشس��تگان 
حتي از افزايش قانوني حقوق مان محروم مانده ايم؟ مگر 
ادعا نمي كنند تامين اجتماعي نهادي غيردولتي است، پس 
چرا دولت در اين بين تصميم گيرنده اصلي است و حقوق ما 

را برخلاف روال سال هاي قبل »فريز« كرده است؟

    فريز مزدي در زمانه  گراني ها
كافي اس��ت فقط دو نمونه از اخبار منتشره در آخرين 
روز ارديبهشت ماه را بازخواني كنيم تا دريابيم چطور 
افزايش هزينه س��بد معيشت خانواده هاي بازنشسته 
به خصوص حداقل بگيران ب��ه پيش مي تازد در حالي 
كه دس��تمزد دچار انجماد شده است. رييس اتحاديه 
توليدكنندگان و فروشندگان بستني و آبميوه تهران 
گفت: از اول خرداد، بستني و آبميوه افزايش قيمت ۲۵ 
درصدي خواهد داش��ت. در عين حال، نيما حبيب فر 
عضو هيات مديره اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گاوي با 
اشاره به افزايش ۱۰ تا ۱۵ هزار توماني گوشت گوساله 
نسبت به هفته گذش��ته، گفت: گوشت گوساله بدون 
اس��تخوان در واحدهاي صنفي كيلوي��ي ۲۵۰ هزار 
تومان به فروش مي رس��د اين در حالي اس��ت كه نرخ 
گوشت گوساله هفته گذش��ته ۲۳۰ هزار تومان بود. 
در اين اوضاع، بازنشستگان بايد با حقوق سال قبل سر 
كنند؛ اين در حالي است كه كالاها و خدمات بسياري 
در يك نظام پيوسته و ادامه دار به طور زنجيره اي گران 
مي ش��وند. عليرضا حيدري در انتقاد از تاخير طولاني 
هيات دولت مي گويد: رويكرد دولت در قبال تصويب 
افزايش مستمري بازنشس��تگان كاملًا جديد است؛ 
برخي س��ال ها تاخير در پرداخت به دليل عدم تامين 
منابع ريالي ص��ورت مي گرفت اما »تاخير در تصويب 
و ابلاغ«، پديده كاملًا جديدي اس��ت و همين اس��ت 
كه بازنشس��تگان را نگران مي س��ازد. در حال حاضر، 
بازنشستگان و مستمري بگيران عوارض تورمي سال 
جديد را با دريافتي هاي س��ال قبل تحمل مي كنند؛ 
اين تحمل در ذات خود فرايند مناسبي نيست و هيات 
وزيران بايد هرچه زودتر بحث افزايش مس��تمري ها 
را تعيين تكليف كند تا س��ازمان بتواند حقوق ها را با 
نرخ هاي جديد پرداخت كند. حيدري تاكيد مي كند: 
فراموش نكنيم بخش قابل توجهي از بازنشس��تگان 
س��ازمان را حداقل بگيران و كمت��ر از حداقل بگيران 
تش��كيل مي دهند كه تكليف افزايش حقوق آنها در 
قالب ماده ۴۱ قانون كار مشخص شده؛ منتها سازمان 
نمي تواند احكام نيمي از بازنشس��تگان را صادر كند و 

باقي را بگذارد براي بعد.

اش��اره حيدري به ماده ۱۱۱ قانون تامين اجتماعي 
است كه تاكيد دارد افزايش سالانه حداقل مستمري 
بازنشستگان تامين اجتماعي نبايد از افزايش حداقل 
دستمزد مصوب شوراي عالي كار كمتر باشد؛ بنابراين 
اين صراحت قانوني تكليف بازنشستگان حداقل بگير 
را روشن كرده است: ۵۷.۴ درصد افزايش روي تمام 
مولفه هاي مزدي. اما در مورد ساير سطوح مستمري، 
م��اده قانوني ناظر، ماده ۹۶ قان��ون تامين اجتماعي 
است كه تاكيد دارد مستمري ها بايد به اندازه افزايش 
هزينه هاي زندگي افزايش يابد؛ هزينه هاي زندگي در 
قالب سبد معيشت براساس داده هاي تورمي دي ماه 
سال قبل، نزديك به ۹ ميليون تومان بوده است و حالا 
با موج تورمي جدي��د بدون ترديد مرز ۱۱ ميليون را 
پشت سر گذاشته اما هيات دولت افزايش ۳۸ درصدي 
به اضافه مبلغ ثابت )برابر با مصوبه شوراي عالي كار( 

را هم نمي پذيرد.

   تاخير در
 تصميم گيري و دشواري هاي معيشتي

حيدري با بي��ان اينكه »دولت فارغ از هر دليلي كه 
براي خ��ودش دارد، نبايد به لح��اظ معضلاتي كه 
اقتصاد خان��وار را تحت تاثير قرار دهد، بيش از اين 
تعلل كند« اضافه مي كند: اساسا ماده ۹۶ و ميزان 
تحقق آن تصميم دولتي نيس��ت، چ��ون قاعده و 
مبناي بودجه اي ندارد و هيچ سالي تكليفي برعهده 
دولت نبوده؛ در مورد مزد كارگران دولت تا حدودي 
تكليف دارد چون در برخي حوزه ها نقش كارفرمايي 
دارد اما در مورد مستمري بازنشستگان دولت هيچ 
نقش��ي ندارد و قرار نيست تامين مالي كند؛ تامين 
مالي براي مستمري بازنشستگان به طور اتوماتيك 
از طريق مصوبه شوراي عالي كار انجام شده و منابع 
ريالي تامين و تضمين مي شود. اين كارشناس رفاه 
تاكيد مي كند: با اين تاخير، دشواري هاي معيشتي 
ايجاد مي كنند؛ روزي نيست كه گروه هاي مختلف 
ذينفع نس��بت به اين تعلل انتقاد نكنند و اين براي 
دول��ت زيبنده نيس��ت. مض��اف بر اينك��ه مصوبه 
هيات مديره س��ازمان، تامين كننده كاهش قدرت 
خريد سال قبل است و نمي تواند تورم سال جديد 
را بپوشاند؛ جالب است كه مركز آمار تورم جديد را 
اعلام كرده اما تصميم گيران به اين وضعيت تورمي 
و عقب ماندگي مس��تمرِ قدرت خريد بازنشستگان 

بي توجه هستند و بازهم تعلل مي كنند.

گزارش
پايان ارديبهشت و چشم انتظاري مستمري بگيران براي افزايش دستمزد

دولتمردان وعده خرداد دادند

۳ فوتي و شناسايي ۳۱۲ بيمار جديد كرونا در كشور
 بنابر اعلام وزارت بهداشت، ۳۱۲ بيمار كوويد ۱۹ 
در كشور شناسايي ش��دند و سه نفر نيز به دليل 
اين بيماري جان خود را از دست دادند. مجموع 
بيم��اران كوويد۱۹ در كش��ور ب��ه ۷ ميليون و 
۲۳۰ ه��زار و ۵۳ نفر و مجموع جان باختگان اين 
بيماري به ۱۴۱ هزار و ۲۷۴ نفر رس��يد. تاكنون 
۷ ميليون و ۳۳ هزار و ۹۸۶ نفر از بيماران، بهبود 
يافته يا از بيمارس��تان ها ترخيص شده اند. ۶۷۰ 
نفر از بيماران مبت��لا به كوويد۱۹ در بخش هاي 
مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. تاكن��ون ۵۲ ميليون و ۱ هزار و ۶۵۶ 
آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده 

است. در حال حاضر صفر شهرستان در وضعيت 
قرمز، صفر شهرستان در وضعيت نارنجي، ۲۵۵ 
شهرستان در وضعيت زرد و ۱۹۳ شهرستان در 

وضعيت آبي قرار دارند.

سير صعودي آمار غرق شدگي
سخنگوي سازمان اورژانس كش��ور، از ثبت ۱۷۹ 
مورد غرق شدگي از ابتداي سال تاكنون خبر داد و 
گفت: اين آمار طي هفته گذشته به ۳۸ مورد رسيد 
كه متاس��فانه ۲۸ نفر از اين ۳۸ نفر جان خود را از 
دست دادند. مجتبي خالدي با اشاره به سير صعودي 
آم��ار غرق ش��دگي از ابتداي س��ال تاكنون گفت: 
متأسفانه بايد اعلام كنم كه از ۳۸ مورد غرق شدگي 
ثبت شده طي هفته گذشته، ۲۸ مورد با مرگ همراه 
بوده است. او افزود: آمار مرگ ناشي از غرق شدگي 
در دو ماهه اول س��ال به رقم ۱۷۹ رسيده و اين در 
حالي است كه هنوز در آستانه سومين ماه فصل بهار 
هستيم و تا شروع فصل گرم سال، زماني نزديك به 
يك ماه باقي مانده است. سخنگوي سازمان اورژانس 
كشور با اشاره به فراواني محل غرق شدن افرادي كه 
جان خود را بر اثر غرق شدگي از دست داده اند، بيان 
كرد: ۹۰ درصد از قربانيان، جان خود را به هنگام شنا 

در رودخانه ها و استخرها از دست داده اند. خالدي با 
اشاره به اينكه ۱۱ نفر از موارد منجر به فوت، سني 
كمتر از ۵ س��ال داشته اند، از خانواده ها درخواست 
كرد نس��بت به مراقب��ت از ك��ودكان در مجاورت 
منابع آبي توجه بيش��تري به خرج دهند. او گفت: 
گفتني است آبتني در رودخانه ها و استخرها به ويژه 
استخرهاي كش��اورزي، همه ساله تعداد زيادي از 

هموطنان را به كام مرگ مي فرستد.

كشف ۳ هزار تن كالاي اساسي احتكاري و دستگيري ۵۱۹ متهم
فرمانده قرارگاه امين پليس امنيت اقتصادي انتظامي 
كل كشور )فراجا(، از كش��ف بيش از ۳ هزار تن كالاي 
اساسي و معيش��ت محور احتكاري و دستگيري ۵۱۹ 
متهم طي ۷۲ ساعت گذشته در كشور خبر داد. سردار 
غلامرضا رضاييان در تشريح جزييات اين خبر اظهار 
داش��ت: در راستاي كمك به معيشت مردم و پيگيري 
مطالبات مردمي در ادامه سلس��له طرح هاي مقابله با 
قاچاق، احتكار و اخلال در توليد و توزيع كالاهاي اساسي 
و معيشت محور قرارگاه امين، كارآگاهان پليس امنيت 
اقتصادي بررسي و بازديدهاي مستمر ميداني از محل 
نگهداري و توزيع كالاهاي اساسي و معيشت محور مردم 
را در دستور كار خود قرار دادند. او با اشاره به اينكه مقابله 
با قاچاق و احتكار كالاهاي معيشت محور اولويت اصلي 
پليس امنيت اقتصادي است، افزود: كارآگاهان پليس 
امنيت اقتصادي طي ۷۲ س��اعت گذش��ته با تشكيل 
يك هزار و ۳۹۴ گروه مش��ترك از ۲ هزار و ۳۹۳ محل 

نگهداري و توزيع كالاهاي اساسي بازديد و در بازرسي 
از آنه��ا بيش از ۳ هزار تن انواع كالاي اساس��ي از قبيل 
برنج، گندم و آرد، ماكاروني، روغن خوراكي، حبوبات، 
نهاده هاي دامي، بيش از ۲۸ هزار ليتر انواع مواد شوينده، 
روغن موتور و ضد يخ و … را به همراه ۱۶۰ هزار و ۱۸۸ 
عدد انواع دارو، ۲ هزار و ۹۶۰ دستگاه انواع لوازم خانگي، 
۷ هزار و ۲۷۶ قطعه لوازم صنعتي و ابزار آلات، ۱۲ هزار 
و ۲۸۲ قطعه لوازم يدكي خودرو در كشور كشف كردند. 

رويخطخبر
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